
 
 
 
 
SESIÓN EXTRAORDINARIA DO 
EXCELENTÍSIMO CONCELLO 
PLENO DE DATA NOVE DE 
XANEIRO DE DOUS MIL VINTE 
 
No Salón de Sesións da Casa do Conce-
llo da cidade da Coruña, a 9 de xaneiro 
de 2020. Baixo a presidencia da Excma. 
Sra. Alcaldesa, dona Inés Rey García, 
e coa asistencia dos edís D. José Manuel 
Lage Tuñas, D.ª Eudoxia María Neira 
Fernández, D. Juan Manuel Díaz Vi-
lloslada, D.ª Eva Martínez Acón, D. 
Jesús Javier Celemín Santos, D.ª Ma-
ría Esther Dolores Fontán Prado, D. 
Juan Ignacio Borrego Vázquez, D.ª 
Diana María Sobral Cabanas, D.ª Rosa 
María Gallego Neira, D. Roberto Ro-
dríguez Martínez, D.ª Esperanza Peña-
losa López-Pin, D. Antonio Deus Álva-
rez, D. Roberto García Fernández, D.ª 
María Teresa Gutiérrez Roselló, D.ª 
María Nazaret Cendán Gayoso, D. 
Roberto Luis Coira Andrade, D.ª Ma-
ría García Gómez, D. Xiao Varela 
Gómez, D.ª Silvia Cameán Calvete, D. 
Alberto Lema Suárez, D.ª Claudia Del-
so Carreira, D. Iago Martínez Durán, 
D. Francisco Xesús Jorquera Caselas, 
D.ª Avia Veira González e D.ª Mónica 
Martínez Lema, reúnese, previa convo-
catoria regulamentariamente circulada, o 
Excelentísimo Concello Pleno, co obxec-
to de realizar sesión extraordinaria en 
primeira convocatoria. 
 
Dá fe do acto o infraescrito secretario 
xeral do Pleno, don Manuel José Díaz 
Sánchez, e atópase ademais presente o 
interventor xeral, don Ángel David 
Murado Codesal. 
 
Ás doce horas e seis minutos, a Presiden-
cia declara aberta a sesión e pásase a tra-
tar os seguintes asuntos incluídos na orde 
do día. 

 SESIÓN EXTRAORDINARIA DEL 
EXCELENTÍSIMO AYUNTAMIENTO 
PLENO DE FECHA NUEVE DE 
ENERO DE DOS MIL VEINTE 
 
En el Salón de Sesiones de las Casas 
Consistoriales de la ciudad de A Coruña, 
a 9 de enero de 2020. Bajo la presidencia 
de la Excma. Sra. Alcaldesa, doña Inés 
Rey García, y con la asistencia de los 
ediles D. José Manuel Lage Tuñas, D.ª 
Eudoxia María Neira Fernández, D. 
Juan Manuel Díaz Villoslada, D.ª Eva 
Martínez Acón, D. Jesús Javier Celemín 
Santos, D.ª María Esther Dolores Fon-
tán Prado, D. Juan Ignacio Borrego 
Vázquez, D.ª Diana María Sobral Caba-
nas, D.ª Rosa María Gallego Neira, D. 
Roberto Rodríguez Martínez, D.ª Espe-
ranza Peñalosa López-Pin, D. Antonio 
Deus Álvarez, D. Roberto García Fer-
nández, D.ª María Teresa Gutiérrez Ro-
selló, D.ª María Nazaret Cendán Gayo-
so, D. Roberto Luis Coira Andrade, D.ª 
María García Gómez, D. Xiao Varela 
Gómez, D.ª Silvia Cameán Calvete, D. 
Alberto Lema Suárez, D.ª Claudia Delso 
Carreira, D. Iago Martínez Durán, D. 
Francisco Xesús Jorquera Caselas, D.ª 
Avia Veira González e D.ª Mónica Mar-
tínez Lema, se reúne, previa convocato-
ria reglamentariamente circulada, el Ex-
celentísimo Ayuntamiento Pleno, al obje-
to de celebrar sesión extraordinaria en 
primera convocatoria. 
 
Da fe del acto el infrascrito secretario 
general del Pleno, don Manuel José 
Díaz Sánchez, hallándose además pre-
sente el interventor general, don Ángel 
David Murado Codesal. 
 
A las doce horas y seis minutos, la Presi-
dencia declara abierta la sesión y se pasa 
a tratar los siguientes asuntos incluidos 
en el orden del día. 



 

 

 

 

  

 

 
I – PARTE RESOLUTIVA 
 

Intervencións 
 
Presidencia 
 
Moi bo día a todos os membros da Cor-
poración, señor secretario, señor inter-
ventor, persoal municipal que nos acom-
paña, así como aos xornalistas, ao públi-
co asistente na tribuna de invitados, así 
como a toda a xente que nos segue a tra-
vés do sinal das redes municipais en 
“streaming”. 
 
Damos comezo a esta sesión extraordina-
ria do Pleno que ten un asunto único.  
 
 
ASUNTO ÚNICO 
 
Ratificación da aprobación do límite 
de gasto non financeiro, aprobación do 
proxecto de Orzamento xeral e cadro 
de persoal da Corporación para o 
exercicio 2020. 
 
Este asunto foi ditaminado pola Comi-
sión de Facenda e Administración de 3 
de xaneiro de 2020, cos votos a favor 
dos Grupos Municipais Socialista e 
Bloque Nacionalista Galego, o voto en 
contra do Grupo Municipal Mixto 
(Cidadáns-Partido pola Cidadanía), e 
a abstención dos Grupos Municipais 
do Partido Popular e Marea Atlántica, 
propoñendo ao Pleno, como ditame da 
Comisión, a adopción dos acordos se-
guintes: 
 
1º.- Ratificar a aprobación do límite de 
gasto non financeiro consolidado, cos 
entes que se atopan dentro do perímetro 

 
I – PARTE RESOLUTIVA 
 

Intervenciones 
 
Presidencia 
 
Muy buenos días a todos los miembros de 
la Corporación, señor secretario, señor 
interventor, personal municipal que nos 
acompaña, así como a los periodistas, al 
público asistente en la tribuna de invita-
dos, así como a toda la  gente que nos 
sigue a través de la señal de las redes 
municipales en directo. 
 
Damos comienzo a esta sesión extraordi-
naria del Pleno que tiene un asunto úni-
co. 
 
ASUNTO ÚNICO 
 
Ratificación de la aprobación del límite 
de gasto no financiero, aprobación del 
proyecto de Presupuesto general y plan-
tel de la Corporación para el ejercicio 
2020. 
 
Este asunto fue dictaminado por la Co-
misión de Hacienda y Administración de 
3 de enero de 2020, con los votos a favor 
de los Grupos Municipales Socialista y 
Bloque Nacionalista Gallego, el voto en 
contra del Grupo Municipal Mixto (Ciu-
dadanos-Partido por la Ciudadanía), y la 
abstención de los Grupos Municipales 
del Partido Popular y Marea Atlántica, 
proponiendo al Pleno, como dictamen de 
la Comisión, la adopción de los siguien-
tes acuerdos: 
 
1º.- Ratificar la aprobación del límite de 
gasto no financiero consolidado, con los 
entes que se encuentran dentro del perí-



 

 

 

 

  

 

do Concello da Coruña a efectos do cál-
culo da estabilidade orzamentaria, que 
para o exercicio 2020 ascende a cifra de: 
226.317.561,11 €, de acordo co estable-
cido no art. 30 da Lei orgánica de estabi-
lidade orzamentaria e sustentabilidade 
financeira 2/2012, do 27 de abril, calcu-
lada de acordo coa guía aprobada pola 
Intervención Xeral do Estado para a de-
terminación da regra de gasto prevista no 
art. 12 da mesma lei. O Pleno, en sesión 
extraordinaria realizada o 31 de xullo de 
2019, aprobou o Plan Económico Finan-
ceiro sen medidas para os anos 2019 e 
2020 que contén devandito límite de gas-
to. 
 
 
2º.- Aprobar inicialmente o cadro de per-
soal que comprende as prazas reservadas 
a funcionarios, persoal laboral, persoal 
eventual, directivo e do TEAM deste 
Excmo. Concello e do Organismo Autó-
nomo Municipal "Instituto Municipal 
Coruña Espectáculos" (IMCE) para o 
exercicio de 2020, tal como aparecen 
concretadas no expediente da súa razón e 
nas relacións que se unen á Proposta. 
 
 
3º.- Aprobar inicialmente o Orzamento 
Xeral da Corporación para rexer no exer-
cicio de 2020, comprensivo do Orzamen-
to do Concello, o do Organismo Autó-
nomo Municipal "Instituto Municipal 
Coruña Espectáculos” (IMCE) e os Esta-
dos de previsión de ingresos e gastos da 
Empresa Municipal de Aguas de La Co-
ruña, SA (EMALCSA) e da Empresa 
Municipal Vivienda, Servicios y Activi-
dades, SAU (EMVSA), como empresas 
municipais con personalidade xurídica 
independente, a teor do disposto no arti-
go 112.1 da Lei 7/1985, do 2 de abril, 

metro del Ayuntamiento de A Coruña a 
efectos del cálculo de la estabilidad pre-
supuestaria, que para el ejercicio 2020 
asciende la cifra de: 226.317.561,11 €, de 
acuerdo con el establecido en el art. 30 
de la Ley Orgánica de Estabilidad Presu-
puestaria y Sostenibilidad Financiera 
2/2012, de 27 de abril , calculada de 
acuerdo con la guía aprobada por la In-
tervención General del Estado para la 
determinación de la regla de gasto pre-
vista en el art. 12 de la misma ley. El 
Pleno, en sesión extraordinaria realizada 
el 31 de julio de 2019, aprobó el Plan 
Económico Financiero sin medidas para 
los años 2019 y 2020 que contiene dicho 
límite de gasto. 
 
2º.- Aprobar inicialmente el cuadro que 
comprende las plazas reservadas a fun-
cionarios, personal laboral, personal 
eventual, directivo y del  TEAM de este 
Excmo. Ayuntamiento y del Organismo 
Autónomo Municipal "Instituto Municipal 
Coruña Espectáculos" (IMCE) para el 
ejercicio de 2020, tal como aparecen 
concretadas en el expediente de su razón 
y en las relaciones que se unen a la Pro-
puesta. 
 
3º.- Aprobar inicialmente el Presupuesto 
General de la Corporación para regir en 
el ejercicio de 2020, comprensivo del 
Presupuesto del Ayuntamiento, el del 
Organismo Autónomo Municipal "Institu-
to Municipal Coruña Espectáculos” 
(IMCE) y los Estados de previsión de 
ingresos y gastos de la Empresa Munici-
pal de  Aguas de  La Coruña, SA 
(EMALCSA) y de la Empresa Municipal  
Vivienda,  Servicios  y Actividades,  SAU 
(EMVSA), como empresas municipales 
con personalidad jurídica independiente, 
a tenor del dispuesto en el artículo 112.1 



 

 

 

 

  

 

reguladora das bases do réxime local e 
164 e seguintes do Real decreto lexislati-
vo 2/2004, polo que se aproba o texto 
refundido da Lei reguladora das facendas 
locais e cuxo desenvolvemento é o se-
guinte: 
 
 

de la Ley 7/1985, de 2 de abril , Regula-
dora de las Bases del Régimen Local y 
164 y siguientes del Real Decreto Legis-
lativo 2/2004, por lo que se aprueba el 
Texto Refundido de la Ley Reguladora de 
las Haciendas Locales y cuyo desarrollo 
es el siguiente: 
 

 
 
3.1.- ORZAMENTO DO EXCMO. CONCELLO 

 
A) ESTADO DE INGRESOS 

CAPITULO DENOMINACIÓN                    IMPORTE 

A) OPERACIÓNS CORRENTES 250.425.186,92 

I Impostos directos 104.908.641,14 

II Impostos indirectos 9.715.748,46 

III Taxas, prezos públicos e outros ingresos 51.927.983,11 

IV Transferencias correntes 73.106.855,14 

V Ingresos patrimoniais 10.765.959,07 

B) OPERACIÓNS DE CAPITAL 9.574.813,08 

VI Alleamento investimentos reais 4,00  

VII Transferencias de capital 2.624.806,08 

VIII Activos financeiros 2,00 

IX Pasivos financeiros 6.950.001,00 

TOTAL  260.000.000,00 

 

B) ESTADO DE GASTOS. 

a) Clasificación por programas: 

ÁREA DE GASTO DENOMINACIÓN                     IMPORTE 

0 Débeda Pública 7.252.335,21 

1 Servizos públicos básicos 117.276.092,90 

2 Actuacións de protección e promoción social 35.221.992,82 

3 Produción de bens públicos de carácter prefe-
rente 46.515.518,41 

4 Actuacións de carácter económico 20.080.893,64 

9 Actuacións de carácter xeral 33.653.167,02 

TOTAL  260.000.000,00 

  



 

 

 

 

 

  

 

 

 

CAPÍTULO DENOMINACIÓN             IMPORTE 

A) OPERACIÓNS CORRENTES 225.110.955,95 

1 Gastos de persoal 68.676.168,67 

2 Gastos correntes en bens e servizos 125.333.244,01 

3 Gastos financeiros 292.843,76 

4 Transferencias correntes 30.788.699,51 

5 Fondo de continxencia e outros imprevistos 20.000,00 

B)  OPERACIÓNS DE CAPITAL 34.889.044,05 

6 Investimentos Reais 24.369.823,01 

7 Transferencias de Capital 3.529.728,59 

8 Activos Financeiros 30.001,00 

9 Pasivos Financeiros 6.959.491,45 

TOTAL  260.000.000,00 

 

IMPORTE NIVELADO DE INGRESOS E GASTOS....... 260.000.000,00€ 

 

3.2.- ORZAMENTO DO ORGANISMO AUTONOMO INSTITUTO MUNICIPAL CORUÑA ESPECTACU-
LOS. 

 

A. ESTADO DE INGRESOS 

CAPÍTULO DENOMINACIÓN IMPORTE 

III Taxas, prezos públicos e outros ingresos 505.000,00 

IV Transferencias correntes 5.650.000,00 

V Ingresos patrimoniais 75.000,00 

TOTAL  6.230.000,00 

 

B. ESTADO DE GASTOS 

a) Clasificación por programas 

 

ÁREA DE GASTO DENOMINACIÓN      IMPORTE 

3 Produción de bens públicos de carácter preferen-
te 

6.230.000,00 

TOTAL  6.230.000,00 

 

 

b) Clasificación económica 

 



 

 

 

 

 

  

 

      b) Clasificación económica 

CAPÍTULO DENOMINACIÓN        IMPORTE 

1 Gastos de persoal 740.543,74 

2 Gastos correntes en bens e servizos 5.389.506,26 

4 Transferencias correntes 21.950,00 

6 Investimentos reais 69.000,00 

8 Activos financeiros 9.000,00 

TOTAL  6.230.000,00 

 

IMPORTE NIVELADO DE INGRESOS E GASTOS...... 6.230.000,00€ 

 

3.3.- ORZAMENTO DA EMPRESA MUNICIPAL DE AGUAS DE LA CORUÑA, SA (EMALCSA)  

 

ORZAMENTO DE INGRESOS E GASTOS 

 GASTOS.  

1. Compras de materiais e servizos 6.696.924,17 

2. Servizos exteriores 3.687.419,17 

3. Tributos 281.515,77 

4. Gastos de persoal 8.076.334,33 

5. Amortización do inmobilizado 5.933.040,10 

6. Outros gastos de xestión corrente 1.310.404,75 

7. Gastos financeiros 310.006,52 

8. Gastos de exercicios anteriores 0,00 

TOTAL GASTOS 26.295.644,81 

 

 INGRESOS. 

1. Importe neto da cifra de negocios 22.567.852,64 

2. Traballos realizados para o inmobilizado  1.942.489,30 

3. Outros ingresos de explotación 1.523.172,26 

4. Ingresos financeiros 7.500,00 

5. Subvencións de capital transferidas ao resultado 2.437.151,88 

TOTAL INGRESOS 28.478.166,08 

RESULTADO EXERCICIO 2.182.521,27 

 

 

ORZAMENTO DE CAPITAL (EMALCSA) 

 



 

 

 

 

 

  

 

 ESTADO DE RECURSOS  

AUTOFINANCIACIÓN  5.907.498,52 

 Superávit de explotación 2.182.521,27 

 Amortización do inmobilizado 5.933.040,10 

 Provisións 229.089,03 

 Subv. Capital traspasadas ao resultado -2.437.151,88 

 Deveño rendas anticipadas e diferidas 0,00 

FIANZAS E DEPÓSITOS RECIBIDOS 0,00 

SUBVENCIÓNS PERCIBIDAS (Smart Coruña) 0,00 

COBERTURA DE EXERCICIOS ANTERIORES 1.500.758,05 

TOTAL RECURSOS  7.408.256,57 

 

ESTADO DE DOTACIÓNS     

INVESTIMENTO EN INMOBILIZADO  6.975.000,00 

FIANZAS E DEPÓSITOS CONSTITUÍDOS  0,00 

REEMBOLSO DE PRÉSTAMOS A LONGO PRAZO 433.256,57 

DISTRIBUCIÓN DE DIVIDENDOS  0,00 

REMANENTE A APLICAR NO EXERCICIO 0,00 

TOTAL DOTACIÓNS  7.408.256,57 

 

 

3.4.- ORZAMENTO DA EMPRESA MUNICIPAL VIVIENDA, SERVICIOS Y ACTIVIDADES, SAU 
(EMVSA). 

ORZAMENTO DE INGRESOS E GASTOS 

 GASTOS 

1. Compras de materiais e servizos 36.497,00 

2. Servizos exteriores 1.031.175,00 

3. Tributos 143.619,00 

4. Gastos de persoal 466.588,00 

5. Amortización do inmobilizado 411.308,00 

6. Outros gastos de xestión corrente 0,00 

7. Gastos financeiros 53.707,00 

TOTAL GASTOS 2.142.894,00 

  

INGRESOS 

1. Importe neto da cifra de negocios 1.863.969,00 

2. Traballos realizados para o inmobilizado  0,00 



 

 

 

 

 

  

 

3. Outros ingresos de explotación 225.890,00 

4. Ingresos financeiros 35.276,00 

5. Subvencións de capital transferidas ao resultado 112.890,00 

TOTAL INGRESOS 2.238.025,00 

RESULTADO EXERCICIO 95.131,00 

 

 ORZAMENTO DE CAPITAL (EMVSA) 

 ESTADO DE RECURSOS1 

RECURSOS ORIXINADOS / APLICADOS NAS OPERA-
CIÓNS 

2.481.019,00 

 Resultado do exercicio 95.131,00 

 Amortización e provisións do 
inmobilizado 

411.308,00 

 Beneficios no alleamento do in-
mobilizado 

0,00 

 Subv. Capital traspasadas ao resul-
tado 

-112.889,00 

 Imposto sociedades, crédito impo-
sitivo 

31.711,00 

 Subvencións de capital 2.055.758,00 

DIMINUCIÓN DE CAPITAL CIRCULANTE 635.327,00 

TOTAL RECURSOS 3.116.346,00 

 

 

 ESTADO DE DOTACIÓNS      

ADQUISICIÓN DE INMOBILIZADO 2.582.257,75 

CANCELACIÓN OU TRASPASO A C/P DE DÉBEDA A L/P  386.990,81 

PERIODIFICACIONES A L/P  147.098,06 

PROVISIÓNS PARA RISCOS E GASTOS 0,00 

AUMENTO DE CAPITAL CIRCULANTE 0,00 

TOTAL DOTACIÓNS  3.116.346,62 

 
 

4º.- Para 2020 tómanse ademais os se-
guintes acordos, en materia de retribu-
cións:  
 

 4º.- Para 2020 se toman además los si-
guientes acuerdos, en materia de retribu-
ciones:  
 

                                                 
1
 Importes sen decimais para coincidir coa previsión de gastos e ingresos de EMVSA 



 

 

 

 

 

  

 

4.1.- A Resolución do 22 de marzo de 
2018, da Secretaría de Estado de Función 
Pública, pola que se publica o II Acordo 
Goberno-Sindicatos para a mellora do 
emprego público e as condicións de tra-
ballo, en relación ao incremento retribu-
tivo para o persoal ao servizo do sector 
público no ano 2020 sinala o seguinte: 
 
 
O incremento fixo será dun 2%. 
O incremento variable será: 
Para un crecemento, igual ou superior ao 
2,5% será un 1% adicional, o que supón 
un 3% de incremento total. 
 
Para un crecemento inferior ao crece-
mento do PIB do 2,5%, o incremento 
diminuirá proporcionalmente en función 
da redución do crecemento que se produ-
ciu sobre devandito 2,5%. 
 
De acordo co previsto no apartado relati-
vo a Fondos adicionais, prevese así 
mesmo que cada Administración poida 
destinar un 0,30% da súa masa salarial 
para fondos adicionais. 
 
4.2.- Así mesmo, as dietas que corres-
pondan aos membros da Corporación 
rexeranse, no exercicio 2020, polo esta-
blecido no Acordo Plenario do 8 de xullo 
de 2019. 
 
5º.- Aprobar inicialmente las Bases de 
Execución do Orzamento do Concello  e 
do IMCE, para  o exercicio 2020, nos 
propios termos en que se atopan redacta-
das. 
 
6º.- Expoñer ao público o Orzamento 
Xeral da Corporación, as Bases de Exe-
cución dos Orzamentos e os Cadros de 
persoal do Concello e do IMCE, nos ter-

4.1.- La Resolución de 22 de marzo de 
2018, de la Secretaría de Estado de Fun-
ción Pública, por la que se publica el II 
Acuerdo Gobierno-Sindicatos para la 
mejora del empleo público y las condi-
ciones de trabajo, en relación al incre-
mento retributivo para el personal al ser-
vicio del sector público en el año 2020 
señala lo siguiente: 
 
El incremento fijo será de un 2%. 
El incremento variable será: 
Para un crecimiento, igual o superior al 
2,5% será un 1% adicional, lo que supo-
ne un 3% de incremento total. 
 
Para un crecimiento inferior al creci-
miento del PIB del 2,5%, el incremento 
disminuirá proporcionalmente en función 
de la reducción del crecimiento que se 
haya producido sobre dicho 2,5%. 
 
De acuerdo con lo previsto en el aparta-
do relativo a Fondos adicionales, se pre-
vé asimismo que cada Administración 
pueda destinar un 0,30% de su masa sa-
larial para fondos adicionales. 
 
4.2.- Asimismo, las dietas que correspon-
dan a los miembros de la Corporación se 
regirán, en el ejercicio 2020, por lo esta-
blecido en el Acuerdo Plenario de 8 de 
julio de 2019. 
 
5º.- Aprobar inicialmente las Bases de 
Ejecución del Presupuesto del Ayunta-
miento  y del IMCE, para  el ejercicio 
2020, en los propios términos en que se 
encuentran redactadas. 
 
6º.- Exponer al público el Presupuesto 
General de la Corporación, las Bases de 
Ejecución de los Presupuestos y las Plan-
tillas de personal del Ayuntamiento y del 



 

 

 

 

 

  

 

mos establecidos pola normativa en vi-
gor; entendéndose definitivamente apro-
bados se, ao termo do período de exposi-
ción, non se presentaron reclamacións. 
 
 
Aprobados definitivamente os acordos a 
que se refiren os apartados anteriores, 
publicaranse no BOP, nos termos previs-
tos na lexislación vixente, cumprindo os 
trámites subseguintes previstos na mes-
ma. 
 
7º.- Facultar amplamente á Excma. Sra. 
Alcaldesa para a realización dos actos e a 
sinatura de documentos que sexan nece-
sarios para o cumprimento do acordado. 

IMCE, en los términos establecidos por 
la normativa en vigor; entendiéndose 
definitivamente aprobados si, al término 
del período de exposición, non se hubie-
ran presentado reclamaciones. 
 
Aprobados definitivamente los acuerdos a 
que se refieren los apartados anteriores, 
se publicarán en el BOP, en los términos 
previstos en la legislación vigente, cum-
pliendo los trámites subsiguientes previs-
tos en la misma. 
 
7º.- Facultar ampliamente a la Excma. 
Sra. Alcaldesa para la realización de los 
actos y la firma de documentos que sean 
necesarios para el cumplimiento de lo 
acordado. 
 

Presidencia 
 
Ben, constan dúas emendas presentadas: 
unha emenda de carácter técnico e unha 
emenda de modificación presentada polo 
Grupo de Ciudadanos. 
 
Iniciará o debate o voceiro do Goberno 
municipal, señor Lage Tuñas, a continua-
ción cada grupo terá unha primeira inter-
vención de dez minutos e, despois, un 
turno de réplica de cinco minutos. Como 
en todos os plenos,  sonará a campá can-
do excedan o tempo estipulado.  
 
 
Señor Lage, ten a palabra. 
 
Señor Lage Tuñas 
 
Bo día señora alcaldesa, señoras conce-
lleiras e señores concelleiros, a todos os 
veciños e veciñas da Coruña que poidan 
estar seguindo esta sesión plenaria. 
 

 Presidencia 
 
Bien, constan dos enmiendas presenta-
das: una enmienda de carácter técnico y 
una enmienda de modificación presenta-
da por el Grupo de  Ciudadanos. 
 
Iniciará el debate el portavoz del Go-
bierno municipal, señor Lage Tuñas, a 
continuación cada grupo tendrá una pri-
mera intervención de diez minutos y, des-
pués, un  turno de réplica de cinco minu-
tos. Como en todos los plenos,   sonará la 
campana cuando excedan el tiempo esti-
pulado.  
 
Señor Lage, tiene la palabra. 
 
Señor Lage Tuñas 
 
Buenos días señora alcaldesa, señoras 
concejalas y señores concejales, a todos 
los vecinos y vecinas de A Coruña que 
puedan estar siguiendo esta sesión plena-
ria. 



 

 

 

 

 

  

 

 
Presentamos hoxe ao Pleno da Corpora-
ción o proxecto de orzamentos para o ano 
2020, despois de ter sido aprobado pola 
Xunta de Goberno Local e tamén pola 
Comisión de Economía, Facenda e Ad-
ministración Xeral.  
 
O proxecto de orzamentos que defendo 
aquí hoxe, en nome do Goberno que lide-
ra a nosa alcaldesa, é o resultado de 
plasmar unha parte do programa de go-
berno que os socialistas temos presentado 
fai seis meses, pero é tamén o resultado 
dun proceso de diálogo frutífero cos gru-
pos municipais da Marea Atlántica e do 
Bloque Nacionalista Galego.  
 
 
Comezamos a negociación dos orzamen-
tos na primeira semana de outubro e o 
pasado 23 de decembro anunciouse un 
acordo que plasmaba semanas de traballo 
intenso, onde prevaleceu o interese da 
cidade por riba de calquera interese par-
tidario. 
 
Os proxectos e as propostas compartidos 
co Bloque Nacionalista Galego e coa 
Marea Atlántica teñen unha finalidade: 
dotar á Coruña duns orzamentos neta-
mente progresistas e comprometidos coas 
necesidades da nosa cidade. 
 
 
Tamén teño que agradecer ao Grupo Mu-
nicipal de Ciudadanos e á señora Martí-
nez as súas propostas e o seu ofrecemen-
to construtivo permanente, concretado, 
sen ir máis lonxe, o pasado 13 de decem-
bro, coa súa misiva dirixida á nosa alcal-
desa, que foi despois referendado co 
acordo selado na xuntanza do pasado 
venres 27 de decembro. 

 
Presentamos hoy al Pleno de la Corpora-
ción el proyecto de presupuestos para el 
año 2020, después de haber sido aproba-
do por la Junta de Gobierno Local y tam-
bién por la Comisión de Economía, Ha-
cienda y Administración General.  
 
El proyecto de presupuestos que defiendo 
aquí hoy, en nombre del Gobierno que 
lidera nuestra alcaldesa, es el resultado 
de plasmar una parte del programa de 
gobierno que los socialistas hemos pre-
sentado hace seis meses, pero es también 
el resultado de un proceso de diálogo 
fructífero con los grupos municipales de 
la Marea Atlántica y del Bloque Naciona-
lista Galego.  
 
Comenzamos la negociación de los pre-
supuestos en la primera semana de octu-
bre y el pasado 23 de diciembre se anun-
ció un acuerdo que plasmaba semanas de 
trabajo intenso, donde prevaleció el inte-
rés de la ciudad por encima de cualquie-
ra interés partidista. 
 
Los proyectos y las propuestas comparti-
dos con el Bloque Nacionalista Galego y 
con la Marea Atlántica tienen una finali-
dad: dotar a A Coruña de unos presu-
puestos netamente progresistas y com-
prometidos con las necesidades de nues-
tra ciudad. 
 
También tengo que agradecer al Grupo 
Municipal de  Ciudadanos y a la señora 
Martínez sus propuestas y su ofrecimien-
to constructivo permanente, concretado, 
sin ir más lejos, el pasado 13 de diciem-
bre, con su misiva dirigida a nuestra al-
caldesa, que fue después refrendado con 
el acuerdo sellado en la reunión del pa-
sado viernes 27 de diciembre. 



 

 

 

 

 

  

 

 
Teño que dicir que lamento que o Grupo 
Municipal do Partido Popular, que é un 
grupo relevante e que ten o noso respec-
to, xa que representa a moitas coruñesas 
e coruñeses, non teña feito propostas nin 
teña querido cooperar de forma constru-
tiva nestes orzamentos. Agardo que en 
vindeiros exercicios sexa posible que se 
incorporen á senda da construción dunha 
cidade sen ningún tipo de miramento nin 
interese partidario. 
 
O orzamento municipal para o ano 2020 
aséntase sobre os seguintes pilares: o 
impulso ás políticas de reactivación eco-
nómica, cunha clara aposta polas políti-
cas de benestar social e un firme com-
promiso co medio ambiente, con especial 
incidencia na mobilidade urbana; o apoio 
a un orzamento expansivo, que reforce 
tanto o investimento como o gasto social, 
favorecendo a mellora dos servizos pú-
blicos municipais e a distribución dos 
fondos públicos tendo en conta a todos os 
barrios da cidade, favorecendo o dereito 
á vivenda e o benestar de proximidade. 
 
 
 
Tamén forma parte dos eixos e dos pila-
res do orzamento municipal para o ano 
2020 e do conxunto da acción do Gober-
no, dado que é unha política transversal, 
a decida aposta dos socialistas deste Go-
berno e das forzas que apoian este orza-
mento polas políticas de igualdade. 
 
 
E como non pode ser doutro xeito, o co-
rolario a estes pilares é a defensa dos 
intereses da cidade por riba de calquera 
interese partidario. A Coruña, como ben 
ten dito a nosa alcaldesa, é o primeiro, o 

 
Tengo que decir que lamento que el Gru-
po Municipal del Partido Popular, que es 
un grupo relevante y que tiene nuestro 
respeto, ya que representa a muchas co-
ruñesas y coruñeses, no haya hecho pro-
puestas ni haya querido cooperar de for-
ma constructiva en estos presupuestos. 
Espero que en próximos ejercicios sea 
posible que se incorporen a la senda de 
la construcción de una ciudad sin ningún 
tipo de  miramiento ni interés partidista. 
 
El presupuesto municipal para el año 
2020 se asienta sobre los siguientes  pila-
res: el impulso a las políticas de reacti-
vación económica, con una clara apuesta 
por las políticas de bienestar social y un 
firme compromiso con el medio ambiente, 
con especial incidente en la movilidad 
urbana; el apoyo a un presupuesto ex-
pansivo, que refuerce tanto la inversión 
como el gasto social, favoreciendo la 
mejora de los servicios públicos munici-
pales y la distribución de los fondos pú-
blicos teniendo en cuenta a todos los ba-
rrios de la ciudad, favoreciendo el dere-
cho a la vivienda y el bienestar de proxi-
midad. 
 
También forma parte de los ejes y de los  
pilares del presupuesto municipal para el 
año 2020 y del conjunto de la acción del 
Gobierno, dado que es una política 
transversal, la decida apuesta de los so-
cialistas de este Gobierno y de las fuerzas 
que apoyan este presupuesto por las polí-
ticas de igualdad. 
 
Y como no puede ser de otro modo, el  
corolario a estos pilares es la defensa de 
los intereses de la ciudad por encima de 
cualquiera interés partidista. A Coruña, 
como bien ha dicho nuestra alcaldesa, es 



 

 

 

 

 

  

 

segundo e o terceiro. É, en definitiva, a 
nosa prioridade, e polo tanto, reclamará-
selle á Xunta de Galicia, ao Goberno do 
Estado e a calquera institución ou admi-
nistración que teña que actuar ou que 
poida actuar en cooperación co Concello 
nesta cidade, os investimentos necesarios 
para o desenvolvemento económico e 
social, tanto da Coruña como da área 
metropolitana. Teñan a cor política que 
teñan as institucións, a nosa obriga e o 
noso compromiso cos coruñeses e coas 
coruñesas é defender con firmeza, diálo-
go e cooperación institucional os intere-
ses da nosa cidade. 
 
 
O acordo asinado cos grupos políticos da 
Marea e do Bloque Nacionalista Galego, 
que respalda o proxecto de orzamentos 
para o ano 2020, impulsará, entre outras 
accións, o reforzo dos servizos públicos 
municipais, incrementado as partidas 
destinadas a dotar de máis persoal a de-
partamentos centrais; falemos de Servi-
zos Sociais, falemos de Urbanismo, fa-
lemos de Contratación, falemos de Segu-
ridade Cidadá. 
 
 
O incremento do gasto social, afortalando 
as políticas de benestar —entre outros 
moitos, dado que polo tempo que temos 
non se poden citar todos— ampliando o 
servizo de axuda no fogar cun novo SAD 
5, ao cal se destinarán 600.000 € para 
este novo contrato neste ano 2020, am-
pliando as partidas destinadas á emer-
xencia e á renda social, que alcanzarán 
contías superiores aos 2,4 millóns de 
euros no seu conxunto ou creando novas 
prestacións, como o servizo de lavandería 
a domicilio, pensado para persoas maio-
res de 80 anos con grandes dificultades 

lo primero, lo segundo y lo tercero. Es, 
en definitiva, nuestra prioridad, y por lo 
tanto, se le reclamará a la Xunta de Gali-
cia, al Gobierno del Estado y a cualquier 
institución o administración que tenga 
que actuar o que pueda actuar en coope-
ración con el Ayuntamiento en esta ciu-
dad, las inversiones necesarias para el 
desarrollo económico y social, tanto de A 
Coruña como del área metropolitana. 
Tengan el color político que tengan las 
instituciones, nuestro deber y nuestro 
compromiso con los coruñeses y con las 
coruñesas es defender con firmeza, diálo-
go y cooperación institucional los intere-
ses de nuestra ciudad. 
 
El acuerdo firmado con los grupos políti-
cos de la Marea y del Bloque Nacionalis-
ta Galego, que respalda el  proyecto de 
presupuestos para el año 2020, impulsa-
rá, entre otras acciones, el refuerzo de 
los servicios públicos municipales, in-
crementado las partidas destinadas a 
dotar de más personal a departamentos 
centrales; hablemos de Servicios Socia-
les, hablemos de Urbanismo, hablemos 
de Contratación, hablemos de Seguridad 
Ciudadana. 
 
El incremento del gasto social,  fortale-
ciendo las políticas de bienestar —entre 
otros muchos, dado que por el tiempo que 
tenemos no se pueden citar todos— am-
pliando el servicio de ayuda en el hogar 
con un nuevo SAD 5, al cual se destina-
rán 600.000 € para este nuevo contrato 
en este año 2020, ampliando las partidas 
destinadas a la emergencia y a la renta 
social, que alcanzarán cuantías superio-
res a los 2,4 millones de euros en su con-
junto o creando nuevas prestaciones, 
como el servicio de lavandería a domici-
lio, pensado para personas mayores de 



 

 

 

 

 

  

 

de mobilidade, dotando na súa fase ini-
cial con 120.000 € a esta nova prestación 
e, desde logo, apostando, como xa temos 
dito e como xa se ten apuntado dende o 
Goberno, polos  programas de combate 
da soidade das persoas maiores. Unha 
política de carácter transversal, unha po-
lítica de benestar, fortalecendo os pro-
gramas de entidades que traballan en 
cooperación co Concello neste ámbito 
tan relevante. 
 
 
Tamén a posta en marcha dun plan de 
inclusión social que conta cunha partida 
específica, vinculando a inclusión a itine-
rarios. Tamén o incremento da dotación 
dos campamentos, asegurando a existen-
cia de persoas coidadoras para atender a 
nenas e nenos que teñen necesidades es-
peciais, potenciando o servizo de cangu-
raxe, incrementando recursos e mello-
rando as prestacións, pero tamén estable-
cendo a gratuidade das escolas infantís 
municipais de cero a tres anos, para o cal 
se destinan 473.000 € a maiores do que 
xa ven destinando o Concello desde fai 
moitos anos, nunha política progresista, 
claramente identificada coas políticas que 
teñen un selo socialista nesta cidade den-
de fai moitos anos. Tamén consolidando 
eses mesmos programas educativos, as 
bolsas de estudo no estranxeiro e incre-
mentando os recursos destinados ás polí-
ticas de igualdade, co obxectivo posto en 
chegar no 2023 ao 1 % do orzamento 
municipal. 
 
 
 
Non só pensamos no presente, tamén 
traballamos pensando no futuro e, por 
iso, encargaranse os proxectos para dúas 
posibles novas escolas infantís: unha no 

80 años con grandes dificultades de mo-
vilidad, dotando en su fase inicial con 
120.000 € a esta nueva prestación y, des-
de luego, apostando, como ya hemos di-
cho y como ya se ha apuntado desde el 
Gobierno, por los programas de combate 
de la soledad de las personas mayores. 
Una política de carácter transversal, una 
política de bienestar, fortaleciendo los 
programas de entidades que trabajan en 
cooperación con el Ayuntamiento en este 
ámbito tan relevante. 
 
También la puesta en marcha de un plan 
de inclusión social que cuenta con una 
partida específica, vinculando la inclu-
sión a itinerarios. También el incremento 
de la dotación de los campamentos, ase-
gurando la existencia de personas cuida-
doras para atender a niñas y niños que 
tienen necesidades especiales, potencian-
do el servicio de  canguraje, incremen-
tando recursos y mejorando las presta-
ciones, pero también estableciendo la 
gratuidad de las escuelas infantiles muni-
cipales de cero a tres años, para lo cual 
se destinan 473.000 € además de lo que 
ya viene destinando el Ayuntamiento des-
de hace muchos años, en una política 
progresista, claramente identificada con 
las políticas que tienen un sello socialista 
en esta ciudad desde hace muchos años. 
También consolidando esos mismos pro-
gramas educativos, las bolsas de estudio 
en el extranjero e incrementando los re-
cursos destinados a las políticas de 
igualdad, con el objetivo puesto en llegar 
en el 2023 al 1 % del presupuesto muni-
cipal. 
 
No solo pensamos en el presente, también 
trabajamos pensando en el futuro y, por 
eso, se encargarán los proyectos para 
dos posibles nuevas escuelas infantiles: 



 

 

 

 

 

  

 

Ofimático e outra combinada cun centro 
de día entre os Mallos e Vioño. 
 
 
Destinaranse máis de 800.000 € ao finan-
ciamento de obras en colexios e escolas 
infantís para impulsar en 2020, con ca-
rácter plurianual, intervencións pendentes 
no CEIP María Pita, no Raquel Camacho, 
no Sanjurjo de Carricarte, no San Fran-
cisco Javier ou na escola infantil munici-
pal Os Cativos, entre outros centros. 
Moitas destas actuacións deberían ser 
asumidas pola Xunta de Galicia que, la-
mentablemente, dende fai anos, fai dei-
xamento de funcións no seu plano com-
petencial e ten discriminada á cidade da 
Coruña no mantemento e mellora dos 
centros educativos. 
 
 
Tamén incrementando a partida de inves-
timentos, que sobe nun 13 % e que per-
mitirá, en toda a área de infraestruturas, 
numerosas actuacións que se estenderán 
a diferentes barrios da cidade e que per-
mitirán contribuír ao desenvolvemento 
económico e ao equilibrio territorial da 
mesma. 
 
Tamén apostamos por garantir o com-
promiso coa dinamización económica e a 
xeración de emprego impulsando o Con-
sello Económico e Social e un plan de 
desenvolvemento económico para A Co-
ruña e a súa área metropolitana, pero 
tamén dinamizando o comercio cun plan 
específico ou facendo unha avaliación 
futura sobre unha posible bolsa relativa 
aos baixos comerciais en réxime de alu-
guer.  
 
Sen dúbida, o reforzo ás políticas orien-
tadas ao dereito á vivenda cobran espe-

una en el Ofimático y otra combinada 
con un centro de día entre los Mallos y  
Vioño. 
 
Se destinarán más de 800.000 € a la fi-
nanciación de obras en colegios y escue-
las infantiles para impulsar en 2020, con 
carácter plurianual, intervenciones pen-
dientes en el CEIP María Pita, en el Ra-
quel Camacho, en el Sanjurjo de Carri-
carte, en el San Francisco Javier o en la 
escuela infantil municipal Os Cativos, 
entre otros centros. Muchas de estas ac-
tuaciones deberían ser asumidas por la 
Xunta de Galicia que, lamentablemente, 
desde hace años, hace dejadez de funcio-
nes en su plano competencial y tiene dis-
criminada a la ciudad de A Coruña en el 
mantenimiento y mejora de los centros 
educativos. 
 
También incrementando la partida de 
inversiones, que sube en un 13 % y que 
permitirá, en toda el área de infraestruc-
turas, numerosas actuaciones que se ex-
tenderán a diferentes barrios de la ciudad 
y que permitirán contribuir al desarrollo 
económico y al equilibrio territorial de la 
misma. 
 
También apostamos por garantizar el 
compromiso con la dinamización econó-
mica y la generación de empleo impul-
sando el Consejo Económico y Social y 
un plan de desarrollo económico para A 
Coruña y su área metropolitana, pero 
también dinamizando el comercio con un 
plan específico o haciendo una evalua-
ción futura sobre una posible bolsa rela-
tiva a los bajos comerciales en régimen 
de alquiler.  
 
Sin duda, el refuerzo a las políticas orien-
tadas al derecho a la vivienda cobran 



 

 

 

 

 

  

 

cial significación cunha partida de 
450.000 € destinada a bolsa de vivenda 
en aluguer e tamén aquelas que son diri-
xidas ao impulso á rehabilitación de vi-
venda, como puideron coñecer os coru-
ñeses e coruñesas xa nestes días. Novas 
convocatorias destinadas, con fondos 
municipais, a áreas de rehabilitación in-
tegral e áreas de rexeneración e renova-
ción urbana reservaranse 1,2 e 1,45 mi-
llóns de euros respectivamente. 
 
A aposta, sen dúbida, polas políticas me-
dioambientais, con especial incidencia na 
constitución dun operador enerxético 
municipal que impulse políticas de tran-
sición enerxética e tamén o impulso ao 
plan de acción da estratexia de infraestru-
tura verde. Ambos se impulsarán no ano 
2020, ao igual que o reforzo da rede de 
centros cívicos, con diferentes actuacións 
para manter e mellorar estes equipamen-
tos singulares e que forman parte xa da 
tradición das políticas que o Partido So-
cialista ten implementado nos últimos 30 
anos nesta cidade.  
 
 
Tamén se fará un plan integral de accesi-
bilidade, para o cal hai unha partida es-
pecífica, e se abordará toda a reforma 
global do mapa de liñas de autobús, tal e 
como ten adiantado a nosa alcaldesa xa 
en diferentes ocasións. Executaranse di-
ferentes actuacións en materia de carril 
bici, actuacións proxectadas, continuando 
coa rede ciclable, reforzando BiciCoruña 
coa introdución da bici eléctrica e a insta-
lación de 27 novas estacións, seguindo 
sempre criterios de equilibrio territorial, 
dando cobertura a todos os barrios. 
 
 
Nesta primeira intervención quero rema-

especial significación con una partida de 
450.000 € destinada a bolsa de vivienda 
en alquiler y también aquellas que son 
dirigidas al impulso a la rehabilitación 
de vivienda, como pudieron conocer los 
coruñeses y coruñesas ya en estos días. 
Nuevas convocatorias destinadas, con 
fondos municipales, a áreas de rehabili-
tación integral y áreas de regeneración y 
renovación urbana se reservarán 1,2 y 
1,45 millones de euros respectivamente. 
 
La apuesta, sin duda, por las políticas 
medioambientales, con especial inciden-
cia en la constitución de un operador 
energético municipal que impulse políti-
cas de transición energética y también el 
impulso al plan de acción de la estrategia 
de infraestructura verde. Ambos se im-
pulsarán en el año 2020, al igual que el 
refuerzo de la red de centros cívicos, con 
diferentes actuaciones para mantener y 
mejorar estos equipamientos singulares y 
que forman parte ya de la tradición de las 
políticas que el Partido Socialista ha im-
plementado en los últimos 30 años en 
esta ciudad.  
 
También se hará un plan integral de ac-
cesibilidad, para el cual hay una partida 
específica, y se abordará toda la reforma 
global del mapa de líneas de autobús, tal 
y como ha adelantado nuestra alcaldesa 
ya en diferentes ocasiones. Se ejecutarán 
diferentes actuaciones en materia de ca-
rril bici, actuaciones proyectadas, conti-
nuando con la red  ciclable, reforzando  
BiciCoruña con la introducción de la bici 
eléctrica y la instalación de 27 nuevas 
estaciones, siguiendo siempre criterios de 
equilibrio territorial, dando cobertura a 
todos los barrios. 
 
En esta primera intervención quiero ter-



 

 

 

 

 

  

 

tar por destacar a aposta pola  humaniza-
ción, por unha cidade camiñable, con 
deseño de vías, de prazas, de parques e 
de rotondas, de maneira que se acurten os 
camiños e se minimicen os rodeos. Tra-
ballaremos por unha cidade accesible, 
camiñable, cun compromiso claro dun 
cambio de modelo en torno á mobilidade. 
  
 
Señora alcaldesa, señores concelleiros e 
concelleiras, este proxecto de orzamento 
responde claramente a unha formulación 
netamente progresista, de firme compro-
miso coas necesidades da cidade. E esta 
maioría que hoxe dá pé a este orzamento, 
non son 260 millóns de euros como unha 
cifra. Detrás dunha cifra hai moito traba-
llo, hai moito diálogo, hai moitas persoas 
que queren facer posible que A Coruña 
poida ter uns orzamentos municipais 
acordes cos tempos, coas demandas e 
coas necesidades que ten a cidade. Exe-
cutalos será o reto. O primeiro paso é 
este; que é presentarlle ao Pleno da Cor-
poración unha proposta onde a inmensa 
maioría tivo a oportunidade de participar 
e participou. E a todos aqueles que coo-
peraron e colaboraron, agradecerlles a 
súa colaboración e pedirlle o seu apoio. E 
aos que non o fixeron, pedirlle, cando 
menos, que non entorpezan a pronta en-
trada en vigor dun orzamento. 
 
 
Nada máis e  moitas grazas. 
 
Presidencia 
 
Moitas grazas, señor Lage.  
 
Turno para o Grupo Ciudadanos, señora 
Martínez. 
 

minar por destacar la apuesta por la hu-
manización,  por una ciudad  caminable, 
con diseño de vías, de plazas, de parques 
y de rotondas, de manera que se acorten 
los caminos y se minimicen los rodeos. 
Trabajaremos por una ciudad accesible,  
caminable, con un compromiso claro de 
un cambio de modelo en torno a la movi-
lidad. 
 
Señora alcaldesa, señores concejales y 
concejalas, este proyecto de presupuesto 
responde claramente a un planteamiento 
netamente progresista, de firme compro-
miso con las necesidades de la ciudad. Y 
esta mayoría que hoy da pie a este presu-
puesto, no son 260 millones de euros co-
mo una cifra. Detrás de una cifra hay 
mucho trabajo, hay mucho diálogo, hay 
muchas personas que quieren hacer posi-
ble que A Coruña pueda tener unos pre-
supuestos municipales acordes con los 
tiempos, con las demandas y con las ne-
cesidades que tiene la ciudad. Ejecutarlos 
será el reto. El primer paso es este; que 
es presentarle al Pleno de la Corporación 
una propuesta donde la inmensa mayoría 
tuvo la oportunidad de participar y parti-
cipó. Y a todos aquellos que cooperaron y 
colaboraron, agradecerles su colabora-
ción y pedirle su apoyo. Y a los que no lo 
hicieron, pedirle, cuando menos, que no 
entorpezcan la pronta entrada en vigor 
de un presupuesto. 
 
Nada más y muchas  gracias. 
 
Presidencia 
 
Muchas gracias, señor Lage.   
 
Turno para el Grupo Ciudadanos, señora 
Martínez. 
 



 

 

 

 

 

  

 

Señora Martínez Lema 
 
Moi bos días a todos. Quixera empezar a 
miña intervención dando as grazas a to-
dos os veciños e aos nosos afiliados que 
nos axudan no traballo do grupo munici-
pal. Tamén ao señor Lage, como repre-
sentante do Goberno para a negociación 
dos presupostos, polo seu bo talante e a 
súa boa disposición dende o principio 
para co Grupo Mixto Ciudadanos que, 
malia que está conformado por unha soa 
concelleira, contou en todo momento con 
nós, tendo en conta as nosas aportacións 
feitas, aportacións, como desde que che-
gamos aquí, feitas con carácter construti-
vo e con intención de sumar para facer 
desta cidade unha cidade mellor para 
todos, deixando de lado intereses parti-
distas para centrarnos no realmente im-
portante: nos cidadáns; nos coruñeses. 
 
 
Porque unha cidade como A Coruña, 
unha cidade que leva paralizada moito 
tempo, non se pode permitir seguir cos 
investimentos comprometidos, deixando 
tocada a economía da cidade, ou coas 
entidades asociativas da Coruña penden-
tes duns presupostos que levan catro anos 
sen aprobarse no seu tempo, con todo o 
que iso implica, e tendo en conta o labor 
de servizo público que realizan, que che-
gan moitas veces a onde non pode chegar 
o Concello, polo que cremos que debe-
mos ter máis respecto cara elas e coidalas 
como se merecen. 
 
 
O que pediriamos, intentando aprender 
de erros pasados, é que os seguintes pre-
supostos empecen a negociarse con tem-
po suficiente para non andar ás présas 
como nestes últimos anos, este último 

Señora Martínez Lema 
 
Muy buenos días a todos. Quisiera empe-
zar mi intervención dando las gracias a 
todos los vecinos y a nuestros afiliados 
que nos ayudan en el trabajo del grupo 
municipal. También al señor Lage, como 
representante del Gobierno para la nego-
ciación de los presupuestos, por su buen 
talante y su buena disposición desde el 
principio para con el Grupo Mixto  Ciu-
dadanos que, a pesar de que está confor-
mado por una sola concejal, contó en 
todo momento con nosotros, teniendo en 
cuenta nuestras  aportaciones hechas,  
aportaciones, como desde que llegamos 
aquí, hechas con carácter constructivo y 
con intención de sumar para hacer de 
esta ciudad una ciudad mejor para todos, 
dejando de lado intereses partidistas pa-
ra centrarnos en lo realmente importan-
te: en los ciudadanos; en los coruñeses. 
 
Porque una ciudad como A Coruña, una 
ciudad que lleva paralizada mucho tiem-
po, no se puede permitir seguir con las 
inversiones comprometidas, dejando to-
cada la economía de la ciudad, o con las 
entidades asociativas de A Coruña pen-
dientes de unos presupuestos que llevan 
cuatro años sin aprobarse en tiempo, con 
todo lo que eso implica, y teniendo en 
cuenta la labor de servicio público que 
realizan, que llegan muchas veces a don-
de no puede llegar el Ayuntamiento, por 
lo que creemos que debemos tener más 
respeto hacia ellas y cuidarlas como se 
merecen. 
 
Lo que pediríamos, intentando aprender 
de errores pasados, es que los siguientes 
presupuestos empiecen a negociarse con 
tiempo suficiente para no andar con pri-
sas como en estos últimos años, este últi-



 

 

 

 

 

  

 

incluído, e así, con tempo, poder facer 
aportacións que consideremos positivas 
para a cidade. 
 
Nestes primeiros presupostos nos que 
participamos, aínda que o Goberno nos 
deixou para o final, puidemos facer deles 
uns presupostos un pouquiño máis laran-
xas e incluír máis dunha ducia de propos-
tas concretas de cidade. Entre elas, por 
exemplo, vaise redactar un proxecto para 
unha senda peonil polo borde litoral da 
praia do Matadero ata a Torre de Hércu-
les, poñendo así en valor un dos espazos 
máis fermosos da cidade. Vaise redactar 
outro proxecto para o peche dos baixos 
do Millenium. 
 
 
Ría do Burgo: mentres segue a inacción 
por parte das administracións, tanto auto-
nómica como estatal, a vontade e a cora-
xe dos coruñeses pode axudar, e para iso 
conseguimos a creación dun voluntariado 
para limpar a ría do Burgo, por suposto 
na súa vertente coruñesa. O Concello vai 
dotar con todo o necesario; con guantes, 
buzos, sacos, contenedores, transporte ata 
un punto limpo, seguro de responsabili-
dade civil e unha campaña de difusión 
para captar voluntarios. 
 
 
Unido a este punto vai tamén a nosa peti-
ción de por fin ao chabolismo na antiga 
conserveira Celta, fonte da maior parte 
dos elementos contaminantes que caen na 
ría. Hoxe mesmo lemos na prensa que a 
basura acumulada volve desbordar o po-
boado despois de tres anos sen campaña 
de limpeza. O que nos encontramos son 
vertedoiros privados que, ademais de ser 
un foco de contaminación ambiental, son 
unha imaxe pésima na que podería ser 

mo incluido, y así, con tiempo, poder ha-
cer  aportaciones que consideremos posi-
tivas para la ciudad. 
 
En estos primeros presupuestos en los 
que participamos, aunque el Gobierno 
nos dejó para el final, pudimos hacer de 
ellos unos presupuestos un poquito más 
naranjas e incluir más de una docena de 
propuestas concretas de ciudad. Entre 
ellas, por ejemplo, se va a redactar un 
proyecto para una senda peatonal por el  
borde litoral de la playa del  Matadero 
hasta la Torre de Hércules, poniendo así 
en valor uno de los espacios más hermo-
sos de la ciudad. Se va a redactar otro 
proyecto para el cierre de los bajos del  
Millenium. 
 
Ría del Burgo: mientras sigue la  inac-
ción por parte de las administraciones, 
tanto autonómica como estatal, la volun-
tad y el coraje de los coruñeses puede 
ayudar, y para eso conseguimos la crea-
ción de un voluntariado para limpiar la 
ría del Burgo, por supuesto en su vertien-
te coruñesa. El Ayuntamiento va a dotar 
con todo lo necesario; con guantes,  bu-
zos, sacos, contenedores, transporte has-
ta un punto limpio, seguro de responsabi-
lidad civil y una campaña de difusión 
para captar voluntarios. 
 
Unido a este punto va también nuestra 
petición de poner fin al chabolismo en la 
antigua conservera Celta, fuente de la 
mayor parte de los elementos contami-
nantes que caen en la ría. Hoy mismo 
leemos en la prensa que la  basura acu-
mulada vuelve a desbordar el poblado 
después de tres años sin campaña de lim-
pieza. Lo que nos encontramos son verte-
deros privados que, además de ser un 
foco de contaminación ambiental, son 



 

 

 

 

 

  

 

unha das entradas máis fermosas a unha 
cidade. 
 
 
Tamén unha partida específica para 
acondicionar os pasos de peóns con pin-
turas non escorregadizas, unha partida 
que vai a maiores do servizo de mante-
mento. Unha partida que xa pedimos 
nunha moción, aprobada por unanimida-
de, na que se acordou analizar e moder-
nizar todos os pasos de cebra existentes 
na cidade e que, mentres non se levara a 
cabo esa modernización, pois era necesa-
rio actualizar a pintura dos mesmos. 
 
Haberá tamén, grazas a Ciudadanos, 
unha partida para a elaboración dun in-
ventario do patrimonio municipal do so-
lo. Ante a carencia de espazos deportivos 
nesta cidade, outra das nosas propostas é 
unha partida para realizar un estudo das 
naves industriais baleiras ou abandonadas 
que hai na cidade, e como se podería 
levar a cabo un convenio entre o Conce-
llo e os propietarios para rehabilitalas 
como espazos de usos deportivos me-
diante cesión por un determinado número 
de anos. 
 
Outro espazo singular na Coruña, e pou-
co aproveitado, é o parque de Bens, un 
espazo que podería aportar unha atrac-
ción turística, ademais de dinamización 
da zona e un retorno de ingresos econó-
micos para a cidade, mediante a instala-
ción dunha tirolina xigante entre o monte 
de San Pedro e o parque de Bens. Conse-
guir o estudo deste proxecto é outro dos 
traballos realizados por Ciudadanos in-
cluído nestes presupostos. 
 
 
Outra das nosas propostas é unha partida 

una imagen pésima en la que podría ser 
una de las entradas más hermosas a una 
ciudad. 
 
También una partida específica para 
acondicionar los pasos de cebra con pin-
turas no  resbaladizas, una partida que 
va a mayores del servicio de manteni-
miento. Una partida que ya pedimos en 
una moción, aprobada por unanimidad, 
en la que se acordó analizar y moderni-
zar todos los pasos de cebra existentes en 
la ciudad y que, mientras no se llevara a 
cabo esa modernización, pues era nece-
sario actualizar la pintura de los mismos. 
 
Habrá también, gracias a  Ciudadanos, 
una partida para la elaboración de un 
inventario del patrimonio municipal del 
suelo. Ante la carencia de espacios de-
portivos en esta ciudad, otra de nuestras 
propuestas es una partida para realizar 
un estudio de las naves industriales va-
cías o abandonadas que hay en la ciudad, 
y como se podría llevar a cabo un conve-
nio entre el Ayuntamiento y los propieta-
rios para rehabilitarlas como espacios de 
usos deportivos mediante cesión por un 
determinado número de años. 
 
Otro espacio singular en A Coruña, y 
poco aprovechado, es el parque de Bens, 
un espacio que podría  aportar una 
atracción turística, además de dinamiza-
ción de la zona y un retorno de ingresos 
económicos para la ciudad, mediante la 
instalación de una  tirolina gigante entre 
el monte de San Pedro y el parque de 
Bens. Conseguir el estudio de este pro-
yecto es otro de los trabajos realizados 
por Ciudadanos incluido en estos presu-
puestos. 
 
Otra de nuestras propuestas es una parti-



 

 

 

 

 

  

 

para desenvolver un plan municipal es-
pecífico para mellorar a calidade de vida 
e combater a soidade non desexada das 
persoas maiores, partida que xa vai inclu-
ída nunha partida específica para un pro-
grama para combater a soidade. 
 
Dentro das nosas aportacións está tamén 
unha partida específica para revisar e por 
en marcha o plan director da Torre de 
Hércules, que no seu día pediamos me-
diante unha moción aprobada por unani-
midade. 
 
Pedimos tamén unha partida específica 
anual para a cidade das TIC, que queda 
pendente do acordo entre a Universidade 
e o Ministerio.  
 
E por último, pedimos tamén partidas 
específicas destinadas aos clubs deporti-
vos que soliciten as subvencións por eles 
mesmos para o fomento de actividades 
deportivas, non a entidades interpostas ou 
asociacións que xestionen esas subven-
cións. Atendendo a esa proposta, o Go-
berno decidiu destinar 400.000 € a con-
correncia competitiva, podéndoo solicitar 
calquera entidade ou club deportivo. Esta 
solución parécenos axeitada porque, de 
feito, xa en decembro presentamos unha 
moción aprobada por unanimidade ta-
mén, para elaborar durante este 2020 un 
plan estratéxico de subvencións, pois 
consideramos que a través de subven-
cións de libre concorrencia é como se 
garante a transparencia; é como se garan-
te que todo o mundo concorra con igual-
dade de oportunidades e, dende logo, 
onde non prima esa igualdade é nalgún 
dos convenios asinados na Área de De-
portes. Algúns dos convenios nominati-
vos existentes seguen sendo un sinal de 
estar dirixidas a dedo, cun reparto moi 

da para desarrollar un plan municipal 
específico para mejorar la calidad de 
vida y combatir la soledad no deseada de 
las personas mayores, partida que ya va 
incluida en una partida específica para 
un programa para combatir la soledad. 
 
Dentro de nuestras aportaciones está 
también una partida específica para revi-
sar y poner en marcha el plan director de 
la Torre de Hércules, que en su día pe-
díamos mediante una moción aprobada 
por unanimidad. 
 
Pedimos también una partida específica 
anual para la ciudad de las TIC, que 
queda pendiente del acuerdo entre la 
Universidad y el Ministerio.  
 
Y por último, pedimos también partidas 
específicas destinadas a los clubes depor-
tivos que soliciten las subvenciones por 
ellos mismos para el fomento de activida-
des deportivas, no a entidades interpues-
tas o asociaciones que gestionen esas 
subvenciones. Atendiendo a esa propues-
ta, el Gobierno decidió destinar 400.000 
€ a concurrencia competitiva, pudiéndolo 
solicitar cualquier entidad o club depor-
tivo. Esta solución nos parecen adecuada 
porque, de hecho, ya en diciembre pre-
sentamos una moción aprobada por una-
nimidad también, para elaborar durante 
este 2020 un plan estratégico de subven-
ciones, pues consideramos que a través 
de subvenciones de libre concurrencia es 
cómo se garantiza la transparencia; es 
cómo se garantiza que todo el mundo 
concurra con igualdad de oportunidades 
y, desde luego, donde no prima esa 
igualdad es en alguno de los convenios 
firmados en el Área de Deportes. Algunos 
de los convenios nominativos existentes 
siguen siendo una señal de estar dirigidas 



 

 

 

 

 

  

 

desigual e pouco equitativo. Por exem-
plo, segue aparecendo no anexo de sub-
vencións unha partida de 200.000 €, sen-
do o seu perceptor a Asociación de Fút-
bol Afeccionado da Coruña, e con finali-
dade de fomento da práctica do fútbol 
afeccionado. Como xa comentamos ta-
mén no pasado Pleno de decembro, dita 
asociación realiza outras funcións como a 
de asesoramento, xestión administrativa, 
organización de eventos, pero non ac-
cións directas con futbolistas afecciona-
dos. Dita asociación non realiza as fun-
cións para as que se destina a finalidade 
do convenio: fomento da práctica do fút-
bol afeccionado. Dita función a realizan 
os clubs afeccionados da cidade, tanto os 
que están dentro desa asociación como os 
que están fóra. Ademais, esa asociación 
limita polos seus estatutos o acceso á 
mesma para clubs que non teñen equipos 
en todas as categorías. Curiosamente, na 
actualidade, a maioría dos equipos que 
forman parten desa asociación non pode-
rían acceder a AFAC, por encontrarse 
nesa mesma situación. 
 
 
E a todo isto engádense dous problemas 
de transparencia e posible conflito de 
intereses. Por unha parte, a representa-
ción para os trámites administrativos da 
entidade a ostenta, segundo consta na 
páxina web da entidade, don Carlos Pi-
ñeiro Pereira. Esta persoa realiza fun-
cións no Concello da Coruña como ase-
sor da Concellaría de Deportes. E, por 
outra parte, tamén segundo consta na 
páxina web, o presidente dun dos clubs 
que pertence a asociación, Sporting Ciu-
dad, presídeo o propio concelleiro de 
Deportes, segundo a páxina web. 
 
 

a dedo, con un reparto muy desigual y 
poco equitativo. Por ejemplo, sigue apa-
reciendo en el anexo de subvenciones una 
partida de 200.000 €, siendo su perceptor 
a Asociación de Fútbol Aficionado de A 
Coruña, y con finalidad de fomento de la 
práctica del fútbol aficionado. Como ya 
comentamos también en el pasado Pleno 
de diciembre, dicha asociación realiza 
otras funciones como la de asesoramien-
to, gestión administrativa, organización 
de eventos, pero no acciones directas con 
futbolistas aficionados. Dicha asociación 
no realiza las funciones para las que se 
destina la finalidad del convenio: fomen-
to de la práctica del fútbol aficionado. 
Dicha función la realizan los clubes afi-
cionados de la ciudad, tanto los que están 
dentro de esa asociación como los que 
están fuera. Además, esa asociación limi-
ta por sus estatutos el acceso a la misma 
para clubes que no tienen equipos en 
todas las categorías. Curiosamente, en la 
actualidad, la mayoría de los equipos que 
forman parten de esa asociación no po-
drían acceder la  AFAC, por encontrarse 
en esa misma situación. 
 
Y a todo esto se añaden dos problemas de 
transparencia y posible conflicto de in-
tereses. Por una parte, la representación 
para los trámites administrativos de la 
entidad la ostenta, según consta en la 
página web de la entidad, don Carlos 
Piñeiro Pereira. Esta persona realiza 
funciones en el Ayuntamiento de A Coru-
ña como asesor de la Concejalía de De-
portes. Y, por otra parte, también según 
consta en la página web, el presidente de 
uno de los clubes que pertenece la aso-
ciación, Sporting Ciudad, lo preside el 
propio concejal de Deportes, según la 
página web. 
 



 

 

 

 

 

  

 

A nosa proposta, que presentamos me-
diante a emenda que acabo de xustificar, 
é que esa partida de 200.000 € se reparti-
se entre todos os clubs de fútbol afeccio-
nado da cidade, que son os que realmente 
realizan a función de fomento da práctica 
do fútbol afeccionado e que se faga se-
guindo o criterio de número de equipos e 
número de licenzas que teñen os distintos 
clubs da cidade. Como xa coñeciamos e 
explica o señor interventor no seu infor-
me, que nos envía esta mañá, debería de 
ir acompañado dos CIFs as cantidades a 
repartir entre todos os clubs, tarefa na 
que insistiremos no período de alega-
cións. 
 
Por outra parte, un dos maiores tropezos 
cos que nos atopamos no medio desta 
negociación foi a subida no recibo do 
IBI, despois de escoitar por parte do Go-
berno que non habería rebaixas nos im-
postos pero tampouco subidas xenerali-
zadas. Nós, o Grupo Ciudadanos, que 
participaba coas súas aportacións nos 
orzamentos e que sempre esiximos a bai-
xada dos impostos aos cidadáns, non 
podiamos permitir que esta suba indis-
criminada afectase a todo tipo de contri-
buíntes, como así o explicamos tamén no 
último Pleno do ano, solicitando que o 
Goberno buscase mecanismos para poder 
axudar a compensar esa suba ás familias 
con rendas máis baixas, familias numero-
sas, familias monoparentais e familias 
con persoas dependentes ao seu cargo. 
 
 
 
Tiñamos que dar un golpe na mesa e dicir 
que por aí non pasabamos. Se queren o 
noso apoio busquen unha solución. E con 
ese obxectivo claro, votamos en contra 
na comisión. Unha axuda para compensar 

Nuestra propuesta, que presentamos me-
diante la enmienda que acabo de justifi-
car, es que esa partida de 200.000 € se 
repartiera entre todos los clubes de fútbol 
aficionado de la ciudad, que son los que 
realmente realizan la función de fomento 
de la práctica del fútbol aficionado y que 
se haga siguiendo el criterio de número 
de equipos y número de licencias que 
tienen los distintos clubes de la ciudad. 
Como ya conocíamos y explica el señor 
interventor en su informe, que nos envía 
esta mañana, debería de ir acompañado 
de los  CIFs las cantidades a repartir 
entre todos los clubes, tarea en la que 
insistiremos en el período de alegaciones. 
 
Por otra parte, uno de los mayores tro-
piezos con los que nos encontramos en 
medio de esta negociación fue la subida 
en el recibo del IBI, después de escuchar 
por parte del Gobierno que no habría 
rebajas en los impuestos pero tampoco 
subidas generalizadas. Nosotros, el Gru-
po Ciudadanos, que participaba con sus  
aportaciones en los presupuestos y que 
siempre exigimos la bajada de los im-
puestos a los ciudadanos, no podíamos 
permitir  que esta subida indiscriminada 
afectara a todo tipo de contribuyentes, 
como así lo explicamos también en el 
último Pleno del año, solicitando que el 
Gobierno buscara mecanismos para po-
der ayudar a compensar esa subida a las 
familias con rentas más bajas, familias 
numerosas, familias monoparentales y 
familias con personas dependientes a su 
cargo. 
 
Teníamos que dar un golpe en la mesa y 
decir que por ahí no pasábamos. Si quie-
ren nuestro apoyo busquen una solución. 
Y con ese objetivo claro, votamos en con-
tra en la comisión. Una ayuda para com-



 

 

 

 

 

  

 

a subida do recibo do IBI. Se non, non 
apoiariamos eses presupostos. Estabamos 
incluso dispostos a perder as nosas pro-
postas, pero non podiamos permitir esa 
suba indiscriminada. Desde a comisión 
ata o día de hoxe sabemos que, tanto o 
Goberno como os distintos grupos da 
oposición e nós mesmos, estivemos tra-
ballando na busca dunha solución e te-
mos que dicir e recoñecer que o noso 
voto en contra deu o seu froito; que can-
do se queren buscar solucións, se atopan.  
 
 
Por exemplo, que o sistema especial de 
pagos que regula a Ordenanza xeral de 
recadación establece unha bonificación 
do 3 % para os recibos que se paguen por 
dito sistema antes do 31 de xaneiro. Ese 
prazo está pendente de poder ampliarse 
ata o 31 de marzo para compensar dito 
3%. É máis, nós proporemos neste ano 
que para o 21, esa bonificación poida ser 
do 5 %. 
 
Son moitos os cidadáns que descoñecen 
que poden beneficiarse desta medida, 
polo que o Concello debe comprometerse 
e lanzar unha forte campaña institucional 
para publicitar este sistema e que non 
quede ninguén sen poder acceder a esa 
bonificación por descoñecela. 
 
 
E ademais, como propuxemos nun Pleno 
anterior, a creación dunha mesa de traba-
llo, que vostedes aprobaron con moita 
gana, para o estudo das ordenanzas fis-
cais que permitirá, durante este ano, es-
tudar as posibles bonificacións que se 
poidan aplicar no recibo do IBI no 21 e 
ademais analizar o conxunto de impostos 
directos e indirectos para que, dunha ma-
neira progresiva, se poidan baixar os im-

pensar la subida del recibo del IBI. Si no, 
no apoyaríamos esos presupuestos. Está-
bamos incluso dispuestos a perder nues-
tras propuestas, pero no podíamos permi-
tir esa subida indiscriminada. Desde la 
comisión hasta el día de hoy sabemos 
que, tanto el Gobierno como los distintos 
grupos de la oposición y nosotros mis-
mos, estuvimos trabajando en la búsque-
da de una solución y tenemos que decir y 
reconocer que nuestro voto en contra dio 
su fruto; que cuando se quieren buscar 
soluciones, se encuentran.  
 
Por ejemplo, que el sistema especial de 
pagos que regula la Ordenanza General 
de Recaudación establece una bonifica-
ción del 3 % para los recibos que se pa-
guen por dicho sistema antes de 31 de 
enero. Ese plazo está pendiente de poder 
ampliarse hasta el 31 de marzo para 
compensar dicho 3 %. Es más, nosotros 
propondremos en este año que para el 21 
esa bonificación pueda ser del 5 %. 
 
Son muchos los ciudadanos que descono-
cen que pueden beneficiarse de esta me-
dida, por lo que el Ayuntamiento debe 
comprometerse y lanzar una fuerte cam-
paña institucional para publicitar este 
sistema y que no quede nadie sin poder 
acceder la esa bonificación por descono-
cerla. 
 
Y además, como propusimos en un Pleno 
anterior, la creación de una mesa de tra-
bajo, que ustedes aprobaron con mucha 
gana, para el estudio de las ordenanzas 
fiscales que permitirá, durante este año, 
estudiar las posibles bonificaciones que 
se puedan aplicar en el recibo del IBI en 
el 21 y además analizar el conjunto de 
impuestos directos e indirectos para que, 
de una manera progresiva, se puedan 



 

 

 

 

 

  

 

postos ás familias. 
 
Continuo despois na seguinte quenda. 
Moitas grazas. 
 
Presidencia 
 
Moitas grazas señora Martínez.  
 
Polo Bloque Nacionalista Galego, señor 
Jorquera. 
 
Señor Jorquera Caselas 
 
Obrigado, señora alcaldesa. 
 
En primeiro lugar quero saudar aos 
membros da Corporación, aos traballado-
res municipais e público que segue o 
desenvolvemento deste Pleno e anticipo 
que o BNG vai votar a favor polas razóns 
que xa expresamos o pasado 23 de de-
cembro, cando asinamos o acordo co 
Grupo Municipal do PSOE e o Grupo 
Municipal da Marea Atlántica. Como 
dixemos naquela comparecencia, os or-
zamentos son unha ferramenta funda-
mental. Nos orzamentos plásmanse as 
prioridades das políticas públicas á hora 
de atender as demandas e necesidades 
sociais, por iso, dende o noso punto de 
vista, A Coruña non se podía permitir o 
luxo de seguir funcionando cuns orza-
mentos prorrogados e por iso, dende o 
inicio do mandato, unha das nosas priori-
dades foi contribuír a dotar á cidade duns 
novos orzamentos. Nun contexto de de-
saceleración económica, nunha cidade na 
que segue habendo 16.500 persoas para-
das e que está a sufrir un proceso de de-
sindustrialización, os orzamentos son a 
principal ferramenta que ten o Concello 
para dinamizar a economía e xerar em-
prego. 

bajar los impuestos a las familias. 
 
Continuo después en el siguiente turno. 
Muchas gracias. 
 
Presidencia 
 
Muchas gracias señora Martínez.  
 
Por el Bloque Nacionalista Galego, señor 
Jorquera. 
 
Señor Jorquera Caselas 
 
Gracias, señora alcaldesa. 
 
En primer lugar quiero saludar a los 
miembros de la Corporación, a los traba-
jadores municipales y público que sigue 
el desarrollo de este Pleno y anticipo que 
el BNG va a votar a favor por las razones 
que ya expresamos el pasado 23 de di-
ciembre, cuando firmamos el acuerdo con 
el Grupo Municipal del PSOE y el Grupo 
Municipal de la Marea Atlántica. Como 
dijimos en aquella comparecencia, los 
presupuestos son una herramienta fun-
damental. En los presupuestos se plas-
man las prioridades de las políticas pú-
blicas a la hora de atender las demandas 
y necesidades sociales, por eso, desde 
nuestro punto de vista, A Coruña no se 
podía permitir el lujo de seguir funcio-
nando con unos presupuestos prorroga-
dos y por eso, desde el inicio del manda-
to, una de nuestras prioridades fue a con-
tribuir a dotar a la ciudad de unos nuevos 
presupuestos. En un contexto de desace-
leración económica, en una ciudad en la 
que sigue habiendo 16.500 personas pa-
radas y que está sufriendo un proceso de 
desindustrialización, los presupuestos son 
la principal herramienta que tiene el 
Ayuntamiento para dinamizar la econo-



 

 

 

 

 

  

 

 
 
Para facelo posíbel, neste proxecto con-
témplanse, entre outras medidas, a elabo-
ración dun plan de desenvolvemento e 
industrialización para A Coruña e a súa 
área metropolitana, un plan de dinamiza-
ción do comercio, o inicio dos estudos 
para a creación dunha bolsa de baixos 
comerciais en réxime de aluguer, pero 
ademais, son uns orzamentos expansivos, 
cun crecemento importante do investi-
mento, un 13 % máis que nos orzamentos 
de 2019. 
 
Para o BNG outro eixo fundamental son 
as políticas sociais. Recentemente coñe-
ciamos os resultados da enquisa xeral a 
fogares realizada polo Instituto Galego 
de Estatística. Entre 2007 e 2018 dupli-
couse a porcentaxe de coruñeses e coru-
ñesas –porque por desgraza a exclusión, 
moitas veces, ten rostro feminino— du-
plicouse a porcentaxe de persoas en risco 
de pobreza na nosa cidade. No 30 % dos 
fogares todos os ingresos proceden de 
prestacións sociais e no 41% dos fogares 
as prestacións achegan máis do 50% dos 
ingresos. Son datos que falan ás claras de 
como as políticas austericidas incremen-
taron as desigualdades e falan ás claras 
de como para os sectores máis vulnera-
bles as consecuencias da crise distan 
moito de estar superadas. 
 
 
Para combater esta situación tamén se 
contempla neste proxecto un crecemento 
importante do gasto social, que ascende a 
máis de 87 millóns de euros, preto dun 
20% máis que no orzamento vixente. 
Mellórase a dotación para renda social 
municipal e as axudas de emerxencia e 
refórzanse os programas destinados a 

mía y generar empleo. 
 
Para hacerlo  posible, en este proyecto se 
contemplan, entre otras medidas, la ela-
boración de un plan de desarrollo e in-
dustrialización para A Coruña y su área 
metropolitana, un plan de dinamización 
del comercio, el inicio de los estudios 
para la creación de una bolsa de bajos 
comerciales en régimen de alquiler, pero 
además, son unos presupuestos expansi-
vos, con un crecimiento importante de la 
inversión, un 13 % más que en los presu-
puestos de 2019. 
 
Para el BNG otro eje fundamental son las 
políticas sociales. Recientemente cono-
cíamos los resultados de la encuesta ge-
neral a hogares realizada por el Instituto 
Galego de Estadística. Entre 2007 y 2018 
se duplicó el porcentaje de coruñeses y 
coruñesas –porque por desgracia la ex-
clusión, muchas veces, tiene rostro feme-
nino— se duplicó el porcentaje de perso-
nas en riesgo de pobreza en nuestra ciu-
dad. En el 30 % de los hogares todos los 
ingresos proceden de prestaciones socia-
les y en el 41% de los hogares las presta-
ciones suponen más del 50% de los in-
gresos. Son datos que hablan claramente 
de cómo las políticas  austericidas incre-
mentaron las desigualdades y hablan 
claramente de como para los sectores 
más vulnerables las consecuencias de la 
crisis distan mucho de estar superadas. 
 
Para combatir esta situación también se 
contempla en este proyecto un crecimien-
to importante del gasto social, que as-
ciende a más de 87 millones de euros, 
cerca de un 20% más que en el presu-
puesto vigente. Se mejora la dotación 
para renta social municipal y las ayudas 
de emergencia y se refuerzan los progra-



 

 

 

 

 

  

 

favorecer a inclusión. O mesmo acontece 
coas políticas de igualdade, cos progra-
mas de axuda á conciliación e con outras 
partidas de marcado carácter social. 
 
 
Do mesmo xeito, se incrementa os recur-
sos destinados aos convenios con entida-
des do terceiro sector. Entidades, moitas 
delas, que fan un labor social insustituí-
bel, chegando a onde non é capaz de 
chegar a Administración. 
 
A política de vivenda tamén debe de 
concibirse como unha política social. 
Nese sentido, neste proxecto plásmanse, 
entre outras medidas, a posta en marcha 
dun programa de bolsa de vivendas en 
aluguer e un incremento de recursos des-
tinados a impulsar a rehabilitación. Ta-
mén hai unha aposta decidida pola rexe-
neración urbana, un compromiso coa 
sustentabilidade e a loita contra o cambo 
climático, medias para ir avanzando cara 
outro modelo de mobilidade e un com-
promiso coa lingua e a cultura galega. 
Estas son as razóns fundamentais que 
explican o noso voto favorable. Se o 
BNG fose a forza política que liderase o 
Concello, o resultado posiblemente fose 
distinto. De feito, discrepamos con al-
gúns aspectos referidos ao cadro de per-
soal, máis estamos de acordo coa orien-
tación xeral do proxecto e nestes orza-
mentos teñen reflexo a maioría das pro-
postas que puxemos sobre a mesa no 
proceso de negociación. 
 
 
Pero non quero deixar de referirme a 
algunhas cuestións que suscitaron polé-
mica nas últimas semanas. A primeira: a 
modificación das bases de execución, 
restado competencias ao Pleno. Non es-

mas destinados a favorecer la inclusión. 
Lo mismo sucede con las políticas de 
igualdad, con los programas de ayuda a 
la conciliación y con otras partidas de 
marcado carácter social. 
 
Del mismo modo, se incrementa los re-
cursos destinados a los convenios con 
entidades del tercer sector. Entidades, 
muchas de ellas, que hacen una labor 
social  insustituible, llegando a donde no 
es capaz de llegar la Administración. 
 
La política de vivienda también debe 
concebirse como una política social. En 
ese sentido, en este proyecto se plasman, 
entre otras medidas, la puesta en marcha 
de un programa de bolsa de viviendas en 
alquiler y un incremento de recursos des-
tinados a impulsar la rehabilitación. 
También hay una apuesta decida por la 
regeneración urbana, un compromiso con 
la sostenibilidad y la lucha contra el  
cambio climático, medias para ir avan-
zando hacia otro modelo de movilidad y 
un compromiso con la lengua y la cultura 
gallega. Estas son las razones fundamen-
tales que explican nuestro voto favorable. 
Si el BNG fuera la fuerza política que 
liderara el Ayuntamiento, el resultado 
posiblemente fuera distinto. De hecho, 
discrepamos con algunos aspectos referi-
dos a la plantilla de personal, pero esta-
mos de acuerdo con la orientación gene-
ral del proyecto y en estos presupuestos 
tienen reflejo la mayoría de las propues-
tas que pusimos sobre la mesa en el pro-
ceso de negociación. 
 
Pero no quiero dejar de referirme a al-
gunas cuestiones que suscitaron polémica 
en las últimas semanas. La primera: la 
modificación de las bases de ejecución, 
restado competencias al Pleno. No esta-



 

 

 

 

 

  

 

tamos de acordo, como tampouco o esta-
bamos no pasado cando se intentou facer 
o meso, máis o certo é que esta modifica-
ción foi corrixida en comisión e o Pleno 
mantén as competencias que tiña atribuí-
das. 
 
En segundo lugar, segundo elemento de 
polémica: as advertencias do interventor 
sobre un exceso de optimismo nalgunhas 
previsións de ingresos. Respectamos 
moitísimo o papel do interventor e esas 
advertencias deben servir para extremar o 
rigor na execución destes orzamentos. 
Pero o propio proxecto de orzamentos 
reflicte a realidade dun Concello solven-
te, saneado economicamente e, dende o 
noso punto de vista, o equilibrio financei-
ro do Concello en absoluto está en risco 
polo feito de que neste proxecto se con-
temple un maior esforzo investidor. 
 
 
Terceiro elemento de polémica: o que 
algúns chaman catastrazo. E quero dicir 
neste sentido, con moita claridade, que a 
suba do IBI non foi tratada nas reunións 
que tivemos co grupo de Goberno, nin 
forma parte do acordo ao que chegamos 
tanto co Grupo Socialista como co Grupo 
da Marea Atlántica, pero non pode cha-
marse catastrazo a unha suba do 3 % por 
mor dunha actualización duns valores 
catastrais que non se actualizaban dende 
1997; hai máis de 22 anos. E moito me-
nos cómpre falar dunha actualización 
como unha suba lineal, que afecta a todos 
por igual, porque unha suba porcentual 
nunca pode ser unha suba lineal. Non é o 
mesmo o  3 % de 100 que o 3 % de 
1.000. Por tanto, canto maior sexa o valor 
catastral dunha propiedade, maior será o 
que hai que pagar a maiores. Porque o 
IBI, quero lembrar señoras concelleiras e 

mos de acuerdo, como tampoco lo está-
bamos en el pasado cuando se intentó 
hacer lo  mismo, pero lo cierto es que 
esta modificación fue corregida en comi-
sión y el Pleno mantiene las competen-
cias que tenía atribuidas. 
 
En segundo lugar, segundo elemento de 
polémica: las advertencias del interven-
tor sobre un exceso de optimismo en al-
gunas previsiones de ingresos. Respeta-
mos muchísimo el papel del interventor y 
esas advertencias deben servir para ex-
tremar el rigor en la ejecución de estos 
presupuestos. Pero el propio proyecto de 
presupuestos refleja la realidad de un 
Ayuntamiento solvente, saneado econó-
micamente y, desde nuestro punto de vis-
ta, el equilibrio financiero del Ayunta-
miento en absoluto está en riesgo por el 
hecho de que en este proyecto se contem-
ple un mayor esfuerzo inversor. 
 
Tercer elemento de polémica: lo que al-
gunos llaman catastrazo. Y quiero decir 
en este sentido, con mucha claridad, que 
la subida del IBI no fue tratada en las 
reuniones que tuvimos con el grupo de 
Gobierno, ni forma parte del acuerdo al 
que llegamos tanto con el Grupo Socialis-
ta como con el Grupo de la Marea Atlán-
tica, pero no puede llamarse  catastrazo a 
una subida del 3 % a causa de una actua-
lización de unos valores catastrales que 
no se actualizaban desde 1997; hace más 
de 22 años. Y mucho menos se puede ha-
blar de una actualización como una 
subida lineal, que afecta a todos por 
igual, porque una subida porcentual nun-
ca puede ser una subida lineal. No es lo 
mismo el 3 % de 100 que el 3 % de 1.000. 
Por tanto, cuanto mayor sea el valor ca-
tastral de una propiedad, mayor será lo 
que hay que pagar a mayores. Porque el 



 

 

 

 

 

  

 

señores concelleiros, é un imposto á pro-
piedade; grava o valor dunha propiedade 
inmobiliaria, ata o punto de que a sexta 
parte do que recada o Concello por este 
concepto corresponde ao pago do IBI de 
só 50 titulares. Se queremos uns orza-
mentos expansivos, afortalar as políticas 
sociais, mellorar os servizos municipais, 
hai que operar tamén sobre os ingresos. 
Iso si, o reparto da carga fiscal ten que 
ser xusto. Nese sentido apoiamos que nas 
modificacións das ordenanzas fiscais se 
introducisen criterios de xustiza social, 
do mesmo xeito que nos acordos que 
acompañan estes orzamentos está con-
templado, como propuxo o BNG, que o 
pago do IBI das vivendas en réxime de 
aluguer ofertadas polo Concello non se 
repercuta na persoa que vive nesa viven-
da, senón que a asuma o titular e, por 
suposto, estamos de acordo en estudar 
todas as medidas para que a carga fiscal 
teña un reparto máis xusto. 
 
 
 
 
E quero referirme, finalmente, a algúns 
conflitos froito —chamémoslle— de des-
confianzas ou de disputas polo protago-
nismo. E permítanme que neste punto me 
deteña un momento. O BNG negociou os 
orzamentos con total e absoluta discre-
ción, sen fotos nin comunicados, sen es-
tar obsesionados pola escenificación, 
porque o que máis nos preocupaba era 
procurar un acordo que fose bo para a 
cidade. Chegamos a un acordo a tres e 
vinculámonos lealmente a ese acordo a 
tres. Agora ben, se alguén pretende pre-
sentarnos como convidados de pedra, 
entón por suposto, con toda a humildade 
pero tamén con todo o orgullo, poñemos 
en valor a nosa contribución.  

IBI, quiero recordar señoras concejales y 
señores concejales, es un impuesto a la 
propiedad; grava el valor de una propie-
dad inmobiliaria, hasta el punto de que la 
sexta parte de lo que recauda el Ayunta-
miento por este concepto corresponde al 
pago del IBI de solo 50 titulares. Si que-
remos unos presupuestos expansivos, 
fortalecer las políticas  sociales, mejorar 
los servicios municipales, hay que operar 
también sobre los ingresos. Eso sí, el 
reparto de la carga fiscal tiene que ser 
justo. En ese sentido apoyamos que en las 
modificaciones de las ordenanzas fiscales 
se introdujeran criterios de justicia so-
cial, al igual que en los acuerdos que 
acompañan a estos presupuestos está 
contemplado, como propuso el BNG, que 
el pago del IBI de las viviendas en régi-
men de alquiler ofertadas por el Ayunta-
miento no se repercuta en la persona que 
vive en esa vivienda, sino que la asuma el 
titular y, por supuesto, estamos de acuer-
do en estudiar todas las medidas para 
que la carga fiscal tenga un reparto más 
justo. 
 
Y quiero referirme, finalmente, a algunos 
conflictos fruto —llamémosle— de des-
confianzas o de disputas por el protago-
nismo. Y permítanme que en este punto 
me detenga un momento. El BNG negoció 
los presupuestos con total y absoluta dis-
creción, sin fotos ni comunicados, sin 
estar obsesionados por la escenificación, 
porque lo que más nos preocupaba era 
conseguir un acuerdo que fuera bueno 
para la ciudad. Llegamos a un acuerdo a 
tres y nos vinculamos lealmente a ese 
acuerdo a tres. Ahora bien, si alguien 
pretende presentarnos como convidados 
de piedra, entonces por supuesto, con 
toda la humildad pero también con todo 
el orgullo, ponemos en valor nuestra con-



 

 

 

 

 

  

 

 
 
E quero dicir, tamén con humildade e con 
orgullo, que somos conscientes do noso 
peso numérico nesta Corporación. Somos 
só unha concelleira e un concelleiro pero, 
máis aló do noso peso numérico, tomá-
monos moi en serio a nosa función e in-
tentamos contribuír ao progreso desta 
cidade e ao benestar dos seus cidadáns. O 
noso peso numérico no Congreso é aínda 
máis pequeno: un deputado de 350. Pero 
creo que a cidadanía galega puido consta-
tar estes días que a utilidade dunha forza 
política non se mide só en número de 
escanos. E isto enlaza, señoras concellei-
ras e señores concelleiros, cunha última 
reflexión. Esta semana, por fin, investiu-
se presidente. Haberá un novo Goberno 
do Estado. Investiuse presidente despois 
de que se tivesen que repetir as eleccións 
xerais, entre outras cousas, por mor das 
desconfianzas e disputas polo protago-
nismo dos partidos que estaban chama-
dos a entenderse, algo que no coxunto do 
Estado, beneficiou sobre todo á ultrade-
reita. Non nos gustaría, dende logo, que 
na Coruña pasase o mesmo. 
 
 
Investiuse presidente e haberá un novo 
Goberno tras un tenso debate no  que 
algúns cuestionaron a propia lexitimiade 
dunha investidura decidida democrática-
mente pola representación lexítima dos 
cidadáns. Chegaron a apelar ao rei, como 
se estivese por riba da vontade democrá-
tica expresada polos cidadáns a través 
dos seus representantes. Algúns incluso 
apelaron ao Exército ou alentaron un 
“tamallazo” e mesmo chegaron a utilizar 
á Xunta Electoral para intentar alterar o 
escenario político e dinamitar a investi-
dura. Por que lembro todo isto, señoras 

tribución.  
 
Y quiero decir, también con humildad y 
con orgullo, que somos conscientes de 
nuestro peso numérico en esta Corpora-
ción. Somos solo una concejala y un con-
cejal pero, más allá de nuestro peso nu-
mérico, nos tomamos muy en serio nues-
tra función e intentamos contribuir al 
progreso de esta ciudad y al bienestar de 
sus ciudadanos. Nuestro peso numérico 
en el Congreso es aún más pequeño: un 
diputado de 350. Pero creo que la ciuda-
danía gallega pudo constatar estos días 
que la utilidad de una fuerza política no 
se mide solo en número de escaños. Y 
esto enlaza, señoras concejalas y señores 
concejales, con una última reflexión. Esta 
semana, por fin, se invistió presidente. 
Habrá un  nuevo Gobierno del Estado. Se 
invistió presidente después de que se tu-
vieran que repetir las elecciones genera-
les, entre otras cosas, a causa de las des-
confianzas y disputas por el protagonis-
mo de los partidos que estaban llamados 
a entenderse, algo que en el  conjunto del 
Estado benefició sobre todo a la ultrade-
recha. No nos gustaría, desde luego, que 
en A Coruña pasara lo mismo. 
 
Se invistió presidente y habrá un nuevo 
Gobierno tras un tenso debate en el  que 
algunos cuestionaron la propia  legitimad 
de una investidura decidida  democráti-
camente por la representación legítima 
de los ciudadanos. Llegaron a apelar al 
rey, como si estuviera por encima de la 
voluntad democrática expresada por los 
ciudadanos a través de sus representan-
tes. Algunos incluso apelaron al Ejército 
o alentaron un “tamallazo” e incluso 
llegaron a utilizar a la Junta Electoral 
para intentar alterar el escenario político 
y dinamitar la investidura ¿Por qué re-



 

 

 

 

 

  

 

concelleiras e señores concelleiros? Por-
que os tempos, dende o punto de vista do 
BNG, non están para parvadas. Os tem-
pos non están para parvadas. A capacida-
de para chegar a acordos entre diferentes 
é algo sempre positivo, pero nos tempos 
que corren, iso non é só necesario, senón 
que tamén é imprescindibel.  
 
 
Polas razóns debanditas, o BNG vai votar 
a favor deste proxecto de orzamentos.  
 
 
Moitas grazas. Obrigado. 
 
Presidencia 
 
Moito obrigada, señor Jorquera.  
 
Turno para a Marea Atlántica, señora 
García. 
 
Señora García Gómez 
 
Moi bos días a todas as persoas que van 
seguindo esta sesión plenaria, tanto den-
de o Concello como dende o “strea-
ming”. 
 
O Pleno somete hoxe a aprobación inicial 
o proxecto de orzamentos municipais 
para 2020, unha das decisións máis 
transcendentes das que cabe tomar neste 
seo da Corporación. Transcendente, en 
primeiro lugar, porque é a que outorga ou 
arrebata plenas capacidades ao Concello 
para desenvolver o seu labor na presta-
ción de servizos á cidadanía, na execu-
ción de investimentos ou no apoio ás 
entidades que traballan polo interese xe-
ral. E viceversa, tumbar os orzamentos 
reduce en moitos millóns de euros os 
recursos dispoñibles para políticas e xes-

cuerdo todo esto, señoras concejales y 
señores concejales? Porque los tiempos, 
desde el punto de vista del BNG, no están 
para chorradas. Los tiempos no están 
para chorradas. La capacidad para lle-
gar a acuerdos entre diferentes es algo 
siempre positivo, pero en los tiempos que 
corren, eso no es solo necesario, sino que 
también es  imprescindible.  
 
Por las razones  mencionadas, el BNG va 
a votar a favor de este proyecto de  pre-
supuestos.  
 
Muchas gracias. Gracias. 
 
Presidencia 
 
Muchas gracias, señor Jorquera.  
 
Turno para la Marea Atlántica, señora 
García. 
 
Señora García Gómez 
 
Muy buenos días a todas las personas 
que están siguiendo esta sesión plenaria, 
tanto desde el Ayuntamiento como en la 
retransmisión en directo. 
 
El Pleno somete hoy a aprobación inicial 
el proyecto de presupuestos municipales 
para 2020, una de las decisiones más 
trascendentes de las que cabe tomar en 
este seno de la Corporación. Trascenden-
te, en primer lugar, porque es la que 
otorga o arrebata plenas capacidades al 
Ayuntamiento para desarrollar su labor 
en la prestación de servicios a la ciuda-
danía, en la ejecución de inversiones o en 
el apoyo a las entidades que trabajan por 
el interés general. Y viceversa, tumbar los 
presupuestos reduce en muchos millones 
de euros los recursos disponibles para 



 

 

 

 

 

  

 

tión pública, imposibilita abordar de-
mandas cidadás —as veces urxentes— e 
cercena a colaboracións con asociacións 
que precisamente existen para suplir, en 
moitos casos, o baleiro que deixan as 
administracións. Hai que ter moi boas 
razóns e moi bos argumentos para tomar 
unha decisión deste tipo, priorizando, en 
todo caso, sempre, o beneficio da cidade 
fronte aos intereses de partido. 
 
 
Houbo situacións no pasado, señor Lage, 
nas que os orzamentos foron rexeitados 
sen mediar ningún tipo de proposta alter-
nativa, co único obxectivo de dificultar a 
acción dun Goberno de cor diferente. Sen 
ideas, sen propostas, sen argumentos. 
Obviábase, daquela, que quen paga real-
mente a factura final é a veciñanza: as 
veciñas e veciños da Coruña. Iso non vai 
ocorrer hoxe. A Marea Atlántica é chave 
para a aprobación dunhas contas progre-
sistas e, entendendo ese papel clave, des-
tinaremos os nosos esforzos a seguir 
abrindo portas: as do benestar da maioría. 
 
 
 
Os orzamentos son tamén transcendentes 
por ser un posicionamento político dunha 
Administración; por pasar das palabras 
aos feitos; por materializar prioridades de 
actuación. Os orzamentos tamén reflicten 
o modelo de cidade e o cumprimento ou 
falta de cumprimento de tantas e tantas 
promesas que se formulan na euforia 
electoral e que, en demasiadas ocasións, 
caen no esquecemento. Pero ademais, —
e permítanme reflexionar así— estes or-
zamentos que hoxe se someten á aproba-
ción do Pleno teñen un significado que 
transcende o eido local, pois evidencian 
un novo acordo —un máis— entre forzas 

políticas y gestión pública, imposibilita 
abordar demandas ciudadanas —a veces 
urgentes— y  cercena la colaboraciones 
con asociaciones que precisamente exis-
ten para suplir, en muchos casos, el vacío 
que dejan las administraciones. Hay que 
tener muy buenas razones y muy buenos 
argumentos para tomar una decisión de 
este tipo, priorizando, en todo caso, 
siempre, el beneficio de la ciudad frente a 
los intereses de partido. 
 
Hubo situaciones en el pasado, señor 
Lage, en las que los presupuestos fueron 
rechazados sin mediar ningún tipo de 
propuesta alternativa, con el único obje-
tivo de dificultar la acción de un Go-
bierno de color diferente. Sin ideas, sin 
propuestas, sin argumentos. Se obviaba, 
entonces, que quien paga realmente la 
factura final es la vecindad: las vecinas y 
vecinos de A Coruña. Eso no va a ocurrir 
hoy. La Marea Atlántica es llave para la 
aprobación de unas cuentas progresistas 
y, entendiendo ese papel clave, destina-
remos nuestros esfuerzos a seguir 
abriendo puertas: las del bienestar de la 
mayoría. 
 
Los presupuestos son también trascen-
dentes por ser un posicionamiento políti-
co de una Administración; por pasar de 
las palabras a los hechos; por materiali-
zar prioridades de actuación. Los presu-
puestos también reflejan el modelo de 
ciudad y el cumplimiento o falta de cum-
plimiento de tantas y tantas promesas que 
se formulan en la euforia electoral y que, 
en demasiadas ocasiones, caen en el ol-
vido. Pero además, —y permítanme refle-
xionar así— estos presupuestos que hoy 
se someten a la aprobación del Pleno 
tienen un significado que trasciende el 
ámbito local, pues evidencian un nuevo 



 

 

 

 

 

  

 

progresistas para gobernar dende a de-
fensa dos dereitos e das liberdades. Un 
acordo que se iniciou coa investidura do 
novo Goberno e o pacto á coruñesa e que 
continúa avanzando para implementar 
políticas de progreso. Señoras e señores 
do Partido Popular: pasen o recado e pre-
párense para un cambio de época. 
 
 
 
A Marea Atlántica vai votar a favor desta 
aprobación inicial dos orzamentos porque 
benefician á Coruña, porque responden á 
necesidade de ampliar a protección so-
cial, de abordar a rexeneración urbana, de 
loitar contra a crise climática, de distribu-
ír os recursos de maneira xusta no territo-
rio. Votaremos a favor, por último, por-
que o orzamento que hoxe se presenta 
bebe, de maneira evidente, do traballo 
realizado nos últimos anos, dando luz 
verde a toda unha serie de proxectos en 
lista de agarda, á espera da aprobación 
duns orzamentos. 
 
 
Agradézolle ao voceiro socialista, o señor 
Lage, a descrición detallada do orzamen-
to que me aforra enumerar moitas da 
medidas que propuxemos e se recollen en 
cinco eixos: o benestar de proximidade e 
a igualdade; a loita contra a emerxencia 
climática; a mellora da mobilidade e o 
transporte; o dereito á vivenda e —para 
nós moi importante tamén— a distribu-
ción territorial xusta de recursos entre os 
diferentes barrios. 
 
 
A Marea Atlántica chegou para poñer ás 
persoas no centro da política. Efectiva-
mente, é unha cuestión de prioridades. 
Fronte ao modelo das luces de Nadal que 

acuerdo —uno más— entre fuerzas pro-
gresistas para gobernar desde la defensa 
de los derechos y de las libertades. Un 
acuerdo que se inició con la investidura 
del nuevo Gobierno y el pacto a la coru-
ñesa y que continúa avanzando para im-
plementar políticas de progreso. Señoras 
y señores del Partido Popular: pasen el 
recado y prepárense para un cambio de 
época. 
 
La Marea Atlántica va a votar a favor de 
esta aprobación inicial de los presupues-
tos porque benefician a A Coruña, por-
que responden a la necesidad de ampliar 
la protección social, de abordar la rege-
neración urbana, de luchar contra la 
crisis climática, de distribuir los recursos 
de manera justa en el territorio. Votare-
mos a favor, por último, porque el presu-
puesto que hoy se presenta bebe, de ma-
nera evidente, del trabajo realizado en 
los últimos años, dando luz verde a toda 
una serie de proyectos en lista de espera, 
a la espera de la aprobación de unos pre-
supuestos. 
 
Le agradezco al portavoz socialista, el 
señor Lage, la descripción detallada del 
presupuesto que me ahorra enumerar 
muchas de la medidas que propusimos y 
se recogen en cinco ejes: el bienestar de 
proximidad y la igualdad; la lucha contra 
la emergencia climática; la mejora de la 
movilidad y el transporte; el derecho a la 
vivienda y —para nosotros muy impor-
tante también— la distribución territorial 
justa de recursos entre los diferentes ba-
rrios. 
 
La Marea Atlántica llegó para poner a 
las personas en el centro de la política. 
Efectivamente, es una cuestión de priori-
dades. Frente al modelo de las luces de 



 

 

 

 

 

  

 

deslumbra ata en Nova York, A Coruña é 
líder en investimento social para mellorar 
a vida da xente. Non o digo eu, dío o 
Ministerio de Facenda. E segundo os 
acordos asinados seguirao sendo nos vin-
deiros anos. Prestámoslle atención á edu-
cación pública entendendo que é o sostén 
básico dunha sociedade igualitaria, que 
recibe case un millón de euros e dando 
un pulo á gratuidade das escolas infantís 
de cero a tres anos. E proseguen as obras 
en centros públicos, ante a inoperancia da 
Xunta de Galicia, que segue a mirar cara 
outro lado sen cumprir sequera a súa par-
te do trato. Proxéctanse dúas novas esco-
las infantís e se concede tamén unha im-
portancia fundamental á dependencia de 
persoas de idade e de persoas en situa-
ción de dependencia coa contratación 
dun novo servizo —o quinto xa— de 
asistencia e axuda no fogar. 
 
 
Seguimos apostando pola eliminación do 
copagamento, que nos parece inxusto e 
que, desgraciadamente, non atopou lugar 
nestes orzamentos, e que agardamos que 
iso se corrixa nos vindeiros exercicios. 
 
Se incrementan os fondos para a renda 
social municipal e as axudas de emerxen-
cia social para evitar os casos de impa-
gamento que, desgraciadamente, señora 
Neira, seguimos sufrindo malia que o 
avisamos a tempo, e se incrementa ta-
mén, de maneira decidida e progresiva, 
ata final de mandato, os fondos para polí-
ticas feministas e de igualdade de xénero, 
ata constituír un 1 % do orzamento mu-
nicipal en 2023.  
 
Se proxecta a Casa da Muller, a Casa 
Marcela e Elisa, se reforza o Centro de 
Orientación Familiar, o servizo de cangu-

Navidad que  deslumbra hasta en Nueva 
York, A Coruña es líder en inversión so-
cial para mejorar la vida de la gente. No 
lo digo yo, lo dice el Ministerio de Ha-
cienda. Y según los acuerdos firmados lo 
seguirá siendo en los próximos años. Le 
prestamos atención a la educación públi-
ca entendiendo que es el sostén básico de 
una sociedad igualitaria, que recibe casi 
un millón de euros y dando un impulso a 
la gratuidad de las escuelas infantiles de 
cero a tres años. Y prosiguen las obras en 
centros públicos, ante la inoperancia de 
la Xunta de Galicia, que sigue mirando 
hacia otro lado sin cumplir siquiera su 
parte del trato. Se proyectan dos nuevas 
escuelas infantiles y se concede también 
una importancia fundamental a la depen-
dencia de personas de edad y de personas 
en situación de dependencia con la con-
tratación de un nuevo servicio —el quinto 
ya— de asistencia y ayuda en el hogar. 
 
Seguimos apostando por la eliminación 
del copago, que nos parece injusto y que, 
desgraciadamente, no encontró lugar en 
estos presupuestos, y que esperamos que 
eso se corrija en los próximos ejercicios. 
 
Se incrementan los fondos para la renta 
social municipal y las ayudas de emer-
gencia social para evitar los casos de  
impago que, desgraciadamente, señora 
Neira, seguimos sufriendo a pesar de que 
lo avisamos a tiempo, y se incrementa 
también, de manera decidida y progresi-
va, hasta final de mandato, los fondos 
para políticas feministas y de igualdad de 
género, hasta constituir un 1%  del pre-
supuesto municipal en 2023. 
 
Se proyecta la Casa de la Mujer, la Casa 
Marcela y Elisa, se refuerza el Centro de 
Orientación Familiar, el servicio de  



 

 

 

 

 

  

 

raxe, a unidade de atención ás migra-
cións, o observatorio de xénero e a escola 
de empoderamento feminista. 
 
Eu non sei se deslumbramos ata Nova 
York, pero A Coruña non só e líder en 
investimento social, tamén é líder en pro-
tección medioambiental. E non o digo eu, 
o di o Consello de Contas no seu Informe 
sobre actuacións municipais en medio 
ambiente dos anos 2017 e 2018. E nesa 
estela queremos continuar. 
 
O acordo político recolle a constitución 
dunha empresa municipal de enerxía que 
se vaia desvinculando do oligopolio das 
eléctricas para operar con criterios de 
xustiza social e xustiza ambiental, apos-
tando decididamente polas renovables. 
Se elaborará o mapa das enerxías reno-
vables tamén, para ver como A Coruña é 
capaz de xerar a súa propia enerxía eléc-
trica. A oficina da enerxía atenderá as 
demandas da cidadanía, e nos parece moi 
importante tamén impulsar un plan de 
formación ocupacional que impulse o 
sector neste eido. 
 
A loita contra o cambio climático ten 
tamén que ver coa vexetación e as zonas 
verdes. Se culmina o plan de infraestrutu-
ra verde, se impulsa o cinturón verde da 
Coruña cos bosques dos Rosales e dos 
Feáns, se abordan diferentes proxectos 
como San Carlos e Río de Quintas e, 
tamén moi importante, a demanda cidadá 
se instauran novas hortas en Monte Alto, 
Palavea e Agra do Orzán. 
 
A mobilidade tamén contribúe a frear o 
cambio climático, a mobilidade sostible, 
e tamén a mellorar a calidade de vida da 
cidadanía: a reforma das liñas de bus, xa 
se falou en varias ocasións aquí, non me 

canguraje, la unidad de atención a las 
migraciones, el observatorio de género y 
la escuela de empoderamiento feminista. 
 
Yo no sé si deslumbramos hasta Nueva 
York, pero A Coruña no solo y líder en 
inversión social, también es líder en pro-
tección medioambiental. Y no lo digo yo, 
lo dice el Consello de Contas en su In-
forme sobre actuaciones municipales en 
medio ambiente de los años 2017 y 2018. 
Y en esa estela queremos continuar. 
 
El acuerdo político recoge la constitución 
de una empresa municipal de energía que 
se vaya desvinculando del oligopolio de 
las eléctricas para operar con criterios 
de justicia social y justicia ambiental, 
apostando decididamente por las renova-
bles. Se elaborará el mapa de las ener-
gías renovables también, para ver cómo 
A Coruña es capaz de generar su propia 
energía eléctrica. La oficina de la ener-
gía atenderá las demandas de la ciuda-
danía, y nos parece muy importante tam-
bién impulsar un plan de formación ocu-
pacional que impulse el sector en este 
ámbito. 
La lucha contra el cambio climático tiene 
también que ver con la vegetación y las 
zonas verdes. Se culmina el plan de infra-
estructura verde, se impulsa el  cinturón 
verde de A Coruña con los bosques de los 
Rosales y de los Feáns, se abordan dife-
rentes proyectos como San Carlos y Río 
de Quintas y, también muy importante, a 
demanda ciudadana se instauran nuevos 
huertos en Monte Alto, Palavea y Agra 
del Orzán. 
 
La movilidad también contribuye a frenar 
el cambio climático, la movilidad soste-
nible, y también a mejorar la calidad de 
vida de la ciudadanía: la reforma de las 



 

 

 

 

 

  

 

estendo máis; a rebaixa das tarifas para 
determinadas bonificacións e, sobre todo, 
a ampliación do carril bici, da rede de 
BiciCoruña, a introdución de bicicletas 
eléctricas e a mellora da accesibilidade 
peonil. 
 
 
O dereito á vivenda desenvólvese ao lon-
go de tres eixo básicos: a construción de 
vivenda pública, o impulso á rehabilita-
ción e a atención a colectivos vulnerables 
a través da bolsa de aluguer de EMVSA e 
do “Plan de hábitat digno”. Aquí me gus-
taría facer unha parada e contestarlle á 
concelleira de Ciudadanos. Sorpréndeme 
non só a falta de coñecemento, descoñe-
cendo medidas que xa se levaron a cabo 
nos últimos anos, tanto relativas ao rea-
loxo de familias que vivían na Conservei-
ra —concretamente 71 persoas— como 
plans profundos de xestión de residuos, 
que eu creo que supuxeron unha mellora 
importante no espazo. A rexeneración da 
ría, insisto que lle corresponde á Direc-
ción Xeral de Costas. Pero me sorprende 
aínda máis que o que lle preocupe real-
mente de que haxa toda unha serie de 
familias vivindo en condicións de infra-
vivenda é, realmente, a imaxe que se dá 
dende A Coruña e a imaxe de contamina-
ción, cando hai persoas con nenos que, 
realmente, están vivindo nunhas condi-
cións que deixan moitísimo que desexar. 
Para iso se creou o equipo do Hábitat; 
está favorecendo os realoxos, está abor-
dando cuestións que teñen que ver coa 
formación, o acompañamento, a inclu-
sión, a resolución de conflitos e insisto en 
que hai xa 71 persoas realoxadas dende o 
asentamento da Pasaxe. 
 
 
 

líneas de bus, ya se habló en varias oca-
siones aquí, no me extiendo más; la reba-
ja de las tarifas para determinadas boni-
ficaciones y, sobre todo, la ampliación 
del carril bici, de la red de BiciCoruña, 
la introducción de bicicletas eléctricas y 
la mejora de la accesibilidad peatonal. 
 
El derecho a la vivienda se desarrolla a 
lo largo de tres eje básicos: la construc-
ción de vivienda pública, el impulso a la 
rehabilitación y la atención a colectivos 
vulnerables a través de la bolsa de alqui-
ler de  EMVSA y del “Plan de hábitat 
digno”. Aquí me gustaría hacer una pa-
rada y contestarle a la concejala de Ciu-
dadanos. Me sorprende no solo la falta 
de conocimiento, desconociendo medidas 
que ya se llevaron a cabo en los últimos 
años, tanto relativas al  realojo de fami-
lias que vivían en la Conservera —
concretamente 71 personas— como pla-
nes profundos de gestión de residuos, que 
yo creo que supusieron una mejora im-
portante en el espacio. La regeneración 
de la ría, insisto que le corresponde a la 
Dirección General de Costas. Pero me 
sorprende aún más que lo que le preocu-
pe realmente de que haya toda una serie 
de familias viviendo en condiciones de 
infravivienda es, realmente, la imagen 
que se da desde A Coruña y la imagen de 
contaminación, cuando hay personas con 
niños que, realmente, están viviendo en 
unas condiciones que dejan muchísimo 
que desear. Para eso se creó el equipo 
del Hábitat; está favoreciendo los  realo-
jos, está abordando cuestiones que tienen 
que ver con la formación, el acompaña-
miento, la inclusión, la resolución de con-
flictos e insisto en que hay ya 71 personas  
realojadas desde el asentamiento del Pa-
saje. 
 



 

 

 

 

 

  

 

Parécenos importante tamén —
continúo— resaltar a distribución territo-
rial dos investimentos polos barrios e me 
gustaría lembrar que Durmideiras, Monte 
Alto, As Atochas, a Cidade Vella, A Pes-
cadería, O Orzán, O Ensanche, a praza de 
Pontevedra, o parque de Santa Margarita, 
o paseo das Pontes, a Cidade Escolar, A 
Tolerancia, Labañou, as vivendas de Ma-
ría Pita, Os Rosais, a Agra do Orzán, O 
Ventorrillo e A Silva, a Sagrada Familia, 
Os Mallos, Catro Camiños, San Pedro de 
Mezonzo, O Castrillón, Eirís, o Parque 
Ofimático, Matogrande, Barrio das Flo-
res, Monelos, Elviña, Novo Mesoiro, 
Oza, A Gaiteira, Os Castros, Palavea, A 
Zapateira, Bens, O Campanario, Feáns, 
Nostián, Mesoiro Vello, San Pedro de 
Visma e San Vicente de Elviña atoparon 
sitio nos orzamentos municipais a través 
de máis de 110 intervencións con nomes 
e apelidos. Todos estes lugares reciben 
atención, traendo xustiza redistributiva á 
cidade, tras décadas nas que se primou o 
centro sobre a periferia. Aledámonos de 
que tanto o Bloque Nacionalista Galego 
como o PSOE se sumasen a este criterio 
de reparto dos investimentos no territo-
rio. 
 
 
Ás grandes liñas programáticas incorpó-
ranse outras medidas nos eidos cultural, 
deportivo, de fomento do emprego e de 
participación cidadá. Mantéñense os dous 
millóns e medio dos orzamentos partici-
pativos, impúlsase o software libre, atén-
dese a demandas de deportes minorita-
rios, introdúcese o reparto de axudas aos 
clubs deportivos por concorrencia com-
petitiva, créase o Observatorio do Em-
prego, se impulsa a acción do Concello 
na “Cidade das TIC” como polo de inno-
vación tecnolóxica, tamén, pero ben inte-

Nos parecen importante también —
continúo— resaltar la distribución terri-
torial de las inversiones por los barrios y 
me gustaría recordar que  Adormideras, 
Monte Alto, Las  Atochas, la Ciudad Vie-
ja, La Pescadería, El Orzán, El Ensan-
che, la plaza de Pontevedra, el parque de 
Santa Margarita, el paseo de los Puentes, 
la Ciudad Escolar, La Tolerancia, Laba-
ñou, las viviendas de María Pita, Los  
Rosales, el Agra del Orzán, El Ventorrillo 
y A Silva, la Sagrada Familia, Los Ma-
llos, Cuatro Caminos, San Pedro de Me-
zonzo, El Castrillón, Eirís, el Parque 
Ofimático,  Matogrande, Barrio de las 
Flores, Monelos, Elviña, Nuevo Mesoiro, 
Oza, La Gaiteira, Los Castros, Palavea, 
A Zapateira, Bens, El Campanario, 
Feáns, Nostián, Mesoiro Viejo, San Pe-
dro de Visma y San Vicente de Elviña 
encontraron sitio en los presupuestos 
municipales a través de más de 110 inter-
venciones con nombres y apellidos. Todos 
estos lugares reciben atención, trayendo 
justicia  redistributiva a la ciudad, tras 
décadas en las que se primó el centro 
sobre la periferia. Nos alegramos de que 
tanto el Bloque Nacionalista Galego co-
mo el PSOE se sumaran a este criterio de 
reparto de las inversiones en el territorio. 
 
A las grandes líneas programáticas se 
incorporan otras medidas en los ámbitos 
cultural, deportivo, de fomento del em-
pleo y de participación ciudadana. Se 
mantienen los dos millones y medio de los 
presupuestos participativos, se impulsa el 
software libre, se atiende a demandas de 
deportes minoritarios, se introduce el 
reparto de ayudas a los clubes deportivos 
por concurrencia competitiva, se crea el 
Observatorio del Empleo, se impulsa la 
acción del Ayuntamiento en la “Ciudad 
de las TIC” como polo de innovación 



 

 

 

 

 

  

 

grada nos barrios; se impulsa unha orde-
nanza de mercados, se abordan as bases 
de acción exterior da Coruña para que A 
Coruña teña interlocución internacional 
no mundo e se avanza na Axenda Urbana 
en base aos obxectivos de desenvolve-
mento sostible das Nacións Unidas. 
 
 
Hai tamén liñas de axuda no eido cultu-
ral, por concorrencia competitiva, e se 
aposta por unha dirección artística para o 
Festival Noroeste. A memoria histórica 
recibe tamén a atención que merece, cun 
orzamento que se pretende ampliar pro-
gresivamente ata o final do mandato, en 
vista dos auxes dos movementos de ul-
tradereita que quedan de manifesto de 
maneira moi clara nos últimos días e que 
fan necesario lembrar de onde vimos e a 
onde vamos. 
 
 
Por esta primeira intervención nada máis.  
 
Moitas grazas. 
 
Presidencia 
 
Moitas grazas, señora García.  
 
Polo Partido Popular, señora Gallego. 
 
Señora Gallego Neira 
 
Moitas grazas. Bo día a todos.  
 
Traen hoxe, 9 de xaneiro, a Pleno extra-
ordinario a aprobación inicial dun or-
zamento municipal que tería que entrar 
en vigor o pasado 1 de xaneiro. Así, a 
nosa cidade empeza 2020 cun orzamento 
municipal de 2018 prorrogado por se-
gundo ano consecutivo, feito que se 

tecnológica, también, pero bien integrada 
en los barrios; se impulsa una ordenanza 
de mercados, se abordan las bases de 
acción exterior de A Coruña para que A 
Coruña tenga interlocución internacional 
en el mundo y se avanza en la Agenda 
Urbana en base a los objetivos de desa-
rrollo sostenible de las Naciones Unidas. 
 
Hay también líneas de ayuda en el ámbito 
cultural, por concurrencia competitiva, y 
se apuesta por una dirección artística 
para el Festival Noroeste. La memoria 
histórica recibe también la atención que 
merece, con un presupuesto que se pre-
tende ampliar progresivamente hasta el 
final del mandato, en vista del auge de 
los movimientos de ultraderecha que 
quedan de manifiesto de manera muy 
clara en los últimos días y que hacen ne-
cesario recordar de dónde venimos y a 
dónde vamos. 
 
Por esta primera intervención nada más.  
 
Muchas gracias. 
 
Presidencia 
 
Muchas gracias, señora García.  
 
Por el Partido Popular, señora Gallego. 
 
Señora Gallego Neira 
 
Muchas gracias. Buenos días a todos.  
 
Traen hoy, 9 de enero, a Pleno extraordi-
nario la aprobación inicial de un presu-
puesto municipal que tendría que haber 
entrado en vigor el pasado 1 de enero. 
Así, nuestra ciudad empieza 2020 con un 
presupuesto municipal de 2018 prorroga-
do por segundo año consecutivo, hecho 



 

 

 

 

 

  

 

agrava se temos en conta que temos un 
orzamento estatal de 2018, prorrogado 
tamén por segundo ano consecutivo, ao 
contrario que Galicia, que conta cun 
orzamento aprobado en decembro, gra-
zas a que a Xunta de Galicia si fixo os 
seus deberes.  
 
Pero volvamos a este orzamento, ese 
cuxo primeiro papel nos foi entregado na 
mesma Xunta de Goberno extraordinaria 
e urxente que aprobou o proxecto das 
contas da cidade, o 30 de decembro. Ata 
ese momento, nin un folio. Iso é o que 
chama vostede ese Goberno de transpa-
rencia e diálogo, que non é outra cousa 
que aplicar un cordón sanitario ao redor 
do Partido Popular. 
 
Señor Lage, eu non sei se lle contaron, 
cando vostede estaba en Noia, que aquí 
os socialistas pedían documentación pa-
ra presentar achegas aos orzamentos e a 
todo. O mesmo que pedimos nós e que 
agora lle estraña tanto. Pero ben, visto o 
visto, entendemos que mantivesen o or-
zamento oculto, tendo as escasas bonda-
des que contén. Proba diso está en que, 
lonxe de mellorar a vida dos coruñeses 
cunha rebaixa do IBI, como nós pedia-
mos, auméntano un 3%. Unha suba que 
non anunciaron aos catro ventos, como é 
costume neste Goberno ao que tanto lle 
gusta a propaganda e as fotos.  
 
 
E non só ocultaron o catastrazo, senón 
que tamén ocultaron o cambio das bases 
de execución para restar competencias 
ao Pleno. Din que foi un erro, pero esta-
ba recollido no informe do interventor do 
27 de decembro. Aprobaron o orzamento 
en Xunta sen ler ese informe?  
 

que se agrava si tenemos en cuenta que 
tenemos un presupuesto estatal de 2018, 
prorrogado también por segundo año con-
secutivo, al contrario que Galicia, que 
cuenta con un presupuesto aprobado en 
diciembre, gracias a que la Xunta de Ga-
licia sí ha hecho sus deberes. 
 
Pero volvamos a este presupuesto, ese 
cuyo primer papel nos fue entregado en la 
misma Junta de Gobierno extraordinaria y 
urgente que aprobó el proyecto de las 
cuentas de la ciudad, el 30 de diciembre. 
Hasta ese momento, ni un folio. Eso es lo 
que llama usted ese Gobierno de transpa-
rencia y diálogo, que no es otra cosa que 
aplicar un cordón sanitario alrededor del 
Partido Popular. 
 
Señor Lage, yo no sé si le contaron, 
cuando usted estaba en Noia, que aquí los 
socialistas pedían documentación para 
presentar aportaciones a los presupuestos 
y a todo. Lo mismo que pedimos nosotros 
y que ahora le extraña tanto. Pero bueno, 
visto lo visto, entendemos que hayan 
mantenido el presupuesto oculto, tenien-
do las escasas bondades que contiene. 
Prueba de ello está en que, lejos de mejo-
rar la vida de los coruñeses con una reba-
ja del IBI, como nosotros pedíamos, lo 
aumentan un 3%. Una subida que no 
anunciaron a bombo y platillo, como es 
costumbre en este Gobierno al que tanto 
le gusta la propaganda y las fotos.  
 
Y no solo ocultaron el catastrazo, sino 
que también ocultaron el cambio de las 
bases de ejecución para restar competen-
cias al Pleno. Dicen que fue un error, pero 
estaba recogido en el informe del inter-
ventor de 27 de diciembre ¿Aprobaron el 
presupuesto en Junta sin leer ese informe?  
 



 

 

 

 

 

  

 

Un cambio de bases de execución sobre 
as transferencias que a Marea, por certo, 
considerará agora un escándalo, pero 
que en 2016 xa tentaron facer eles e foi o 
Partido Popular, señor Jorquera, a tra-
vés dunha emenda, quen o impediu. O 
que entón dicía a Marea que era atar de 
pés e mans ao Goberno municipal, agora 
é furtar competencias ao Pleno. Exacta-
mente o que lles dixemos a vostedes en 
2016. E saíron con este panfleto, que 
segue publicado na súa web: Que raio 
pasa cos orzamentos? din. E a ver como 
o xustifican agora, señor Martínez.  
 
 
Fíxese, señor Lage, canto se fían de vos-
tedes que xa foron directamente ao gran, 
a buscar sabendo —ou sospeitando— 
que ía haber algún engano. Van ter que 
asinar un pacto de lealdade, como o se-
ñor Sánchez co señor Iglesias, porque 
aquí non se fía ninguén de ninguén, por 
moito que falen deste Goberno de pro-
greso.  
 
Volvendo ao catastrazo: soben o IBI un 
3% a todos os coruñeses; dez euros máis 
de media por vivenda. Tamén aos para-
dos, mileuristas e pensionistas incluídos 
e aos pequenos comerciantes e empren-
dedores, señor Jorquera, que tamén son 
propietarios, cando toca baixalo un 10% 
desde 2015, 36 € de media por vivenda, 
que é o que terían que facer. Ese é o seu 
orzamento para dinamizar a economía. 
O maior da historia á conta de acribillar 
a impostos aos coruñeses.  
 
 
O recibo medio do IBI ascenderá a 367 € 
por inmoble; a cifra máis alta das cida-
des galegas. Por que o PSOE pediu no 
Pleno en 2016 unha baixada do IBI para 

Un cambio de bases de ejecución sobre 
las transferencias que la Marea, por cier-
to, considerará ahora un escándalo, pero 
que en 2016 ya intentaron hacer ellos y 
fue el Partido Popular, señor Jorquera, a 
través de una enmienda, quien lo impidió. 
Lo que entonces decía la Marea que era 
atar de pies y manos al Gobierno munici-
pal, ahora es hurtar competencias al 
Pleno. Exactamente lo que les dijimos a 
ustedes en 2016. Y salieron con este pan-
fleto, que sigue publicado en su web: 
¿Qué rayo pasa con los presupuestos? 
dicen. Y a ver como lo justifican ahora, 
señor Martínez.  
 
Fíjese, señor Lage, cuánto se fían de us-
tedes que ya fueron directamente al 
grano, a buscar sabiendo —o sospechan-
do— que iba a haber algún engaño. Van a 
tener que firmar un pacto de lealtad, co-
mo el señor Sánchez con el señor Iglesias, 
porque aquí no se fía nadie de nadie, por 
mucho que hablen de este Gobierno de 
progreso.  
 
Volviendo al catastrazo: suben el IBI un 
3% a todos los coruñeses; diez euros más 
de media por vivienda. También a los 
parados, mileuristas y pensionistas in-
cluidos y a los pequeños comerciantes y 
emprendedores, señor Jorquera, que tam-
bién son propietarios, cuando toca bajarlo 
un 10% desde 2015, 36 € de media por 
vivienda, que es lo que tendrían que haber 
hecho. Ese es su presupuesto para dina-
mizar la economía. El mayor de la histo-
ria a costa de acribillar a impuestos a los 
coruñeses.  
 
El recibo medio del IBI ascenderá a 367 € 
por inmueble; la cifra más alta de las ciu-
dades gallegas ¿Por qué el PSOE pidió en 
el Pleno en 2016 una bajada del IBI para 



 

 

 

 

 

  

 

todos os coruñeses e agora non o baixa, 
senón que o sobe? Por certo, para os que 
están en contra das baixadas lineais do 
IBI, lembrar que, que fixo o BNG en 
Pontevedra en 2016 e o PSOE en Ferrol, 
Santiago e Lugo en 2016? Baixar o IBI 
un 9,1 % a todos os pontevedreses, bai-
xalo un 4,5 % a ferroláns, baixalo un 5,5 
a santiagueses e baixalo un  7 % a todos 
os lucenses. A todos linealmente. Por que 
PSOE e BNG castigan aos coruñeses e 
premian a ferroláns, santiagueses, lucen-
ses e pontevedreses?  
 
E si, señora Rey, sobe o 3 %. Dígoo por-
que, ao remate do Pleno extraordinario 
do pasado día 30 de decembro, cito tex-
tualmente as súas palabras: a señora 
Gallego foi concelleira de Facenda e é 
moi fácil enlamar e facer demagoxia con 
este tipo de cuestións. Non se trata de 
ningún catastrazo nin de ningunha suba 
do 3%. Que o PP explique de onde saca 
esa cifra. Señora Rey, non me diga que o 
señor Lage lle ocultou a subida do IBI e 
non se decatou ata o Pleno dese día, 
porque me estraña.  
 
Dixo noutro Pleno aos concelleiros do 
PP que fala moi clarito, de forma que ata 
os nenos de primaria a entenden. Eu ho-
xe podería dicirlle que lle explico o ca-
tastrazo e a subida do 3 % do IBI para 
todos os coruñeses, que o entenderían 
ata os nenos de primaria, pero non vou 
dicilo porque non me gustaría faltarlle 
ao respecto. Só terá que mirar o seu re-
cibo do IBI cando lle chegue o deste ano.  
 
Vaiamos agora a unha das súas grandes 
promesas de campaña, despois de anun-
ciala nós, por suposto. Prometeu que a 
súa primeira medida cando gobernase ía 
ser un plan de choque de limpeza. A rea-

todos los coruñeses y ahora no lo baja, 
sino que lo sube? Por cierto, para los que 
están en contra de las bajadas lineales del 
IBI, recordar que ¿Qué hizo el BNG en 
Pontevedra en 2016 y el PSOE en Ferrol, 
Santiago y Lugo en 2016? Bajar el IBI un 
9,1 % a todos los pontevedreses, bajarlo 
un 4,5 % a ferrolanos, bajarlo un 5,5 a 
santiagueses y bajarlo un 7 % a todos los 
lucenses. A todos linealmente ¿Por qué 
PSOE y BNG castigan a los coruñeses y 
premian a ferrolanos, santiagueses, lucen-
ses y pontevedreses?  
 
Y sí, señora Rey, sube el 3 %. Lo digo 
porque, al término del Pleno extraordina-
rio del pasado día 30 de diciembre, cito 
textualmente sus palabras: la señora Ga-
llego fue concejala de Hacienda y es muy 
fácil enlodar y hacer demagogia con este 
tipo de cuestiones. No se trata de ningún 
catastrazo ni de ninguna subida del 3%. 
Que el PP explique de dónde saca esa 
cifra. Señora Rey, non me diga que o 
señor Lage le ocultó la subida del IBI y 
no se enteró hasta el Pleno de ese día, 
porque me extraña. 
 
Dijo en otro Pleno a los concejales del PP 
que habla muy clarito, de forma que hasta 
los niños de primaria la entienden. Yo 
hoy podría decirle que le explico el catas-
trazo y la subida del 3 % del IBI para 
todos los coruñeses, que lo entenderían 
hasta los niños de primaria, pero no voy a 
decirlo porque no me gustaría faltarle al 
respeto. Sólo tendrá que mirar su recibo 
del IBI cuando le llegue el de este año.  
 
Vayamos ahora a una de sus grandes 
promesas de campaña, después de anun-
ciarla nosotros, por supuesto. Prometió 
que su primera medida cuando gobernase 
iba a ser un plan de choque de limpieza. 



 

 

 

 

 

  

 

lidade é que a súa primeira decisión foi 
solicitar unha revisión do valor catastral 
de todas as vivendas para subir o IBI, ao 
mesmo tempo que pagaban o sobrecusto 
dun millón da cuberta do estadio. Do 
plan de choque non se sabe nada, como 
tampouco de todo o que prometeu en 
campaña máis aló dos titulares na pren-
sa.  
 
2020 tráenos catastrazo, tráenos máis 
subidas de impostos e recólleno os seus 
propios papeis. Un documento que vos-
tedes nos entregaron —estimación, pre-
visións iniciais de ingreso— fan unha 
comparativa entre o que prevén recadar 
este ano coa previsión de 2020. Atopá-
monos co coñecido 3 % do IBI urbano, 
1,77 % recadación do imposto de circu-
lación, 3,38 a plusvalía, 1,25 a taxa de 
recollida de lixo, 21,82 uso de instala-
cións deportivas municipais, 90 % a taxa 
de servizos culturais e educativos..., en 
fin. 2020 ano do catrastrazo e do impos-
tazo. Non hai nada máis progresista que 
subir os impostos, señor Lage.  
 
Tamén chega o inflado artificial de moi-
tas partidas de ingresos, como dixo o 
interventor no seu informe. É o orzamen-
to do catrastrazo, do impostazo e do mul-
tazo, porque as multas prevén que suban 
un 7,25 %. 6,9 millóns de euros de mul-
tas cando a dobre fila segue en barra 
libre por todos os barrios. Inflaron a 
previsión de ingresos para presumir do 
orzamento máis alto da historia. Cal é a 
realidade? Os datos do paro din que A 
Coruña é a única cidade galega onde 
subiu o número de parados totais en 
2019 e a única onde subiu o paro femini-
no. O número de licenzas concedidas nos 
seus seis primeiros meses é igual, e mes-
mo lixeiramente inferior, ao número que 

La realidad es que su primera decisión 
fue solicitar una revisión del valor catas-
tral de todas las viviendas para subir el 
IBI, al mismo tiempo que pagaban el so-
brecoste de un millón de la cubierta del 
estadio. Del plan de choque no se sabe 
nada, como tampoco de todo lo que pro-
metió en campaña más allá de los titula-
res en la prensa. 
 
2020 nos trae catastrazo, nos trae más 
subidas de impuestos y lo recogen sus 
propios papeles. Un documento que uste-
des nos entregaron —estimación, previ-
siones iniciales de ingreso— hacen una 
comparativa entre lo que prevén recaudar 
este año con la previsión de 2020. Nos 
encontramos con el conocido 3 % del IBI 
urbano, 1,77 % recaudación del impuesto 
de circulación, 3,38 la plusvalía, 1,25 la 
tasa de recogida de basuras, 21,82 uso de 
instalaciones deportivas municipales, 90 
% la tasa de servicios culturales y educa-
tivos..., en fin. 2020 año del catrastrazo y 
del impuestazo. No hay nada más progre-
sista que subir los impuestos, señor Lage.  
 
También llega el inflado artificial de mu-
chas partidas de ingresos, como ha dicho 
el interventor en su informe. Es el presu-
puesto del catrastrazo, del impuestazo y 
del multazo, porque las multas prevén 
que suban un 7,25 %. 6,9 millones de 
euros de multas cuando la doble fila sigue 
en barra libre por todos los barrios. Han 
inflado la previsión de ingresos para pre-
sumir del presupuesto más alto de la his-
toria ¿Cuál es la realidad? Los datos del 
paro dicen que A Coruña es la única ciu-
dad gallega donde subió el número de 
parados totales en 2019 y la única donde 
subió el paro femenino. El número de 
licencias concedidas en sus seis primeros 
meses es igual, e incluso ligeramente in-



 

 

 

 

 

  

 

concedeu a Marea nos seus seis primei-
ros meses, e asegúrolles que eran pou-
cas. 
 
Todos os meses, desde que chegaron, 
empeoraron o período medio de pago a 
provedores, incluso o da Marea. Presu-
men do orzamento máis alto, 260 millóns 
de euros. Iso fixo Losada en 2011, in-
flando ata 256,7 millóns porque incluíu 
os 40 millóns das cotas do Ofimático. 
Acórdanse? Cando asinara o contrato na 
xornada de reflexión das eleccións muni-
cipais, que logo foi anulado polos xulga-
dos. Vostedes ínflano vía impostos. 
 
 
En 2015, último orzamento do Goberno 
do Partido Popular, o orzamento chegou 
a 252 millóns. Se comparamos ambos os 
documentos, atopámonos con que en 
2020 soben os impostos directos un 9 % 
respecto ao de 2015, soben o IBI un 4 %, 
soben un 65 % a plusvalía municipal, 
sobe a taxa de lixos un 36 % e as multas 
de tráfico un 38 %. E mire que se quei-
xaban.  
 
Con oito millóns máis de orzamento total 
atopámonos que en 2020, respecto de 
2015, baixan os investimentos un 32 %. 
E todos estamos de acordo en que se 
incremente gasto social, non teña dúbi-
da, pero teñen orzamento dabondo para 
incrementar o gasto social e tamén os 
investimentos. Porque se non, para que o  
catastrazo, o  impostazo e o  multazo? 
Por que sobe o orzamento 13,2 millóns 
de euros? 
 
Saben en que máis se diferencian 2015 e 
2020, ademais de impostos e investimen-
tos? En que en 2015 os traballadores de 
bibliotecas traballaban para unha em-

ferior, al número que concedió la Marea 
en sus seis primeros meses, y les aseguro 
que eran pocas.  
 
Todos los meses, desde que han llegado, 
han empeorado el período medio de pago 
a proveedores, incluso el de la Marea. 
Presumen del presupuesto más alto;,260 
millones de euros. Eso hizo Losada en 
2011, inflando hasta 256,7 millones por-
que incluyó los 40 millones de las cuotas 
del Ofimático ¿Se acuerdan? Cuando 
había firmado el contrato en la jornada de 
reflexión de las elecciones municipales, 
que luego fue anulado por los juzgados. 
Ustedes lo inflan vía impuestos. 
 
En 2015, último presupuesto del Go-
bierno del Partido Popular, el presupuesto 
llegó a 252 millones. Si comparamos am-
bos documentos, nos encontramos con 
que en 2020 suben los impuestos directos 
un 9 % respecto al de 2015, suben el IBI 
un 4 %, suben un 65 % la plusvalía muni-
cipal, sube la tasa de basuras un 36 % y 
las multas de tráfico un 38 %. Y mire que 
se quejaban.  
 
Con ocho millones más de presupuesto 
total nos encontramos que en 2020, res-
pecto a 2015, bajan las inversiones un 32 
%. Y todos estamos de acuerdo en que se 
incremente gasto social, no tenga duda, 
pero tienen presupuesto de sobra para 
incrementar el gasto social y también las 
inversiones. Porque si no ¿Para que el 
catastrazo, el impuestazo y el multazo? 
¿Por qué sube el presupuesto 13,2 millo-
nes de euros? 
 
¿Saben en qué más se diferencian 2015 y 
2020, además de impuestos e inversio-
nes? En que en 2015 los trabajadores de 
bibliotecas trabajaban para una empresa 



 

 

 

 

 

  

 

presa con contrato; os de limpeza viaria 
traballaban para unha empresa con con-
trato; os de recollida de lixo traballaban 
para unha empresa con contrato; os tra-
balladores de Nostián traballaban para 
unha empresa con contrato; os traballa-
dores das escolas deportivas traballaban 
para unha empresa con contrato; os tra-
balladores dos buses urbanos traballa-
ban para unha empresa con contrato. 
Esta é unha gran diferenza. Agora case 
hai máis traballadores —seguro que hai 
máis— que traballan para empresas 
concesionarias sen contrato que con el. 
E tan contentos: 17 meses de media para 
licitar. E os corresponsables de todo isto 
son os seus socios prioritarios de Gober-
no.  
 
Máis cousas do orzamento de 2020. On-
de está a partida da cidade das TIC? 
Queixábanse de que a Xunta non o pre-
supostaba. Pois aquí non aparece. Onde 
está a partida para a reforma de Santa 
Lucía? Soamente hai 800 millóns para 
incorporar do ano pasado.  
 
O plan de choque de limpeza? Non sa-
bemos nada. Plan de revitalización da 
Cidade Vella,  Pescadería e Orzán? A 
accesibilidade vertical? A nova cidade 
deportiva? A Escola do Mar? Nin un 
euro para finalizar a urbanización do 
Ofimático, nada. As escolas infantís do 
Ofimático e dos Mallos? Non aparece 
ningunha partida. Onde está a baixada 
do bus para mozos? Na Xunta: bus gratis 
para menores de 21 anos. 
 
O investimento máis importante que re-
colle o seu orzamento son tres vehículos 
para Bombeiros financiados con contri-
bucións especiais. O resto, o mesmo que 
anunciou a Marea 20 veces e que parali-

con contrato; los de limpieza viaria traba-
jaban para una empresa con contrato; los 
de recogida de basura trabajaban para una 
empresa con contrato; los trabajadores de 
Nostián trabajaban para una empresa con 
contrato; los trabajadores de las escuelas 
deportivas trabajaban para una empresa 
con contrato; los trabajadores de los buses 
urbanos trabajaban para una empresa con 
contrato. Esta es una gran diferencia. 
Ahora casi hay más trabajadores —
seguro que hay más— que trabajan para 
empresas concesionarias sin contrato que 
con él. Y tan contentos: 17 meses de me-
dia para licitar. Y los corresponsables de 
todo esto son sus socios prioritarios de 
Gobierno.  
 
 
Más cosas del presupuesto de 2020. 
¿Dónde está la partida de la ciudad de las 
TIC? Se quejaban de que la Xunta no lo 
había presupuestado. Pues aquí no apare-
ce ¿Dónde está la partida para la reforma 
de Santa Lucía? Solamente hay 800 mi-
llones para incorporar del año pasado.  
 
¿El plan de choque de limpieza? No sa-
bemos nada ¿Plan de revitalización de la 
Ciudad Vieja, Pescadería y Orzán? ¿La 
accesibilidad vertical? ¿La nueva ciudad 
deportiva? ¿La Escuela del Mar? Ni un 
euro para finalizar la urbanización del 
Ofimático, nada ¿Las escuelas infantiles 
del Ofimático y os Mallos? No aparece 
ninguna partida ¿Dónde está la bajada del 
bus para jóvenes? En la Xunta: bus gratis 
para menores de 21 años. 
 
La inversión más importante que recoge 
su presupuesto son tres vehículos para 
Bomberos financiados con contribuciones 
especiales. El resto, lo mismo que ha 
anunciado la Marea 20 veces y que para-



 

 

 

 

 

  

 

zaron durante catro anos. Vimos de catro 
anos de Marea onde o orzamento, ou non 
se aprobou, ou se aprobou tarde e se 
executou mal. Por iso, a vida dos coru-
ñeses cambiou, pero cambiou para peor. 
De momento comezamos o ano como coa 
Marea, sen orzamento aprobado e cun 
proxecto de orzamento que deixa moito 
que desexar. Un orzamento que sairá 
adiante cos votos de socialistas, populis-
tas e nacionalistas. Un orzamento 
“Frankenstein” que renxe aos coruñeses 
cun  catastrazo, un  impostazo e un  mul-
tazo.  
 
Quédanos a dúbida, señora Martínez, 
porque claro, primeiro anuncia que vai 
apoiar o orzamento, logo na Comisión di 
que vota en contra porque non se inclúe 
ningunha medida, agora prométenlle... 
ben, vostede siga fiándose e faga o que 
considere. Eu creo que pecou un pouco 
de inocente. As cousas hai que lelas e 
logo non levar as mans á cabeza. Moitas 
grazas. 
 
Presidencia 
 
Moitas grazas, señora Gallego. Polo 
Grupo Socialista, señor Lage Tuñas. 
 
Señor Lage Tuñas 
 
Grazas señora alcaldesa. 
 
Señora Gallego, non farei eu con vostede 
o que vostede pretende facer con algún 
concelleiro ou concelleira voceira de 
algún grupo municipal. Non teño que ser 
eu quen saia na súa defensa, pero si na 
defensa de que a condescendencia coa 
que se fala dos membros desta Corpora-
ción, eu creo que está de máis. Imaxínese 
se eu comezara a miña intervención fa-

lizaron durante cuatro años. Venimos de 
cuatro años de Marea donde el presupues-
to, o no se aprobó, o se aprobó tarde y se 
ejecutó mal. Por eso, la vida de los coru-
ñeses cambió, pero cambió para peor. De 
momento comenzamos el año como con 
la Marea, sin presupuesto aprobado y con 
un proyecto de presupuesto que deja mu-
cho que desear. Un presupuesto que sal-
drá adelante con los votos de socialistas, 
populistas y nacionalistas. Un presupues-
to “Frankenstein” que cruje a los coruñe-
ses con un catastrazo, un impuestazo y un 
multazo.  
 
Nos queda la duda, señora Martínez, por-
que claro, primero anuncia que va a apo-
yar el presupuesto, luego en la Comisión 
dice que vota en contra porque no se in-
cluye ninguna medida, ahora le prome-
ten... bueno, usted siga fiándose y haga lo 
que considere. Yo creo que ha pecado un 
poco de inocente. Las cosas hay que leer-
las y luego no llevarse las manos a la ca-
beza. Muchas gracias. 
 
Presidencia 
 
Muchas gracias, señora Gallego. Por el 
Grupo Socialista, señor Lage Tuñas. 
 
Señor Lage Tuñas 
 
Gracias señora alcaldesa. 
 
Señora Gallego, no haré yo con usted lo 
que usted pretende hacer con algún con-
cejal o concejala portavoz de algún gru-
po municipal. No tengo que ser yo quien 
salga en su defensa, pero sí en defensa de 
que la condescendencia con la que se 
habla de los miembros de esta Corpora-
ción, yo creo que está de más. Imagínese 
si yo hubiese comenzado mi intervención 



 

 

 

 

 

  

 

lando, en fin, de outros asuntos que vos-
tede ben coñece e que están de actualida-
de, non? En calquera caso, creo que a 
seriedade e o rigor que require falar dos 
orzamentos, vaime permitir que me cen-
tre máis niso e non e reprocharlle a súa 
forma, non vou dicir clasista, que non sei 
se sería o calificativo axeitado, pero des-
de logo a súa forma de dirixirse aos 
membros da Corporación...  
 
En calquera caso, señora Gallego, este é 
un orzamento netamente progresista e é 
un orzamento sobre o que vostede practi-
camente non dixo nada. Agora lle farei 
algunhas consideracións sobre os ingre-
sos previstos, pero vostede, no apartado 
dos gastos do orzamento deixou ben cla-
ro, nunha intervención de dez minutos, 
que ten moi pouco que aportarlle á cida-
de e ten moi pouco que aportarlle ás co-
ruñesas e aos coruñeses en termos cons-
trutivos. Custaríame a min, e a calquera 
persoa que estivera escoitando a súa in-
tervención, coñecer cales eran as grandes 
propostas que vostede, en nome do seu 
grupo, puxo sobre a mesa. E eu creo que 
é unha boa explicación de por que o Par-
tido Popular, durante os dous últimos 
meses, se negou, de algún xeito, a facer 
públicas as súas propostas. Tiñan moitas. 
Tiñan moitas propostas. Fíxese que tiñan 
tantas propostas que non presentaron nin 
unha soa emenda aos orzamentos. Eu 
creo que retrata perfectamente a situación 
de provisionalidade na que se atopan. 
Non hai outra explicación, porque, reite-
ro, o Grupo Municipal do Partido Popu-
lar, un grupo respectado, representa a 
moitos coruñeses e coruñesas e, polo 
tanto, agardo que en vindeiros anos sexa 
posible que se incorporen á senda cons-
trutiva.  
 

hablando, en fin, de otros asuntos que 
usted bien conoce y que están de actuali-
dad ¿no? En cualquier caso, creo que la 
seriedad y el rigor que requiere hablar de 
los presupuestos, me va a permitir que me 
centre más en eso y no y reprocharle su 
forma, no voy a decir  clasista, que no sé 
si sería el  calificativo idóneo, pero desde 
luego su forma de dirigirse a los miem-
bros de la Corporación...  
 
En cualquier caso, señora Gallego, este 
es un presupuesto netamente progresista 
y es un presupuesto sobre el que usted 
prácticamente no dijo nada. Ahora le 
haré algunas consideraciones sobre los 
ingresos previstos, pero usted, en el apar-
tado de los gastos del presupuesto dejó 
bien claro, en una intervención de diez 
minutos, que tiene muy poco que  apor-
tarle a la ciudad y tiene muy poco que 
aportarle a las coruñesas y a los coruñe-
ses en términos constructivos.  Me costa-
ría a mí, y a cualquier persona que estu-
viera escuchando su intervención, cono-
cer cuáles eran las grandes propuestas 
que usted, en nombre de su grupo, puso 
sobre la mesa. Y yo creo que es una bue-
na explicación de por qué el Partido Po-
pular, durante los dos últimos meses, se 
negó, de alguna manera, a hacer públicas 
sus propuestas. Tenían muchas. Tenían 
muchas propuestas. Fíjese que tenían 
tantas propuestas que no presentaron ni 
una sola enmienda a los presupuestos. Yo 
creo que retrata perfectamente la situa-
ción de provisionalidad en la que se en-
cuentran. No hay otra explicación, por-
que, reitero, el Grupo Municipal del Par-
tido Popular, un grupo respetado, repre-
senta a muchos coruñeses y coruñesas y, 
por lo tanto, espero que en próximos años 
sea posible que se incorporen a la senda 
constructiva.  



 

 

 

 

 

  

 

 
A día de hoxe, o que podemos constatar é 
que non presentaron unha soa proposta. 
Non o digo eu, o di o Rexistro municipal 
deste Concello. Nin unha soa emenda. Só 
agardo que non teñan —póñalle vostede 
o calificativo que queira, eu por agora mo 
vou aforrar— a brillante idea de obstacu-
lizar a posible entrada en vigor do orza-
mento o 31 deste mes, despois de 15 días, 
porque sempre lles cabe a posibilidade de 
presentar alegacións e, ao mellor, segu-
ramente, teñan esa tentación, o cal de-
mostraría o desnorte no que están. Digo 
desnorte porque están confirmando con 
xestos de afirmación que ese é o camiño 
que van emprender. A verdade é que é 
sorprendente que un grupo do que se 
espera que poida ser alternativa nun eixo 
esquerda-dereita, ao que se dedique é á 
obstaculización. Desde logo, podería  
entendelo se previamente presentaran 
emendas. É dicir, cal é a alternativa que 
presenta o Partido Popular? E despois 
véñenlle dando leccións aquí a concellei-
ros e concelleiras do que fan ou do que 
deixan de facer. Pois a verdade, mire, eu 
creo que isto non se diferencia tanto nu-
nha cuestión de eixo ideolóxico. Eu creo 
que a diferencia que hai no Pleno desta 
Corporación é entre mirar cara adiante ou 
mirar cara atrás. Algúns queremos mirar 
cara adiante, porque se miramos cara 
atrás o que lle podo dicir é que vemos 
unha inmensa maioría de anos na que se 
construíron políticas pensadas para as 
persoas.  
 
 
 
As persoas no centro das políticas, dicía a 
voceira da Marea Atlántica. Efectiva-
mente. Non inventou ninguén isto. Isto 
xa se fixo no Concello da Coruña dende 

 
A día de hoy, lo que podemos constatar 
es que no presentaron una sola propues-
ta. No lo digo yo, lo dice el Registro mu-
nicipal de este Ayuntamiento. Ni una sola 
enmienda. Solo espero que no tengan —
póngale usted el  calificativo que quiera, 
yo por ahora me lo voy a ahorrar— la 
brillante idea de obstaculizar la posible 
entrada en vigor del presupuesto el 31 de 
este mes, después de 15 días, porque 
siempre les cabe la posibilidad de presen-
tar alegaciones y, a lo mejor, seguramen-
te, tengan esa tentación, lo cual demos-
traría el  desnorte en el que están. Digo  
desnorte porque están confirmando con 
gestos de afirmación que ese es el camino 
que van a emprender. La verdad es que 
es sorprendente que un grupo del que se 
espera que pueda ser alternativa en un 
eje izquierda-derecha, a lo que se dedi-
que es a la  obstaculización. Desde luego, 
podría  entenderlo si previamente hubie-
ran presentado enmiendas. Es decir, 
¿cuál es la alternativa que presenta el 
Partido Popular? Y después vienen dan-
do lecciones aquí a concejales y conceja-
las de lo que hacen o de lo que dejan de 
hacer. Pues la verdad, mire, yo creo que 
esto no se diferencia tanto en una cues-
tión de eje ideológico. Yo creo que la 
diferencia que hay en el Pleno de esta 
Corporación es entre mirar hacia delante 
o mirar hacia atrás. Algunos queremos 
mirar hacia delante, porque si miramos 
hacia atrás lo que le puedo decir es que 
vemos una inmensa mayoría de años en 
la que se construyeron políticas pensadas 
para las personas.  
 
Las personas en el centro de las políticas, 
decía la portavoz de la Marea Atlántica. 
Efectivamente. No inventó nadie esto. 
Esto ya se hizo en el Ayuntamiento de A 



 

 

 

 

 

  

 

fai moitos anos. O fixo o Partido Socia-
lista cando na Coruña se puxo en marcha 
a rede de centros cívicos; cando se puxo 
en marcha a rede de museos científicos, 
exemplares e, desde logo, unha xoia da 
cal sentirnos orgullosos. Con políticas 
que non lles gusta que se recorden, pero 
foron políticas dos gobernos socialistas 
con Francisco Vázquez e Javier Losada, 
ambos alcaldes do Partido Socialista. Foi 
con quen se fixo. Centrados nas persoas. 
A política centrada nas persoas. Cantos 
anos fai que podemos recordar a posta en 
marcha dos servizos sociais? Eses servi-
zos sociais de referencia para todas as 
cidades de Galicia e de fóra de Galicia. 
Mirando á Coruña. Ou as alternativas 
ambientais ou, por certo, as bolsas de 
estudo no estranxeiro. Toda unha política 
en termos de educación desde o Concello 
da Coruña. Señora Gallego, pero, de que 
me ven a falar do pasado? A nós nos gus-
ta falar do pasado se fai falta pero, sobre 
todo, nos gusta falar do futuro. E voste-
des renunciaron a falar de futuro. Renun-
ciaron tanto que non presentaron nin 
unha soa proposta. Non sabemos cal é a 
prioridade número un, nin a prioridade 
número douscentos do Partido Popular 
para esta cidade. Sabemos as críticas que 
teñen a outros grupos; sabemos o que 
non lle gusta da Marea, o que non lle 
gusta do BNG, sabemos o que non lle 
gusta do Partido Socialista, por suposto, e 
incluso o moito que lle molesta que o 
Grupo Municipal de Ciudadanos faga 
propostas e se poida chegar a acordos co 
Goberno. Sabemos todo iso. O único que 
non sabemos é cales son as propostas do 
Partido Popular para a cidade da Coruña. 
Bueno, eu creo que iso retrata perfecta-
mente en que punto están. 
 
 

Coruña desde hace muchos años. Lo hizo 
el Partido Socialista cuando en A Coruña 
se puso en marcha a red de centros cívi-
cos; cuando se puso en marcha a red de 
museos científicos, ejemplares y, desde 
luego, una joya de la cual sentirnos orgu-
llosos. Con políticas que no les gusta que 
se recuerden, pero fueron políticas de los 
gobiernos socialistas con Francisco Váz-
quez y Javier Losada, ambos alcaldes del 
Partido Socialista. Fue con quien se hizo. 
Centrados en las personas. La política 
centrada en las personas ¿Cuántos años 
hace que podemos recordar la puesta en 
marcha de los servicios sociales? Esos 
servicios sociales de referencia para to-
das las ciudades de Galicia y de fuera de 
Galicia. Mirando a A Coruña. O las al-
ternativas ambientales o, por cierto, las 
bolsas de estudio en el extranjero. Toda 
una política en términos de educación 
desde el Ayuntamiento de A Coruña. Se-
ñora Gallego, pero ¿de qué me viene a 
hablar del pasado? A nosotros nos gusta 
hablar del pasado si hace falta pero, so-
bre todo, nos gusta hablar del futuro. Y 
ustedes renunciaron a hablar de futuro. 
Renunciaron tanto que no presentaron ni 
una sola propuesta. No sabemos cuál es 
la prioridad número uno, ni la prioridad 
número doscientos del Partido Popular 
para esta ciudad. Sabemos las críticas 
que tienen a otros grupos; sabemos lo 
que no le gusta de la Marea, lo que no le 
gusta del BNG, sabemos lo que no le gus-
ta del Partido Socialista, por supuesto, e 
incluso lo mucho que le molesta que el 
Grupo Municipal de  Ciudadanos haga 
propuestas y se pueda llegar a acuerdos 
con el Gobierno. Sabemos todo eso. Lo 
único que no sabemos es cuáles son las 
propuestas del Partido Popular para la 
ciudad de A Coruña.  Bueno, yo creo que 
eso retrata perfectamente en qué punto 



 

 

 

 

 

  

 

 
 
Ven a falar de aprobar orzamentos. Es-
tamos a 9 de xaneiro. Nun Concello onde 
o Goberno municipal ten 20 concelleiros 
de 27, como o Concello de Vigo, se 
aprobou o orzamento municipal o día 23 
de decembro, pero nunha cidade, na ter-
ceira cidade en poboación de Galicia, a 
única cidade na que goberna o Partido 
Popular, no mandato 2015-2019 ao que 
vostede é moi afeccionada a falar del, 
única cidade na que goberna o Partido 
Popular, con maioría absoluta, foron in-
capaces de aprobar un só orzamento. A 
quen lle ven a dar leccións vostede, seño-
ra Gallego? En nome de quen? En nome 
do Partido Popular? Creo que a veces é 
un pouco máis prudente ser algo máis 
humilde.  
 
Quen decidiu que cambiara o imposto de 
bens inmobles non foi o Goberno muni-
cipal nin de Francisco Vázquez, nin de 
Javier Losada, nin do Partido Socialista; 
foi o Goberno de Mariano Rajoy e o Go-
berno de Cristóbal Montoro. Eu non sei 
se vostede o recorda. O resto dos cida-
dáns o recordan perfectamente. Que vos-
tede, que é unha profesional da Adminis-
tración competente e recoñecida, sexa 
capaz de falar de catastrazo, a verdade, é 
que dá un pouco de pena. E llo digo sin-
ceramente, porque falar de catastrazo 
cando foi en abril do ano 96 cando se 
expuxo a ponencia de valores catastrais 
da cidade da Coruña..., abril do ano 96, é 
dicir, fai 23 anos, publicado no Boletín 
Oficial da Provincia –se quere podo dar-
lle copia- a verdade é que é un pouco... 
en fin... non é que sexa demagóxico, é 
que non responde nin á súa cualificación 
nin a súa competencia, que están acredi-
tadas. Responde a unha deriva que, desde 

están. 
 
Viene a hablar de aprobar presupuestos. 
Estamos a 9 de enero. En un Ayuntamien-
to donde el Gobierno municipal tiene 20 
concejales de 27, como el Ayuntamiento 
de Vigo, se aprobó el presupuesto muni-
cipal el día 23 de diciembre, pero en una 
ciudad, en la tercera ciudad en población 
de Galicia, la única ciudad en la que go-
bierna el Partido Popular, en el mandato 
2015-2019 del que usted es muy aficiona-
da a hablar de él, única ciudad en la que 
gobierna el Partido Popular, con mayo-
ría absoluta, fueron incapaces de apro-
bar un solo presupuesto ¿A quién le viene 
a dar lecciones usted, señora Gallego? 
¿En nombre de quién? ¿En nombre del 
Partido Popular? Creo que a veces es un 
poco más prudente ser algo más humilde.  
 
Quien decidió que cambiara el impuesto 
de bienes inmuebles no fue el Gobierno 
municipal ni de Francisco Vázquez, ni de 
Javier Losada, ni del Partido Socialista; 
fue el Gobierno de Mariano Rajoy y el 
Gobierno de Cristóbal Montoro. Yo no sé 
si usted lo recuerda. El resto de los ciu-
dadanos lo recuerdan perfectamente. Que 
usted, que es una profesional de la Admi-
nistración competente y reconocida, sea 
capaz de hablar de  catastrazo, la verdad, 
es que da un poco de pena. Y se lo digo  
sinceramente, porque hablar de  catas-
trazo cuando fue en abril del año 96 
cuando se expuso la  ponencia de valores 
catastrales de la ciudad de A Coruña..., 
abril del año 96, es decir, hace 23 años, 
publicado en el Boletín  Oficial de la 
Provincia –se quiere puedo darle copia- 
la verdad es que es un poco... en fin... no 
es que sea demagógico, es que no res-
ponde ni a su cualificación ni su compe-
tencia, que están acreditadas. Responde a 



 

 

 

 

 

  

 

logo, non se sustenta en datos rigorosos. 
Se sustenta en un “totum revolutum” 
intentando criticar a un Goberno sen 
máis. 
 
Dende o ano 2011 non se pide unha ac-
tualización. E hai unha cousa que se 
chama Ministerio, que vostedes hai veces 
que cren moito no Estado e outras veces 
que cren pouco. Vostedes critican que se 
tiveran en conta as cotas do Ofimático 
para criticar o orzamento do señor Losa-
da no 2011, pero agora non recoñecen 
que, precisamente, non se incorporan, e 
polo tanto hai ingresos futuros que desde 
logo poden permitir que se incremente o 
orzamento. É dicir: din unha cousa e a 
contraria. E a vostede válelle. É dicir: na 
mesma intervención é capaz de soster 
unha cousa criticándoa e a contraria di-
cindo que falta. Ten que poñerse primei-
ro de acordo consigo mesma e despois 
poderemos facer un debate.  
 
 
Si creo que é importante, e quero apro-
veitar para destacar tanto as interven-
cións da voceira da Marea Atlántica, coa 
coincidencia que xa fixen na miña pri-
meira intervención, como do Bloque Na-
cionalista Galego e tamén dicirlle á seño-
ra Martínez que, evidentemente, hai unha 
busca de solucións e un acordo para bus-
car con todos os grupos, xa o fixemos 
posible, falámolo tamén coa Marea 
Atlántica, unha nova fiscalidade, e falá-
molo con vostede con respecto a ese 3 % 
do IBI ao que fixo referencia. Creo que 
se poderá traballar nesa dirección e imos 
ver como durante ano 2020 estudamos o 
conxunto dos impostos directos e indirec-
tos, así como as diferentes taxas. 
 
 

una deriva que, desde luego, no se sus-
tenta en datos rigurosos. Se sustenta en 
un “totum  revolutum” intentando criti-
car a un Gobierno sin más. 
 
Desde el año 2011 no se pide una actua-
lización. Y hay una cosa que se llama 
Ministerio, que ustedes hay veces que 
creen mucho en el Estado y otras veces 
que creen poco. Ustedes critican que se 
tuvieran en cuenta las cuotas del Ofimá-
tico para criticar el presupuesto del señor 
Losada en el 2011, pero ahora no reco-
nocen que, precisamente, no se incorpo-
ran, y por lo tanto hay ingresos futuros 
que desde luego pueden permitir que se 
incremente el presupuesto. Es decir: di-
cen una cosa y la contraria. Y a usted le 
vale. Es decir: en la misma intervención 
es capaz de sostener una cosa criticándo-
la y la contraria diciendo que falta. Tiene 
que ponerse primero de acuerdo consigo 
misma y después podremos hacer un de-
bate.  
 
Sí creo que es importante, y quiero apro-
vechar para destacar tanto las interven-
ciones de la portavoz de la Marea Atlán-
tica, con la coincidencia que ya hice en 
mi primera intervención, como del Blo-
que Nacionalista Galego y también decir-
le a la señora Martínez que, evidentemen-
te, hay una búsqueda de soluciones y un 
acuerdo para buscar con todos los gru-
pos, ya lo hicimos posible, lo hablamos 
también con la Marea Atlántica, una 
nueva fiscalidad, y lo hablamos con usted 
con respecto a ese 3% del IBI al que hizo 
referencia. Creo que se podrá trabajar en 
esa dirección y vamos a ver como duran-
te año 2020 estudiamos el conjunto de los 
impuestos directos e indirectos, así como 
las diferentes tasas. 
 



 

 

 

 

 

  

 

En calquera caso, cabe recordar que neste 
Concello está conxelado practicamente 
todos os prezos, taxas (públicos), impos-
tos directos e indirectos, a pesar de que a 
señora Gallego empezou a falar de por-
centaxes na recollida de basuras... é dicir, 
non confundamos o incremento das ex-
pectativas que hai pola reactivación eco-
nómica, en canto a recadación, con que 
haxa unha subida de impostos. Creo que 
se pode intentar facer crítica a un orza-
mento pero, desde logo, o que quedou 
hoxe ben claro, é que non hai alternativa 
ao Goberno que lidera a nosa alcaldesa. 
Porque se a alternativa ía vir do Partido 
Popular, desde logo, non está nin se lle 
espera. 
 
Presidencia 
 
Moitas grazas señor Lage.  
 
Iniciamos a quenda de réplica; cinco mi-
nutos para cada grupo.  
 
Señora Martínez por Ciudadanos. 
 
Señora Martínez Lema 
 
Moitas grazas. 
 
Señora Gallego, se vostede prestase un 
pouquiño de atención á miña interven-
ción escoitaría, xa non o que motivou o 
voto en contra na Comisión, senón o que 
o voto en contra conseguiu. Se poñen un 
pouquiño máis de atención nos plenos e 
un pouquiño menos de falta de motiva-
ción, quizais poderían resultar útiles aos 
coruñeses. 
 
E señores do PP: é mellor negociar que 
non sentar nun recuncho a criticar e a 
non preocuparse polos investimentos 

En cualquier caso, cabe recordar que en 
este Ayuntamiento está congelado prácti-
camente todos los precios, tasas (públi-
cos), impuestos directos e indirectos, a 
pesar de que la señora Gallego empezó a 
hablar de porcentajes en la recogida de  
basuras... es decir, no confundamos el 
incremento de las expectativas que hay 
por la reactivación económica, en cuanto 
a recaudación, con que haya una subida 
de impuestos. Creo que se puede intentar 
hacer crítica a un presupuesto pero, des-
de luego, lo que quedó hoy bien claro, es 
que no hay alternativa al Gobierno que 
lidera nuestra alcaldesa. Porque si la 
alternativa iba a venir del Partido Popu-
lar, desde luego, no está ni se le espera. 
 
Presidencia 
 
Muchas gracias señor Lage.  
 
Iniciamos el turno de réplica; cinco mi-
nutos para cada grupo.  
 
Señora Martínez por Ciudadanos. 
 
Señora Martínez Lema 
 
Muchas gracias. 
 
Señora Gallego, si usted hubiese prestado 
un poquito de atención a mi intervención 
hubiese escuchado, ya no lo que motivó 
el voto en contra en la Comisión, sino lo 
que el voto en contra ha conseguido. Si 
ponen un poquito más de atención en los 
plenos y un poquito menos de falta de 
motivación, quizás podrían resultar útiles 
a los coruñeses. 
 
Y señores del PP: es mejor negociar que 
no sentarse en un rincón a criticar y a no 
preocuparse por las inversiones de esta 



 

 

 

 

 

  

 

desta cidade. A opción é negociar e 
arrincar achegas e arrincar propostas 
como conseguiu Ciudadanos. 
 
Señora García: si, son perfectamente 
consciente do programa Hábitat. Si, sei 
que existe e sei que, en catro anos, non 
conseguiron realoxar a esas persoas, a 
esas familias que viven alí. Si, somos 
conscientes do problema social que exis-
te na Conserveira Celta. A súa  inacción 
non pode escudala na situación desas 
persoas. O lixo desborda despois de tres 
anos sen campaña de limpeza, como 
viamos, insisto, como lles dixen antes, 
esta mañá na prensa. Esta cidade non se 
pode permitir ese foco de contaminación 
ambiental, xa non só para eles mesmos, 
senón para como está a afectar, como 
lles dicía antes, á ría do Burgo. E o des-
coñecemento, se cadra, poden telo voste-
des, por ter pensado que poñendo colec-
tores alí se ía  solucionar o problema do 
lixo. Iso é o que opinamos. 
 
 
En canto á continuación dos orzamentos: 
estes non son os orzamentos que elabo-
raría Ciudadanos, de feito seriamos máis 
prudentes coa previsión de ingresos,  
cinguíndonos ás valoracións que o señor 
interventor fai constar no seu informe, de 
demasiado optimistas e, nalgúns casos, 
non xustificadas e excesivas. 
 
 
Ás trece horas e quince minutos saen do 
Salón de Plenos as señoras Neira Fer-
nández e Veira González. 
 
Esixirémoslles pois, señores do Goberno, 
un control moi rigoroso para que as súas 
previsións se cumpran, e estaremos moi 
pendentes de que este orzamento se exe-

ciudad. La opción es negociar y arrancar 
aportaciones y arrancar propuestas como 
ha conseguido Ciudadanos. 
 
Señora García: sí, soy perfectamente 
consciente del programa Hábitat. Sí, sé 
que existe y sé que, en cuatro años, no 
han conseguido realojar a esas personas, a 
esas familias que viven allí. Sí, somos 
conscientes del problema social que exis-
te en la Conservera Celta. Su inacción no 
puede escudarla en la situación de esas 
personas. La basura desborda después de 
tres años sin campaña de limpieza, como 
veíamos, insisto, como les dije antes, esta 
mañana en la prensa. Esta ciudad no se 
puede permitir ese foco de contaminación 
medioambiental, ya no solo para ellos 
mismos, sino para como está afectando, 
como les decía antes, a la ría del Burgo. 
Y el desconocimiento, a lo mejor, pueden 
tenerlo ustedes, por tener pensado que 
poniendo contenedores allí se iba a solu-
cionar el problema de la basura. Eso es lo 
que opinamos. 
 
En cuanto a la continuación de los presu-
puestos: estos no son los presupuestos 
que elaboraría Ciudadanos, de hecho se-
ríamos más prudentes con la previsión de 
ingresos, ciñéndonos a las valoraciones 
que el señor interventor hace constar en 
su informe, de demasiado optimistas y, en 
algunos casos, no justificadas y excesi-
vas. 
 
A las trece horas y quince minutos sa-
len del Salón de Plenos as señoras Nei-
ra Fernández y Veira González. 
 
Les exigiremos pues, señores del Go-
bierno, un control muy riguroso para que 
sus previsiones se cumplan, y estaremos 
muy pendientes de que este presupuesto 



 

 

 

 

 

  

 

cute, algo que non se fixo nos últimos 
anos. 
 
Garántennos vostedes que a súa execu-
ción xerará a actividade económica que 
esta cidade nunca debeu perder; que 
dará unha seguridade aos servizos públi-
cos que se nutren de fondos do Concello. 
E que quede claro tamén que ese tamén é 
o desexo de Ciudadanos e non lles imos a 
poñer trabas, pero si lles esixiremos que 
sexan moi responsables. 
 
Imos dar a oportunidade de que estes 
orzamentos se poidan executar. Cremos 
que é este un orzamento importante por-
que esta cidade arrastra anos de paráli-
ses, necesita reforzarse e, por iso máis 
que nunca,  é tan importante achegar 
consenso a uns orzamentos. Uns orza-
mentos que dan sinal de que podemos 
avanzar. 
 
Ás trece horas e dezaseis minutos sae do 
Salón de Plenos a señora Gutiérrez Ro-
selló. 
 
Imos apostar por eles e, como dicía an-
tes, velar por que se executen. Porque os 
orzamentos son o pulso dos investimen-
tos que esta cidade necesita para empe-
zar a despegar. 
 
Moitas grazas. 
 
Presidencia 
 
Moitas grazas señora Martínez. Señor 
Jorquera. 
 
Señor Jorquera Caselas 
 
Moitas grazas. 
 

se ejecute, algo que no se ha hecho en los 
últimos años. 
 
Nos garantizan ustedes que su ejecución 
generará la actividad económica que esta 
ciudad nunca debió perder; que dará una 
seguridad a los servicios públicos que se 
nutren de fondos del Ayuntamiento. Y 
que quede claro también que ese también 
es el deseo de Ciudadanos y no les vamos 
a poner trabas, pero sí les exigiremos que 
sean muy responsables. 
 
Vamos a dar la oportunidad de que estos 
presupuestos se puedan ejecutar. Creemos 
que es este un presupuesto importante 
porque esta ciudad arrastra años de pará-
lisis, necesita reforzarse y, por eso más 
que nunca,  es tan importante aportar con-
senso a unos presupuestos. Unos presu-
puestos que dan señal de que podemos 
avanzar. 
 
A las treces horas y dieciséis minutos 
sale del Salón de Plenos señora Gutié-
rrez Roselló. 
 
Vamos a apostar por ellos y, como decía 
antes, velar por que se ejecuten. Porque 
los presupuestos son el pulso de las inver-
siones que esta ciudad necesita para em-
pezar a despegar. 
 
Muchas gracias. 
 
Presidencia 
 
Muchas gracias señora Martínez. Señor 
Jorquera. 
 
Señor Jorquera Caselas 
 
Muchas gracias. 
 



 

 

 

 

 

  

 

En primeiro lugar, permítanme que co-
mece cunha precisión no que afecta ás 
propostas contidas neste proxecto, pro-
postas porque de momento aínda é un 
proxecto, estamos ante a aprobación ini-
cial: o BNG non se sumou a nada. O 
BNG foi copartícipe. Quero facer esta 
precisión inicial. 
 
En segundo lugar, con respecto ás refe-
rencias feitas pola señora Gallego a dis-
tintas cuestións, algunhas apelou direc-
tamente a min. Como manifestei na miña 
primeira intervención, o BNG non está 
de acordo en que se lle resten competen-
cias ao Pleno nin agora, nin estivo no 
pasado. Iso foi o que dixemos textual-
mente na nosa primeira intervención. 
 
Con respecto ao IBI, tamén na nosa in-
tervención dixemos, moi claramente, moi 
explicitamente, que esa suba non forma-
ba parte do acordo entre o Grupo Socia-
lista, o Grupo do BNG e o Grupo da Ma-
rea Atlántica, pero a nós nos gusta ser 
rigorosos no debate político.  
 
 
Ás trece horas e dezasete minutos en-
tra no Salón de Plenos a señora Neira 
Fernández. 
 
Ben, entón estamos a falar, en primeiro 
lugar, dun imposto no que non se altera-
ron os tipos. Simplemente, esa suba é 
froito dunha actualización dos valores 
catastrais. Eu imaxino que o valor catas-
tral dun inmoble, entre o ano 1997 e ho-
xe, pois terá variado. Imaxínoo. Pero en 
calquera caso, a nós nos gustaría que non 
se fixesen políticas demagóxicas en ma-
teria fiscal. Vostede centrou boa parte da 
intervención en criticar subas de impos-
tos pero logo rematou a súa intervención 

En primer lugar, permítanme que co-
mience con una precisión en lo que afecta 
a las propuestas contenidas en este pro-
yecto, propuestas porque de momento 
aún es un proyecto, estamos ante la 
aprobación inicial: el BNG no se sumó a 
nada. El BNG fue copartícipe. Quiero 
hacer esta precisión inicial. 
 
En segundo lugar, con respecto a las re-
ferencias hechas por la señora Gallego a 
distintas cuestiones, algunas apeló direc-
tamente a mí. Como manifesté en mi pri-
mera intervención, el BNG no está de 
acuerdo en que se le resten competencias 
al Pleno ni ahora, ni estuvo en el pasado. 
Eso fue lo que dijimos textualmente en 
nuestra primera intervención. 
 
Con respecto al IBI, también en nuestra 
intervención dijimos, muy claramente, 
muy explícitamente, que esa subida no 
formaba parte del acuerdo entre el Grupo 
Socialista, el Grupo del BNG y el Grupo 
de la Marea Atlántica, pero a nosotros 
nos gusta ser rigurosos en el debate polí-
tico.  
 
A las trece horas y diecisiete minutos 
entra en el Salón de Plenos la señora 
Neira Fernández. 
 
Bien, entonces estamos hablando, en 
primer lugar, de un impuesto en el que no 
se alteraron los tipos. Simplemente, esa 
subida es fruto de una actualización de 
los valores catastrales. Yo imagino que el 
valor catastral de un inmueble, entre el 
año 1997 y hoy, pues habrá variado. Lo 
imagino. Pero en cualquier caso, a noso-
tros nos gustaría que no se hicieran polí-
ticas demagógicas en materia fiscal. Us-
ted centró buena parte de la intervención 
en criticar subidas de impuestos pero 



 

 

 

 

 

  

 

enumerando unha serie de ausencias que, 
segundo vostede, existen nestes orzamen-
tos, actuacións que non se contemplan 
nestes orzamentos e que conlevarían 
máis gasto. Creo que sería moi pedagóxi-
co que cada vez que se propoña rebaixar 
impostos se diga onde se quere recortar o 
gasto. 
 
 
Mire, e unha última precisión, sabe cal é 
a capital de provincia —ou concello du-
nha capital de provincia— en Galiza que 
recibe máis ingresos por habitante en 
concepto de IBI? Ourense, onde gober-
naban vostedes en solitario ata hai ben 
pouco e gobernan agora en coalición, 
sostendo como alcalde a esa lumbrera 
auténtica que é o señor Jácome. Polo 
tanto, documéntese, señora Gallego. 
 
 
Ás trece horas e dezanove minutos en-
tra no Salón de Plenos a señora Guitié-
rrez Roselló. 
 
Pero en calquera caso, o BNG nunca vai 
facer demagoxia en materia fiscal e, polo 
tanto, consideramos que esta actualiza-
ción do IBI non é motivo para considerar 
que se rompeu o acordo e, polo tanto, 
desvincularnos do acordo ao que chega-
mos para facer que poida prosperar este 
proxecto de orzamentos. 
 
Ben, quero saudar, antes de rematar, o 
feito de que nestes orzamentos, por pri-
meira vez, se incorpore un informe rela-
tivo á incorporación de perspectivas de 
xénero na planificación e xestión orza-
mentaria. Foi algo que propuxemos no 
proceso de negociación, en cumprimento 
do establecido na Ordenanza de igualda-
de e, polo tanto, expresamos o desexo de 

luego finalizó su intervención enumeran-
do una serie de ausencias que, según us-
ted, existen en estos presupuestos, actua-
ciones que no se contemplan en estos 
presupuestos y que conllevarían más gas-
to. Creo que sería muy pedagógico que 
cada vez que se proponga rebajar im-
puestos se diga dónde se quiere recortar 
el gasto. 
 
Mire, y una última precisión, ¿sabe cuál 
es la capital de provincia —o ayunta-
miento de una capital de provincia— en 
Galicia que recibe más ingresos por ha-
bitante en concepto de IBI? Ourense, 
donde gobernaban ustedes en solitario 
hasta hace bien poco y gobiernan ahora 
en coalición, sosteniendo como alcalde a 
esa  lumbrera auténtica que es el señor 
Jácome. Por lo tanto, documéntese, seño-
ra Gallego. 
 
A las trece horas y diecinueve minutos 
entra en el Salón de Plenos la señora 
Guitiérrez Roselló. 
 
Pero en cualquier caso, el BNG nunca va 
a hacer demagogia en materia fiscal y, 
por lo tanto, consideramos que esta ac-
tualización del IBI no es motivo para 
considerar que se rompió el acuerdo y, 
por lo tanto, desvincularnos del acuerdo 
al que llegamos para hacer que pueda 
prosperar este proyecto de presupuestos. 
 
Bien, quiero destacar, antes de finalizar, 
el hecho de que en estos presupuestos, 
por primera vez, se incorpore un informe 
relativo a la incorporación de perspecti-
vas de género en la planificación y ges-
tión presupuestaria. Fue algo que propu-
simos en el proceso de negociación, en 
cumplimiento de lo establecido en la Or-
denanza de Igualdad y, por lo tanto, ex-



 

 

 

 

 

  

 

que se aplique o calendario e a metodo-
loxía que se contempla no propio informe 
para que a perspectiva de xénero estea 
presente, con criterios transversais, en 
todos os orzamentos que faga este Con-
cello. 
 
E quero referirme tamén á emenda que 
presenta Ciudadanos, na que propón que 
os 200.000 € que se propón destinar ao 
convenio coa AFAC se repartan entre 
todos os clubs da cidade. Quero dicir que 
poderiamos estar de acordo con esta 
emenda se AFAC non fose unha entidade 
representativa e non agrupase, por tanto, 
á inmensa maioría dos clubs de fútbol de 
base que existen na Coruña, pero non é o 
caso. E ademais cremos que é bo incenti-
var a que os clubs se asocien. Cremos 
que, ademais, hai que recoñecer que 
AFAC, entre outras cousas, fomenta a 
solidariedade entre os distintos clubs á 
hora de repartir os fondos; asume fun-
cións nas que aforra un inxente traballo 
burocrático e administrativo aos clubs de 
base —que moitas veces non teñen unha 
estrutura para poder levalos a cabo direc-
tamente— e mesmo aforra esa tramita-
ción burocrática ao Concello. E fai acti-
vidades que teñen unha clara función 
social como é a conciliación, como é 
facilitar a conciliación, que é algo para o 
que serven, entre outras cousas, os distn-
tos campus que organiza AFAC. 
 
 
 
Pero en calquera caso, cremos que é bo 
respectar a autoorganización dos clubs de 
fútbol. Se hai discrepancias dentro da 
AFAC sobre o reparto destes recursos 
son os propios clubs de fútbol os que 
teñen que resolvelas. Pero ademais, a 
existencia deste convenio non impide que 

presamos el deseo de que se aplique el 
calendario y la metodología que se con-
templa en el propio informe para que la 
perspectiva de género esté presente, con 
criterios transversales, en todos los pre-
supuestos que haga este Ayuntamiento. 
 
Y quiero referirme también a la enmienda 
que presenta  Ciudadanos, en la que pro-
pone que los 200.000 € que se propone 
destinar al convenio con la  AFAC se 
repartan entre todos los clubes de la ciu-
dad. Quiero decir que podríamos estar de 
acuerdo con esta enmienda si  AFAC no 
fuera una entidad representativa y no 
agrupara, por tanto, a la inmensa mayo-
ría de los clubes de fútbol de base que 
existen en A Coruña, pero no es el caso. 
Y además creemos que es bueno incenti-
var a que los clubes se asocien. Creemos 
que, además, hay que reconocer que 
AFAC, entre otras cosas, fomenta la soli-
daridad entre los distintos clubes a la 
hora de repartir los fondos; asume fun-
ciones en las que ahorra un ingente tra-
bajo burocrático y administrativo a los 
clubes de base —que muchas veces no 
tienen una estructura para poder llevar-
los a cabo directamente— e incluso aho-
rra esa tramitación burocrática al Ayun-
tamiento. Y hace actividades que tienen 
una clara función social como es la con-
ciliación, como es facilitar la concilia-
ción, que es algo para lo cual sirven, en-
tre otras cosas, los distintos campus que 
organiza  AFAC. 
 
Pero en cualquier caso, creemos que es 
bueno respetar la autoorganización de 
los clubes de fútbol. Si hay discrepancias 
dentro de la AFAC sobre el reparto de 
estos recursos son los propios clubes de 
fútbol los que tienen que resolverlas. Pe-
ro además, la existencia de este convenio 



 

 

 

 

 

  

 

os clubs, separadamente, sexan membros 
da AFAC ou non sexan membros da 
AFAC, poidan presentar proxectos para 
intentar acceder a axudas nas convocato-
rias de subvencións en réxime de conco-
rrencia competitiva. Por esas razóns, 
dende logo, o BNG non pode votar a 
favor desa emenda. 
 
E quero rematar simplemente cunha úl-
tima reflexión: como dixemos no mo-
mento en que comparecimos para presen-
tar este acordo de orzamentos, cremos 
que este acordo ten que ter continuidade. 
Non sería bo que prospere este proxecto 
de orzamentos e logo, no ano 2021, este 
Concello teña que funcionar con orza-
mentos prorrogados. Por suposto, hai que 
aprender tamén da experiencia, hai que 
subsanar cuestións que, posiblemente, 
non terían que terse producido e que ten-
saron innecesariamente nas últimas se-
manas o proceso negociador, pero cre-
mos que a experiencia que vai permitir 
que prosperen estes orzamentos é unha 
experiencia a consolidar. 
 
 
Nada máis e moitas grazas. 
 
Presidencia 
 
Moitas grazas señor Jorquera.  
 
Pola Marea Atlántica, señora García. 
 
Señora García Gómez 
 
Si, grazas.  
 
Me gustaría preguntarlle á señora Martí-
nez que se pasou nalgún momento pola 
conserveira Celta e tivo oportunidade de 
falar coas persoas que están alí, non o 

no impide que los clubes, separadamente, 
sean miembros de la  AFAC o no sean 
miembros de la  AFAC, puedan presentar 
proyectos para intentar acceder a ayudas 
en las convocatorias de subvenciones en 
régimen de concurrencia competitiva. 
Por esas razones, desde luego, el BNG no 
puede votar a favor de esa enmienda. 
 
Y quiero finalizar simplemente con una 
última reflexión: como dijimos en el mo-
mento en que  comparecimos para pre-
sentar este acuerdo de presupuestos, 
creemos que este acuerdo tiene que tener 
continuidad. No sería bueno que prospere 
este proyecto de presupuestos y luego, en 
el año 2021, este Ayuntamiento tenga que 
funcionar con presupuestos prorrogados. 
Por supuesto, hay que aprender también 
de la experiencia, hay que  subsanar 
cuestiones que, posiblemente, no tendrían 
que haberse producido y que tensaron 
innecesariamente en las últimas semanas 
el proceso negociador, pero creemos que 
la experiencia que va a permitir que 
prosperen estos presupuestos es una ex-
periencia a consolidar. 
 
Nada más y muchas gracias. 
 
Presidencia 
 
Muchas gracias señor Jorquera.  
 
Pola Marea Atlántica, señora García. 
 
Señora García Gómez 
 
Sí, gracias.  
 
Me gustaría preguntarle a la señora Mar-
tínez que si pasó en algún momento por 
la conservera Celta y tuvo oportunidad 
de hablar con las personas que están allí, 



 

 

 

 

 

  

 

parece, porque dende logo, se está redu-
cindo o proxecto que se fixo á instalación 
duns contenedores, a verdade é que me 
quedo bastante pasmada co grao de des-
coñecemento. Non entrei a valorar as 
prioridades de Ciudadanos nas súas pro-
postas aos orzamentos. Si que pido que, 
no relativo aos asentamentos precarios e 
á conserveira Celta, teña un pouco máis 
de sensibilidade coa problemática e prio-
ricemos, en todo caso, dotar a esas fami-
lias —continuar dotando a esas fami-
lias— dunha vivenda digna. 
 
 
Ás trece horas e vinte e tres minutos 
entra no Salón de Plenos a señora Vei-
ra González. 
 
En canto ás políticas de benestar do Par-
tido Socialista e a situación de poñer ás 
persoas no centro..., si, efectivamente, 
houbo unha época de bonanza económi-
ca, moi vinculada eu creo que ao desarro-
llismo inmobiliario, por outra banda, 
como puido ser o Conde de Fenosa, onde 
se ampliou a rede de centros cívicos e se 
crearon unha rede de servizos sociais que 
agora mesmo están pasando algunha que 
outra dificultade. Eu creo que o mérito é 
facer iso en tempos de crise económica, 
realmente, vale? É cando precisamente as 
familias máis o necesitan.  
 
A última referencia ao señor Jorquera: eu 
creo que descoñece, porque vostede non 
estaba aínda neste Pleno, como se leva-
ban a cabo as negociacións no mandato 
anterior e, a diferencia do que ocorreu 
nesta anualidade, onde propuxemos e 
apoiamos un acordo a tres bandas, pro-
gresista, onde efectivamente a elabora-
ción do orzamento fose conxunta e logo 
cada forza política, como é evidente, ten-

no lo parece, porque desde luego, si está 
reduciendo el proyecto que se hizo a la 
instalación de unos  contenedores, la 
verdad es que me quedo bastante pasma-
da con el grado de desconocimiento. No 
entré a valorar las prioridades de  Ciu-
dadanos en sus propuestas a los presu-
puestos. Sí que pido que, en lo relativo a 
los asentamientos precarios y a la con-
servera Celta, tenga un poco más de sen-
sibilidad con la problemática y priorice-
mos, en todo caso, dotar a esas familias 
—continuar dotando a esas familias— de 
una vivienda digna. 
 
A las trece horas y veintitrés minutos 
entra en el Salón de Plenos la señora 
Veira González. 
 
En cuanto a las políticas de bienestar del 
Partido Socialista y la situación de poner 
a las personas en el centro..., sí, efecti-
vamente, hubo una época de bonanza 
económica, muy vinculada yo creo que al  
desarrollismo inmobiliario, por otra par-
te, como pudo ser el Conde de Fenosa, 
donde se amplió la red de centros cívicos 
y se crearon una red de servicios sociales 
que ahora mismo están pasando alguna 
que otra dificultad. Yo creo que el mérito 
es hacer eso en tiempos de crisis econó-
mica, realmente, ¿vale? Es cuando preci-
samente las familias más lo necesitan.  
 
La última referencia al señor Jorquera: 
yo creo que desconoce, porque usted no 
estaba aún en este Pleno, cómo se lleva-
ban a cabo las negociaciones en el man-
dato anterior y, a diferencia de lo que 
ocurrió en esta anualidad, donde propu-
simos y apoyamos un acuerdo a tres ban-
das, progresista, donde efectivamente la 
elaboración del presupuesto fuera con-
junta y luego cada fuerza política, como 



 

 

 

 

 

  

 

te reivindicar o traballo realizado e a súa 
identidade como partido, porque non 
somos todos o mesmo. Iso dista moito do 
que pasaba en anteriores mandatos, onde 
se nos esixía que as negociacións tiveran 
lugar exclusivamente co Partido Socialis-
ta. E eu creo que o cambio de actitude é 
evidente, aínda que en determinado mo-
mento teñamos que aclarar algunhas 
cuestións que vaian xurdindo polo cami-
ño. 
 
A Mareta Atlántica considera que os or-
zamentos son beneficiosos para a cidade 
e non só dan continuidade a moitas das 
medidas iniciadas no pasado mandato, 
senón tamén a gran parte das recollidas 
no noso programa electoral do maio pa-
sado. A Marea cumpre dende o Goberno 
e dende a oposición. 
 
Os orzamentos son bos, pero poderían ser 
mellores. O interventor advirte do exceso 
de optimismo no cálculo de ingresos e 
hai medidas que se recollen nos orzamen-
tos coas que, como xa se manifestou aquí 
por parte de diferentes grupos, non po-
demos identificarnos en ningún caso 
dende a Marea Atlántica. Estoume refe-
rindo, por exemplo, á suba do IBI, que 
afecta a todas as familias sen dependen-
cia do seu nivel de renda e nos parece un 
imposto que non é progresivo nese senti-
do; ao incremento do capítulo I, xa non 
só en incremento de persoal, senón tamén 
de salarios; un investimento menor do 
que podería ser; as previsións de ingre-
sos, que se mantiveron, bueno, de manei-
ra confusa, ata de maneira moi avanzada. 
E, finalmente, chegamos a un acordo, 
pero o camiño foi complicado. Houbo 
contratempos ata o último minuto: se 
modificaron as bases de execución —
voluntaria ou involuntariamente, xa non 

es evidente, intente reivindicar el trabajo 
realizado y su identidad como partido, 
porque no somos todos lo mismo. Eso 
dista mucho de lo que pasaba en anterio-
res mandatos, donde se nos exigía que las 
negociaciones tuvieran lugar exclusiva-
mente con el Partido Socialista. Y yo creo 
que el cambio de actitud es evidente, 
aunque en determinado momento tenga-
mos que aclarar algunas cuestiones que 
vayan surgiendo por el camino. 
 
La Mareta Atlántica considera que los 
presupuestos son beneficiosos para la 
ciudad y no solo dan continuidad a mu-
chas de las medidas iniciadas en el pasa-
do mandato, sino también a gran parte de 
las recogidas en nuestro programa elec-
toral del mayo pasado. La Marea cumple 
desde el Gobierno y desde la oposición. 
 
Los presupuestos son buenos, pero po-
drían ser mejores. El interventor advierte 
del exceso de optimismo en el cálculo de 
ingresos y hay medidas que se recogen en 
los presupuestos con las que, como ya se 
manifestó aquí por parte de diferentes 
grupos, no podemos identificarnos en 
ningún caso desde la Marea Atlántica. 
Me estoy refiriendo, por ejemplo, a la 
subida del IBI, que afecta a todas las 
familias sin dependencia de su nivel de 
renta y nos parece un impuesto que no es 
progresivo en ese sentido; al incremento 
del capítulo I, ya no solo en incremento 
de personal, sino también de salarios; 
una inversión menor de la que podría 
ser; las previsiones de ingresos, que se 
mantuvieron, bueno, de manera confusa, 
hasta de manera muy avanzada. Y, final-
mente, llegamos a un acuerdo, pero el 
camino fue complicado. Hubo contra-
tiempos hasta el último minuto: se modi-
ficaron las bases de ejecución —



 

 

 

 

 

  

 

me vou meter aí— con moitas das pro-
postas xa asinadas, algunhas delas que 
non se meteron nos orzamentos. 
 
 
Os orzamentos chegan a este Pleno, e 
serán aprobados neste Pleno, porque a 
Marea Atlántica tamén pon os medios 
para que así sexa, e me parece importante 
insistir nese aspecto, sobre todo porque 
non hai moitos precedentes neste sentido. 
Resolvéronse ben as incidencias, pero 
tamén porque houbo, en determinado 
momento, que dar un golpe na mesa. E 
estamos dispostos a evitar facelo se no 
futuro se corrixen estas actitudes tamén. 
 
 
Celebramos que o Partido Socialista 
cambiara de actitude con respecto ao 
pasado mandato e abrira un tempo novo 
no que A Coruña non teña que padecer os 
efectos do bloqueo partidista para que, 
por fin, se poidan materializar proxectos 
de vital importancia para a cidade.  
 
 
Entendo que non lles interese, porque 
non lles convén, mirarlle o copyright a 
moitas das medidas que aquí se recollen. 
A Marea Atlántica tampouco lle pon o 
copyright ás súas políticas, máis ben lle 
pon un “copyleft”, para que se usen, se 
avancen, se amplíen e redunden no be-
nestar da maioría. Pero tamén lles pon 
deberes: o de cumprir os acordos recolli-
dos dentro e fóra dos documentos orza-
mentarios. 
 
En maio tomaron unha decisión, que foi 
gobernar sos. E esa decisión conleva que 
agora teñan unha responsabilidade exclu-
siva de executar o orzamento e avanzar. 
Non busquen escusas. Do mesmo xeito 

voluntaria o involuntariamente, ya no me 
voy a meter ahí— con muchas de las pro-
puestas ya firmadas, algunas de ellas que 
no se metieron en los presupuestos. 
 
Los presupuestos llegan a este Pleno, y 
serán aprobados en este Pleno, porque la 
Marea Atlántica también pone los medios 
para que así sea, y me parece importante 
insistir en ese aspecto, sobre todo porque 
no hay muchos precedentes en este senti-
do. Se resolvieron bien las incidencias, 
pero también porque hubo, en determina-
do momento, que dar un golpe en la me-
sa. Y estamos dispuestos a evitar hacerlo 
si en el futuro se corrigen estas actitudes 
también. 
 
Celebramos que el Partido Socialista 
cambiara de actitud con respecto al pa-
sado mandato y abriera un tiempo nuevo 
en el que A Coruña no tenga que padecer 
los efectos del bloqueo partidista para 
que, por fin, se puedan materializar pro-
yectos de vital importancia para la ciu-
dad.  
 
Entiendo que no les interese, porque no 
les conviene, mirarle el “copyright” a 
muchas de las medidas que aquí se reco-
gen. La Marea Atlántica tampoco le po-
nen el  “copyright” a sus políticas, más 
bien le ponen un  “copyleft”, para que se 
usen, se avancen, se amplíen y redunden 
en el bienestar de la mayoría. Pero tam-
bién les ponen deberes: el de cumplir los 
acuerdos recogidos dentro y fuera de los 
documentos presupuestarios. 
 
En mayo tomaron una decisión, que fue  
gobernar solos. Y esa decisión conlleva 
que ahora tengan una responsabilidad 
exclusiva de ejecutar el presupuesto y 
avanzar. No busquen excusas. Al igual 



 

 

 

 

 

  

 

que fomos xenerosas no deseño e apro-
bación dos orzamentos, seremos estritas 
tamén na avaliación do seu cumprimento. 
É así como entendemos o papel da Marea 
Atlántica: ser motor de innovación políti-
ca e social, proclives aos acordos de pro-
greso, pero con ambición e con esixencia 
tamén. 
 
Para acabar, gustaríame dirixirme ás ban-
cadas conservadoras cunhas palabras 
sobre a actitude amosada nestes días du-
rante o debate de investidura do Goberno 
central. E gustaríame preguntarlle aos 
membros do Partido Popular e tamén de 
Ciudadanos que se sinte cando dende o 
Congreso do Estado se incita ao transfu-
guismo, se revolve as institucións do 
Estado e se tenta impedir a consolidación 
dun Goberno resultado dunhas urnas e 
dun procedemento democrático e de diá-
logo? Polo que se ve, teñen pensado con-
tinuar coa estratexia de belixerancia e de 
crispación, tan reiterativa cando non son 
vostedes os que gobernan. Unha vez 
máis, votarán en contra duns orzamentos 
beneficiosos para a cidade sen ten feito 
pública, ata agora, nin unha única pro-
posta. Nós tamén a padecemos neste Sa-
lón de Plenos, onde fomos testemuñas de 
actitudes antidemocráticas, que poñen en 
risco a convivencia pacífica. Nós tamén 
sufrimos o bloqueo, a difamación e a 
persecución xudicial que finalmente que-
dou en nada, como non podía ser doutro 
xeito. Porque non todos somos iguais, 
señora Gallego, seguimos agardando as 
súas desculpas. Pero cada ataque, cada 
mentira, cada ameaza, fainos máis fortes 
e incrementa o seu illamento.  
 
 
A aprobación dos orzamentos é unha boa 
noticia dentro e fóra da Coruña. E dentro 

que fuimos generosas en el diseño y 
aprobación de los presupuestos, seremos 
estrictas también en la evaluación de su 
cumplimiento. Es así como entendemos el 
papel de la Marea Atlántica: ser motor 
de innovación política y social, proclives 
a los acuerdos de progreso, pero con 
ambición y con exigencia también. 
 
Para acabar, me gustaría dirigirme a las 
gradas conservadoras con unas palabras 
sobre la actitud mostrada en estos días 
durante lo debate de investidura del Go-
bierno central. Y me gustaría preguntarle 
a los miembros del Partido Popular y 
también de  Ciudadanos ¿qué se siente 
cuando desde el Congreso del Estado se 
incita al transfuguismo, se revuelve las 
instituciones del Estado y se intenta im-
pedir la consolidación de un Gobierno 
resultado de unas urnas y de un procedi-
miento democrático y de diálogo? Por lo 
que se ve, piensan continuar con la estra-
tegia de beligerancia y de crispación, tan  
reiterativa cuando no son ustedes los que 
gobiernan. Una vez más, votarán en con-
tra de unos presupuestos beneficiosos 
para la ciudad sin haber hecho pública, 
hasta ahora, ni una única propuesta. No-
sotros también la padecimos en este Sa-
lón de Plenos, donde fuimos testigos de 
actitudes antidemocráticas, que ponen en 
riesgo la convivencia pacífica. Nosotros 
también sufrimos el bloqueo, la difama-
ción y la persecución judicial que final-
mente quedó en nada, como no podía ser 
de otro modo. Porque no todos somos 
iguales, señora Gallego, seguimos espe-
rando sus disculpas. Pero cada ataque, 
cada mentira, cada  amenaza, nos hace 
más fuertes e incrementa su aislamiento.  
 
La aprobación de los presupuestos es una 
buena noticia dentro y fuera de A Coru-



 

 

 

 

 

  

 

e fóra da Coruña volveremos a atoparnos. 
 
 
Moitas grazas pola a súa atención e ata 
pronto. 
 
Presidencia 
 
Grazas señora García. 
 
Polo Partido Popular, señora Gallego. 
 
Señora Gallego Neira 
 
Ben,  moitas  grazas. 
 
Señor Lage, dez minutos para defender  o 
seu orzamento e o único que fixo é  fa-
cerlle oposición á única oposición que  
ten, que é o Partido Popular. Especial-
mente críticas a min.  Dixéronse  moitas 
cousas non demasiado correctas,  enten-
do  eu. Porque  ben, por exemplo    a 
señora García... pois  fíxese  cando ro-
deaban o Congreso e cando facían  os   
escraches e agora resulta que falar  ta-
mén  ten  as súas críticas. En fin... 
 
Se non chegaron a  acordos antes, señor 
Lage, non é culpa do Partido Popular. 
Estamos a 9 de xaneiro. E bloquear  e 
obstaculizar, como di vostede..., presen-
tar  alegacións, que é o que imos  facer. 
Non  puidemos presentar  emendas por-
que non coñeciamos nin un papel. Repí-
tolle: vostede estaba en Noia, pero aquí 
había socialistas que pedían  papeis  e 
que ás veces votaban en contra porque  
poñían a escusa de que lle faltaba un 
papel.  Verdade, señor Martínez?  Si,  si.  
Pois tal cal.  Tal cal.   E  agora resulta 
que  nós cun cheque en branco...    des-
pois se queixa Ciudadanos: Ai, o   ca-
trastrazo!  Ai, o  impostazo!  Ai, que nos 

ña. Y dentro y fuera de A Coruña volve-
remos a encontrarnos. 
 
Muchas gracias por su atención y hasta 
pronto. 
 
Presidencia 
 
Gracias señora García. 
 
Por el Partido Popular, señora Gallego. 
 
Señora Gallego Neira 
 
Bueno, muchas gracias. 
 
Señor Lage, diez minutos para defender 
su presupuesto y lo único que ha hecho es 
hacer oposición a la única oposición que 
tiene, que es el Partido Popular. Espe-
cialmente críticas a mí. Se han dicho mu-
chas cosas no demasiado correctas, en-
tiendo yo. Porque bueno, por ejemplo la 
señora García... pues fíjese cuando rodea-
ban el Congreso y cuando hacían los es-
craches y ahora resulta que hablar tam-
bién tiene sus críticas. En fin... 
 
Si no llegaron a acuerdos antes, señor 
Lage, no es culpa del Partido Popular. 
Estamos a 9 de enero. Y bloquear y obs-
taculizar, como dice usted..., presentar 
alegaciones, que es lo que vamos a hacer. 
No pudimos presentar enmiendas porque 
no conocíamos ni un papel. Le repito: 
usted estaba en Noia, pero aquí había 
socialistas que pedían papeles y que a 
veces votaban en contra porque ponían la 
excusa de que le faltaba un papel ¿Ver-
dad, señor Martínez? Sí, sí. Pues tal cual. 
Tal cual. Y ahora resulta que nosotros con 
un cheque en blanco... después se queja 
Ciudadanos: ¡Ay, el catrastrazo! ¡Ay, el 
impuestazo! ¡Ay, que nos cambiaron las 



 

 

 

 

 

  

 

cambiaron  as bases de execución!,    di 
a Marea.  Pois  nós non queremos  iso. 
Non, que  isto  xa  o  inclúo nunha parti-
da  xenérica... Non.  E claro que imos 
facer propostas e agora llas    conto. 
 
Fala de que  nós  falamos do pasado e  
vostede fala de Paco Vázquez —que  
renega de vostedes  igual que  vostedes  
agora  renegan del—  que se foi do Par-
tido Socialista, pero presume de centros 
cívicos.  E  iso non é o Antigo Testamen-
to. O Antigo Testamento é comparar  a 
nosa  xestión coa súa o coa  da Marea. 
Iso para  vostede é o Antigo Testamento. 
Dáme a risa. 
 
Aquí  houbo un pacto á siciliana e permí-
tanme a escenificación: O Padriño I 
abarca entre o 6 de outubro, día da pri-
meira reunión coa  Marea,  e o 23 de 
decembro,  día da  foto do pacto. Nese 
período 3 familias, socialista, populista  
e nacionalista, reúnense en varias oca-
sións, iso  si, por separado para que no  
haxa roces, para pactar un documento 
que non se filtre nin unha coma, nin un 
dato.  Dígoo porque a ver se así o enten-
den mellor. Todo con sixilo, escurantis-
mo e segredo. A primeira parte finaliza 
coa foto das tres familias  xuntas, como  
dixo o señor Jorquera, —aínda que el 
non quería foto, que quería facer ache-
gas— as tres xuntas  bendicindo o acor-
do, que non desvelan nin unha  liña. 
 
 
O Padriño II, desde o 24 de decembro  
ata o 27. Unha das  familias  asinantes,  
a populista,  traizoa ás outras dúas para 
tentar apuntarse todo o mérito do  acor-
do e van filtrando. Esta mesma  familia 
rompe o pacto votando en contra do or-
zamento do IMCE o  xoves 26,  e  as  

bases de ejecución!, dice la Marea. Pues 
nosotros no queremos eso. No, que esto 
ya lo incluyo en una partida genérica... 
No. Y claro que vamos a hacer propuestas 
y ahora se las cuento. 
 
Habla de que nosotros hablamos del pa-
sado y usted habla de Paco Vázquez  —
que reniega de ustedes igual que ustedes 
ahora reniegan de él— que se ha ido del 
Partido Socialista, pero presume de cen-
tros cívicos. Y eso no es el Antiguo Tes-
tamento. El Antiguo Testamento es com-
parar nuestra gestión con la suya o con la 
de la Marea. Eso para usted es el Antiguo 
Testamento. Me da la risa. 
 
Aquí hubo un pacto a la siciliana y permí-
tanme la escenificación: El Padrino I 
abarca entre el 6 de octubre, día de la 
primera reunión con la Marea, y el 23 de 
diciembre, día de la foto del pacto. En ese 
período 3 familias, socialista, populista y 
nacionalista, se reúnen en varias ocasio-
nes, eso sí, por separado para que no haya 
roces, para pactar un documento que no 
se filtre ni una coma, ni un dato. Lo digo 
porque a ver si así lo entienden mejor. 
Todo con sigilo, oscurantismo y secretis-
mo. La primera parte finaliza con la foto 
de las tres familias juntas, como dijo el 
señor Jorquera, —aunque él no quería 
foto, que quería hacer aportaciones—  las 
tres juntas bendiciendo el acuerdo, que no 
desvelan ni una línea. 
 
 
El Padrino II, desde el 24 de diciembre 
hasta el 27. Una de las familias firmantes, 
la populista, traiciona a las otras dos para 
intentar apuntarse todo el mérito del 
acuerdo y van filtrando. Esta misma fami-
lia rompe el pacto votando en contra del 
presupuesto del IMCE el jueves 26, y las 



 

 

 

 

 

  

 

outras dúas devólvenllo asinando entre  
eles, o venres 27, un documento que di o  
mesmo que o primeiro pero sen os que  
eles consideran nese momento traidores. 
 
 
O Padriño III comeza o venres 27,  can-
do se descobre que a familia socialista 
traizoou á populista e á nacionalista  ao 
esconder o catastrazo. E se querían revi-
sar o valor dos inmobles, ter baixado o 
tipo e entón quedaba para pagar todo o 
mundo o mesmo que pagaba ata  agora. 
Como mínimo baixar   ese 3 %. Miren  os 
recibos. Cada un que mire  o seu recibo  
e verán  como lles vai subir un 3 %. Aí 
desátanse as hostilidades. 
 
 
Señor Martínez, sinceramente, non lle  
pareceu  estrano semellante incremento 
de ingresos? 13,2 millóns. Porque o  
orzamento, desde logo, é ingresos e gas-
tos. Ou pensaban que... non sei, que o  
diñeiro...,  como se financian eses gas-
tos? 
 
No Pleno do 30 volven as ameazas, pero  
a situación vai a peor porque se desco-
bre unha nova traizón: tamén ocultaron 
un cambio nas bases de execución. A 
familia populista clama  vinganza  e  a 
nacionalista cala e traga.  Hoxe mencio-
nan algo. 
 
Hoxe  xa nos anunciaron O Padriño IV,  
selado onte cun pacto de lealdade, como 
en Madrid, porque son socios que non se 
fían uns doutros. Probablemente ao so-
cio minoritario o vaian apartando.  Xa 
pactaron un modificativo do IMCE de 2  
millóns, anuncian que van pactar as or-
denanzas fiscais, terminarán coa  entra-
da da Marea no Goberno máis pronto 

otras dos se lo devuelven firmando entre 
ellos, el  viernes 27, un documento que 
dice lo mismo que el primero pero sin los 
que ellos consideran en ese momento 
traidores. 
 
El Padrino III comienza el viernes 27, 
cuando se descubre que la familia socia-
lista ha traicionado a la populista y a la 
nacionalista al esconder el catastrazo. Y 
si querían revisar el valor de los inmue-
bles, haber bajado el tipo y entonces que-
daba para pagar todo el mundo lo mismo 
que pagaba hasta ahora. Como mínimo 
haber bajado ese 3 %. Miren los recibos. 
Cada uno que mire su recibo y verán có-
mo les va a subir un 3 %. Ahí se desatan 
las hostilidades. 
 
Señor Martínez, sinceramente ¿no le pa-
reció extraño semejante incremento de 
ingresos? 13,2 millones. Porque el presu-
puesto, desde luego, es ingresos y gastos. 
O pensaban que... no sé, que el dinero... 
¿Cómo se financian eses gastos? 
 
 
En el Pleno del 30 vuelven las amenazas, 
pero la situación va a peor porque se des-
cubre una nueva traición: también han 
ocultado un cambio en las bases de ejecu-
ción. La familia populista clama vengan-
za y la nacionalista calla y traga. Hoy 
mencionan algo. 
 
Hoy ya nos han anunciado El Padrino IV, 
sellado ayer con un pacto de lealtad, co-
mo en Madrid, porque son socios que no 
se fían unos de otros. Probablemente al 
socio minoritario lo vayan apartando. Ya 
han pactado un modificativo del IMCE de 
2 millones, anuncian que van a pactar las 
ordenanzas fiscales, terminarán con la 
entrada de la Marea en el Gobierno más 



 

 

 

 

 

  

 

que tarde, xa se queixou a señora Gar-
cía.  
 
Mire,  nós pedimos documentación desde 
o primeiro minuto como paso previo im-
prescindible. Non traballamos a cegas.  
Pero non nos quixeron dar nin un só fo-
lio. Non sei se porque no querían ou 
porque no lles deixaban. 
 
Señor Lage, seguimos no Antigo Testa-
mento. A nosa cidade non avanza. Co 
orzamento que hoxe traen comezan  os 
coruñeses 2020 —grazas aos tres grupos 
e agora a Ciudadanos, que se apunta  
tamén— co catastrazo, o   impostazo, o 
multazo. A única  cidade  galega onde 
subiu o paro o ano pasado, subida da 
peaxe da AP-9, sen ampliación de Alfon-
so Molina, sen vial 18, sen cuarta rolda, 
sen intermodal, sen tren ao  porto exte-
rior, sen saneamento da ría, sen a cen-
tral das Pontes, coas industrias elec-
trointensivas sen megavatios na  última 
poxa, sen novo estatuto eléctrico  e cun 
borrador que só beneficia ás industrias 
catalás. Iso en canto ao  orzamento do 
Estado, que tamén nos vai afectar e moi-
to. 
 
Necesitamos un orzamento realista que 
solucione os problemas reais da xente 
real. Porque o único que se fixeron aquí  
foron castelos no aire. É urxente un plan 
de choque para facer unha cidade limpa  
e saneada. Incidiremos na necesidade, 
nas nosas alegacións que xa anunciamos 
—tamén a señora Martínez de Ciudada-
nos dixo que ía presentar alegacións— 
nos prazos legais que teñen todos os  
cidadáns desta cidade que se vexan afec-
tados por este orzamento, pois presenta-
remos. Consideramos urxente un plan de 
choque, iremos nese sentido, incidiremos 

pronto que tarde, ya se ha quejado la se-
ñora García.  
 
Mire, nosotros pedimos documentación 
desde el primer minuto como paso previo 
imprescindible. No trabajamos a ciegas. 
Pero no nos quisieron dar ni un solo folio. 
No sé si porque no querían o porque no 
les dejaban. 
 
Señor Lage, seguimos en el Antiguo Tes-
tamento. Nuestra ciudad no avanza. Con 
el presupuesto que hoy traen comienzan 
los coruñeses 2020 —gracias a los tres 
grupos y ahora a Ciudadanos, que se 
apunta también— con el catastrazo, el 
impuestazo, el multazo. La única ciudad 
gallega donde subió el paro el año pasa-
do, subida del peaje de la AP-9, sin am-
pliación de Alfonso Molina, sin vial 18, 
sin cuarta ronda, sin intermodal, sin tren 
al puerto exterior, sin saneamiento de la 
ría, sin la central de As Pontes, con las 
industrias electrointensivas sin megava-
tios en la última puja, sin nuevo estatuto 
eléctrico y con un borrador que solo be-
neficia a las industrias catalanas. Eso en 
cuanto al presupuesto del Estado, que 
también nos va afectar y mucho. 
 
Necesitamos un presupuesto realista que 
solucione los problemas reales de la gente 
real. Porque lo único que se hicieron aquí 
fueron castillos en el aire. Es urgente un 
plan de choque para hacer una ciudad 
limpia y saneada. Incidiremos en la nece-
sidad, en nuestras alegaciones que ya 
anunciamos —también la señora Martí-
nez de Ciudadanos dijo que iba a presen-
tar alegaciones— en los plazos legales 
que tienen todos los ciudadanos de esta 
ciudad que se vean afectados por este 
presupuesto, pues presentaremos. Consi-
deramos urgente un plan de choque, ire-



 

 

 

 

 

  

 

na necesidade de implantar unha admi-
nistración telemática real, unha partida 
específica para captar grandes eventos 
que dinamicen o sector turístico, máis 
axudas para as  asociacións de comer-
ciantes, iniciativas para que a cidade 
mellore as súas  infraestruturas deporti-
vas, o incremento de axudas á rehabili-
tación, instalación de ascensores e deta-
llarémosllas para que vostedes as estu-
den e, desde logo,  estamos dispostos a 
negociar o que  vostedes consideren, 
pero unha vez lido  e estudado o orza-
mento. 
 
Eu á alcaldesa lle pediría que tivese co-
mo socio preferente aos coruñeses, que 
son os que nos elixiron, pero vese que as 
preferencias dos partidos políticos están 
por diante dos intereses da cidade. Nós, 
por suposto, non imos apoiar este orza-
mento, imos melloralo ou a tentar  me-
lloralo, se é verdade que teñen esa von-
tade de diálogo...  E agora, ben, pois 
admito todas as críticas que queira ver-
ter o señor Lage sobre min, sobre o meu 
grupo e sobre a oposición ou que nos 
fale do orzamento.  
 
Moitas grazas. 
 
Presidencia 
 
Moitas grazas, señora Gallego. 
 
Señor Lage Tuñas para pechar a quenda. 
 
Señor Lage Tuñas 
 
Grazas. 
 
Señora Gallego, como vostede ben sabe 
—saben todos os membros desta Corpo-
ración— a trato sempre con respecto, 

mos en ese sentido, incidiremos en la 
necesidad de implantar una administra-
ción telemática real, una partida específi-
ca para captar grandes eventos que dina-
micen el sector turístico, más ayudas para 
las asociaciones de comerciantes, inicia-
tivas para que la ciudad mejore sus infra-
estructuras deportivas, el incremento de 
ayudas a la rehabilitación, instalación de 
ascensores y se las detallaremos para que 
ustedes las estudien y, desde luego, esta-
mos dispuestos a negociar lo que ustedes 
consideren, pero una vez leído y estudia-
do el presupuesto. 
 
Yo a la alcaldesa le pediría que tuviese 
como socio preferente a los coruñeses, 
que son los que nos eligieron, pero se ve 
que las preferencias de los partidos políti-
cos están por delante de los intereses de la 
ciudad. Nosotros, por supuesto, no vamos 
a apoyar este presupuesto, vamos a mejo-
rarlo o a intentar mejorarlo, si es verdad 
que tienen esa voluntad de diálogo... y 
ahora, bueno, pues admito todas las críti-
cas que quiera verter el señor Lage sobre 
mí, sobre mi grupo y sobre la oposición o 
que nos hable del presupuesto.  
 
Muchas gracias. 
 
Presidencia 
 
Muchas gracias, señora Gallego. 
 
Señor Lage Tuñas para cerrar los turnos. 
 
Señor Lage Tuñas 
 
Gracias. 
 
Señora Gallego, como usted bien sabe —
saben todos los miembros de esta Corpo-
ración— la trato siempre con respeto, 



 

 

 

 

 

  

 

cousa que vostede non sempre fai cos 
que compoñemos esta Corporación. Que 
o faga con respecto non quere dicir que 
non faga as consideracións necesarias, 
tendo en conta que vostede fai valora-
cións de carácter global que se sosteñen 
pouco ou nada.  
 
Vostede, nos seus últimos dez segundos, 
apuntou varias ideas xenéricas. O que se 
constatou despois de dúas intervencións 
por parte da voceira do Grupo Municipal 
do Partido Popular é que, en tempo e 
forma, cando podían formular emendas 
—que é algo bastante diferente ao perío-
do de alegacións, como vostede ben sa-
be— non o fixeron. Non o fixeron. Non 
coñecemos unha soa proposta do Partido 
Popular posta por escrito rexistrada neste 
Concello. Vostedes teñen o orzamento 
dende o día 30. E, señora Gallego, téñeno 
dende o día 30, pero vostedes deciden a 
que dedican o seu tempo. Eu non me vou 
meter. O que si teño claro é que lle dedi-
can máis tempo ao Twitter que ao presu-
posto municipal. Diso non teño ningunha 
dúbida. Ao mellor, se houbese menos 
Twitter e houbese máis rigor á hora de 
analizar o orzamento municipal, creo que 
poderiamos falar de negociar emendas.  
 
 
Vostedes decidiron que non planteaban 
emendas. É así. Se me está apelando cada 
dous ou tres días a través as redes so-
ciais... Xa llo digo aquí: non lle vou a 
contestar. Vostede desafogue o que con-
sidere convinte. É dicir..., temos comi-
sións, temos plenos, as portas da Conce-
llaría de Facenda están abertas, como as 
de todos os meus compañeiros e compa-
ñeiras. Non hai ningún cordón sanitario, 
todo o contrario. O que se abriu foi un 
novo tempo, que a vostedes non lles gus-

cosa que usted no siempre hace con los 
que componemos esta Corporación. Que 
lo haga con respeto no quiere decir que 
no haga las consideraciones necesarias, 
teniendo en cuenta que usted hace valo-
raciones de carácter global que se sostie-
nen poco o nada.  
 
Usted, en sus últimos diez segundos, 
apuntó varias ideas genéricas. Lo que se 
constató después de dos intervenciones 
por parte de la portavoz del Grupo Muni-
cipal del Partido Popular es que, en 
tiempo y forma, cuando podían formular 
enmiendas —que es algo bastante dife-
rente al período de alegaciones, como 
usted bien sabe— no lo hicieron. No lo 
hicieron. No conocemos una sola pro-
puesta del Partido Popular puesta por 
escrito registrada en este Ayuntamiento. 
Ustedes tienen el presupuesto desde el 
día 30. Y, señora Gallego, lo tienen desde 
el día 30, pero ustedes deciden a que de-
dican su tiempo. Yo no me voy a meter. 
Lo que sí tengo claro es que le dedican 
más tiempo al Twitter que  al presupuesto 
municipal. De eso no tengo ninguna du-
da. A lo mejor, si hubiera menos Twitter y 
hubiera más rigor a la hora de analizar 
el presupuesto municipal, creo que po-
dríamos hablar de negociar enmiendas.  
 
Ustedes decidieron que no planteaban 
enmiendas. Es así. Si me está apelando 
cada dos o tres días a través las redes 
sociales… Ya se lo digo aquí: no le voy a 
contestar. Usted desahogue lo que consi-
dere conveniente. Es decir..., tenemos 
comisiones, tenemos plenos, las puertas 
de la Concejalía de Hacienda están 
abiertas, como las de todos mis compañe-
ros y compañeras. No hay ningún cordón 
sanitario, todo lo contrario. Lo que se 
abrió fue un nuevo tiempo, que a ustedes 



 

 

 

 

 

  

 

ta. Por iso lle recriminan á señora Martí-
nez que faga propostas en positivo e que 
intente introducir propostas que sexan 
beneficiosas para a cidade. Por iso o fan. 
E o fai, ademais, cunha condescendencia 
que a min, sinceramente, non me gusta 
absolutamente nada. 
 
Vostede foi responsable do orzamento 
municipal e vostede deixou un orzamento 
en materia de persoal con 61.274.272 €. 
Sabe o que significa iso, señora Gallego? 
Vostedes non subiron absolutamente na-
da a partida de persoal. A vostede lle 
pode parecer unha crítica populista. Todo 
o contrario. É moi rigorosa. Vostedes non 
cren nos servizos públicos. Reforzar os 
servizos públicos significa dotalos de 
persoal e vostedes o que fixeron foi re-
cortar dereitos. E vostede ven a falar aquí 
do IBI en nome do Partido Popular..., 
pero mírese o Boletín Oficial do Estado: 
Córdoba —gobernada polo Partido Popu-
lar con Ciudadanos—, Granada, Santa 
Pola... sonaralle Santa Pola ¡Por Dios! E 
todos son actualizacións. Con normalida-
de, señora Gallego. Que eu non os criti-
co..., con normalidade. E sen ir máis lon-
xe, seguramente, un dos concellos de 
máis poboación onde teñen Alcaldía, 
como é o Concello de Marín, onde está a 
señora Ramallo. Nese mesmo Boletín 
Oficial do Estado pediron a actualiza-
ción. Pero é que vostede era responsable 
no 2012 e no 2013. Quen fixo a subida 
do IBI da Coruña no 2012 e no 2013, 
señora Gallego? Foi a paloma da paz? 
Foi a paloma da paz? A paloma da paz 
non foi. Porque cada un pode ter a súas 
crenzas e eu, efectivamente, tamén teño 
as miñas. Pero tamén sei que a paloma da 
paz non foi. Vostede era a responsable da 
Concellaría de Facenda e vostede, que 
decidiu? Que cando Montoro e Rajoy 

no les gusta. Por eso le recriminan a la 
señora Martínez que haga propuestas en 
positivo y que intente introducir propues-
tas que sean beneficiosas para la ciudad. 
Por eso lo hacen. Y lo hace, además, con 
una  condescendencia que a mí, sincera-
mente, no me gusta absolutamente nada. 
 
Usted fue responsable del presupuesto 
municipal y usted dejó un presupuesto en 
materia de personal con 61.274.272 €. 
Sabe lo que significa eso, señora Galle-
go? Ustedes no subieron absolutamente 
nada la partida de personal. A usted le 
puede parecer una crítica populista. Todo 
lo contrario. Es muy rigurosa. Ustedes no 
creen en los servicios públicos. Reforzar 
los servicios públicos significa dotarlos 
de personal y ustedes lo que hicieron fue 
a recortar derechos. Y usted viene a ha-
blar aquí del IBI en nombre del Partido 
Popular..., pero mírese el Boletín Oficial 
del Estado: Córdoba —gobernada por el 
Partido Popular con Ciudadanos—, Gra-
nada, Santa Pola...  le sonará Santa Pola 
¡Por Dios! Y todos son actualizaciones. 
Con normalidad, señora Gallego. Que yo 
no los critico..., con normalidad. Y sin ir 
más lejos, seguramente, uno de los ayun-
tamientos de más población donde tienen 
Alcaldía, como es el Ayuntamiento de 
Marín, donde está la señora Ramallo. En 
ese mismo Boletín Oficial del Estado pi-
dieron la actualización. Pero es que usted 
era responsable en el 2012 y en el 2013 
¿Quién hizo la subida del IBI de A Coru-
ña en el 2012 y en el 2013, señora Galle-
go? ¿Fue la  paloma de la paz? ¿Fue la  
paloma de la paz? La paloma de la paz 
no fue. Porque cada uno puede tener la 
sus creencias y yo, efectivamente, tam-
bién tengo las mías. Pero también sé que 
la  paloma de la paz no fue. Usted era a 
responsable de la Concejalía de Hacien-



 

 

 

 

 

  

 

chegaron ao 0,6 do IBI vostede, con ma-
ioría absoluta, non decidiu que ía aplicar 
ningún tipo de decisión de corte munici-
pal para que iso tivese.... Señora Gallego, 
pero por que...? Pero se eu non lle falto. 
Non se poña nerviosa. Eu creo que..., a 
ver... 
 
 
Presidencia 
 
Perdón, señor Lage.  
 
Por favor, levamos todo o Pleno ben. 
Non resposten ás interpelacións directas 
que lle fai o voceiro, como o resto de 
voceiros e voceiras non respostaron ás 
interpelacións directas. E, por favor, non 
fagan xestos, vale? 
 
Continúe, señor Lage. 
 
Señor Lage Tuñas 
 
Señora Gallego, que eu a trato con res-
pecto e o sabe. Déixeme dicir..., vostede 
dixo o que considerou. 
 
Tamén fixo algo que eu creo que é algo 
perigoso. A min gústame moito o cine. 
Ao mellor sei algo menos que vostede 
sobre o cine. Coñezo El Padrino I, II e 
III. O IV non o coñezo. Creo que é un 
tanto perigoso dirixirse ás formacións 
políticas facendo comparacións con ma-
fiosos. Porque eu quero recordarlle que o 
único partido político condenado por 
corrupción en España é o Partido Popu-
lar, e eu non llo recordo cada dous por 
tres. Entonces, creo que un pouco máis 
de rigor e menos “hooliganismo twitte-
ro”.  Eu creo que nos ven algo mellor, 
entre outras cousas, porque creo que can-
do se abre un novo tempo, como se abriu, 

da y usted ¿qué  decidió? Que cuando 
Montoro y Rajoy llegaron al 0,6 del IBI 
usted, con mayoría absoluta, no  decidió 
que iba a aplicar ningún tipo de decisión 
de corte municipal para que eso tuvie-
ra.... Señora Gallego, pero ¿por qué...? 
Pero si yo no le falto. No se ponga ner-
viosa. Yo creo que..., a ver... 
 
Presidencia 
 
Perdón, señor Lage.  
 
Por favor, llevamos todo el Pleno bien. 
No respondan a las interpelaciones direc-
tas que le hace el portavoz, como el resto 
de portavoces no respondieron a las in-
terpelaciones directas. Y, por favor, no 
hagan gestos ¿vale? 
 
Continúe, señor Lage. 
 
Señor Lage Tuñas 
 
Señora Gallego, que yo la trato con res-
peto y lo sabe. Déjeme decir..., usted dijo 
lo que consideró. 
 
También hizo algo que yo creo que es 
algo peligroso. A mí me gusta mucho el 
cine. A lo mejor sé algo menos que usted 
sobre el cine. Conozco El  Padrino I, II y 
III. El IV no lo conozco. Creo que es un 
tanto peligroso dirigirse a las formacio-
nes políticas haciendo comparaciones 
con mafiosos. Porque yo quiero recordar-
le que el único partido político condena-
do por corrupción en España es el Parti-
do Popular, y yo no se lo recuerdo cada 
dos por tres.  Entonces, creo que un poco 
más de rigor y menos “hooliganismo  
twittero”.  Yo creo que nos viene algo 
mejor, entre otras cosas, porque creo que 
cuando se abre un nuevo tiempo, como se 



 

 

 

 

 

  

 

pois nós o que facemos é respectar aos 
que discrepan e agradecer a concertación 
e os acordos aos que chegamos con dife-
rentes grupos.  
 
Eu quero agradecerlle á señora Martínez 
o seu apoio e as súas críticas construti-
vas, quero agradecerlle á señora García, 
da Marea Atlántica, e ao señor Jorquera á 
súa aposta por conformar conxuntamen-
te, como ben dixo o señor Jorquera. Con-
xuntamente fixemos un proxecto de or-
zamentos e eu creo que hoxe temos que 
dicir que damos un paso adiante, avan-
zando, pensando na cidade, poñendo por 
riba os intereses dos coruñeses e das co-
ruñesas. E sabendo, fundamentalmente, 
que aquí non se fai unha política frontis-
ta. Aquí hai unha política onde hai posi-
bilidade de que participen moitas perso-
as. O exemplo é a proposta de Ciudada-
nos. Non é unha política só netamente 
progresista, senón que é unha política 
pensada para A Coruña desde presupos-
tos progresistas. 
 
E teñen que permitirme que remate, co-
mo non pode ser doutro xeito, agrade-
céndolle aos compañeiros e compañeiras 
do Grupo Municipal Socialista a pacien-
cia que tiveron en toda esta tramitación, 
que non é fácil cando un Goberno está en 
minoría, e fundamentalmente, darlle as 
grazas a quen pilota este barco e quen 
lidera o Goberno, pola confianza deposi-
tada. Grazas á señora alcaldesa. Grazas a 
todas e a todos e pediríalle que désemos 
un voto afirmativo a este orzamento. Na-
da máis e moitas grazas. 
 
 
Presidencia 
 
Ben, moitas grazas señor Lage.  

abrió, pues nosotros lo que hacemos es 
respetar a los que discrepan y agradecer 
la concertación y los acuerdos a los que 
llegamos con diferentes grupos.  
 
Yo quiero agradecerle a la señora Martí-
nez su apoyo y sus críticas constructivas, 
quiero agradecerle a la señora García, 
de la Marea Atlántica, y al señor Jorque-
ra su apuesta por conformar  conjunta-
mente, como bien dijo el señor Jorquera. 
Conjuntamente hicimos un proyecto de 
presupuestos y yo creo que hoy tenemos 
que decir que damos un paso adelante, 
avanzando, pensando en la ciudad, po-
niendo por encima los intereses de los 
coruñeses y de las coruñesas. Y sabiendo, 
fundamentalmente, que aquí no se hace 
una política frentista. Aquí hay una polí-
tica donde hay posibilidad de que parti-
cipen muchas personas. El ejemplo es la 
propuesta de Ciudadanos. No es una po-
lítica solo netamente progresista, sino 
que es una política pensada para Coruña 
desde presupuestos progresistas. 
 
Y tienen que permitirme que finalice, co-
mo no puede ser de otro modo, agrade-
ciéndole a los compañeros y compañeras 
del Grupo Municipal Socialista la pa-
ciencia que tuvieron en toda esta tramita-
ción, que no es fácil cuando un Gobierno 
está en minoría, y fundamentalmente, 
darle las gracias a quien pilota este bar-
co y quien lidera el Gobierno, por la con-
fianza depositada. Gracias a la señora 
alcaldesa. Gracias a todas y a todos y le 
pediría que diéramos un voto afirmativo 
a este presupuesto. Nada más y muchas 
gracias. 
 
Presidencia 
 
Bien, muchas gracias señor Lage.  



 

 

 

 

 

  

 

 
Hai dúas emendas: unha delas é unha 
emenda técnica, outra é unha emenda do 
Grupo Ciudadanos relativa á AFAC. 
Acepta unha? Dúas? Ningunha? 
 
Señor Lage Tuñas 
 
Aceptamos a emenda técnica e rexeita-
mos a emenda formulada por Ciudada-
nos, tal e como xa comentamos co seu 
grupo. 
 
Presidencia 
 
Ben, se incorpora a emenda técnica e, 
polo tanto, en primeiro lugar, procede-
mos á votación da emenda presentada 
polo Grupo Ciudadanos. De non prospe-
rar esta, se votará o proxecto de orzamen-
to xeral e cadro de persoal da Corpora-
ción. 
 
Seguidamente se procede á votación da 
emenda presentada polo Grupo Muni-
cipal de Ciudadanos, relativa á sub-
vención prevista no proxecto de orza-
mento destinada á Asociación de Fút-
bol Afeccionado da Coruña, producín-
dose o seguinte resultado: 
 
Vota en contra o Grupo Municipal do 
Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 vo-
tos). 
 
Vota en contra o Grupo Municipal do 
Partido Popular (8 votos). 
 
Vota en contra o Grupo Municipal de 
Marea Atlántica (MA) (6 votos). 
 
Vota en contra o Grupo Municipal do 
Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 
votos). 

 
Hay dos enmiendas: una de ellas es una 
enmienda técnica, otra es una enmienda 
del Grupo Ciudadanos relativa a la  
AFAC. ¿Acepta una? ¿Dos? ¿Ninguna? 
 
Señor Lage Tuñas 
 
Aceptamos la enmienda técnica y recha-
zamos la enmienda formulada por  Ciu-
dadanos, tal y como ya comentamos con 
su grupo. 
 
Presidencia 
 
Bien, se incorpora la enmienda técnica y, 
por lo tanto, en primer lugar, procedemos 
a la votación de la enmienda presentada 
por el Grupo Ciudadanos. De no prospe-
rar esta, se votará el proyecto de presu-
puesto general y plantilla de personal de 
la Corporación. 
 
A continuación se procede a la votación 
de la enmienda presentada por el Grupo 
Municipal de Ciudadanos, relativa a la 
subvención prevista en el proyecto de 
presupuesto destinada a la Asociación 
de Fútbol Aficionado de A Coruña, pro-
duciéndose el siguiente resultado: 
 
Vota en contra el Grupo Municipal del 
Partido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 vo-
tos). 
 
Vota en contra el Grupo Municipal del 
Partido Popular (8 votos). 
 
Vota en contra el Grupo Municipal de 
Marea Atlántica (MA) (6 votos). 
 
Vota en contra el Grupo Municipal del 
Bloque Nacionalista Galego (BNG) (2 
votos). 



 

 

 

 

 

  

 

 
Vota a favor o Grupo Mixto Cidadáns-
Partido da Cidadanía (Cs) (1 voto). 
 
Presidencia 
 
Moi ben, queda rexeitada a emenda. Moi-
tas grazas. 
 
Votos, polo tanto, a favor da aprobación 
do proxecto de orzamento xeral e cadro 
de persoal da Corporación do exercicio 
2020? 
 
Seguidamente, pola Presidencia somé-
tese a votación o asunto único da orde 
do día coa emenda técnica aceptada 
polo Grupo Municipal do Partido So-
cialista, producíndose o seguinte resul-
tado: 
 
Vota a favor o Grupo Municipal do Par-
tido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 votos). 
 
Vota en contra o Grupo Municipal do 
Partido Popular (8 votos). 
 
Vota a favor o Grupo Municipal de Ma-
rea Atlántica (MA) (6 votos). 
 
Vota a favor o Grupo Municipal do Blo-
que Nacionalista Galego (BNG) (2 vo-
tos). 
 
Vota a favor o Grupo Mixto Cidadáns-
Partido da Cidadanía (Cs) (1 voto). 
 

Acuerdo 
 
 
1º.- Ratificar a aprobación do límite de 
gasto non financeiro consolidado, cos 
entes que se atopan dentro do perímetro 
do Concello da Coruña a efectos do cál-

 
Vota a favor el Grupo Mixto Ciudadanos-
Partido de la Ciudadanía (Cs) (1 voto). 
 
Presidencia 
 
Muy bien, queda rechazada la enmienda. 
Muchas gracias. 
 
¿Votos, por lo tanto, a favor de la apro-
bación del proyecto de presupuesto gene-
ral y plantilla de personal de la Corpora-
ción del ejercicio 2020? 
 
A continuación, por la Presidencia se 
somete a votación el asunto único del 
orden del día con la enmienda técnica 
aceptada por el Grupo Municipal del 
Partido Socialista, produciéndose el si-
guiente resultado: 
 
Vota a favor el Grupo Municipal del Par-
tido Socialista (PSdeG-PSOE) (9 votos). 
 
Vota en contra el Grupo Municipal del 
Partido Popular (8 votos). 
 
Vota a favor el Grupo Municipal de Ma-
rea Atlántica (MA) (6 votos). 
 
Vota a favor el Grupo Municipal del Blo-
que Nacionalista Galego (BNG) (2 vo-
tos). 
 
Vota a favor el Grupo Mixto Ciudadanos-
Partido de la Ciudadanía (Cs) (1 voto). 
 

Acuerdo 
 
 
1º.- Ratificar la aprobación del límite de 
gasto no financiero consolidado, con los 
entes que se encuentran dentro del perí-
metro del Ayuntamiento de A Coruña a 



 

 

 

 

 

  

 

culo da estabilidade orzamentaria, que 
para o exercicio 2020 ascende a cifra de: 
226.317.561,11 €, de acordo co estable-
cido no art. 30 da Lei orgánica de estabi-
lidade orzamentaria e sustentabilidade 
financeira 2/2012, do 27 de abril, calcu-
lada de acordo coa guía aprobada pola 
Intervención Xeral do Estado para a de-
terminación da regra de gasto prevista no 
art. 12 da mesma lei. O Pleno, en sesión 
extraordinaria realizada o 31 de xullo de 
2019, aprobou o Plan Económico Finan-
ceiro sen medidas para os anos 2019 e 
2020 que contén devandito límite de gas-
to. 
 
 
2º.- Aprobar inicialmente o cadro de per-
soal que comprende as prazas reservadas 
a funcionarios, persoal laboral, persoal 
eventual, directivo e do TEAM deste 
Excmo. Concello e do Organismo Autó-
nomo Municipal "Instituto Municipal 
Coruña Espectáculos" (IMCE) para o 
exercicio de 2020, tal como aparecen 
concretadas no expediente da súa razón e 
nas relacións que se unen á Proposta. 
 
 
3º.- Aprobar inicialmente o Orzamento 
Xeral da Corporación para rexer no exer-
cicio de 2020, comprensivo do Orzamen-
to do Concello, o do Organismo Autó-
nomo Municipal "Instituto Municipal 
Coruña Espectáculos” (IMCE) e os Esta-
dos de previsión de ingresos e gastos da 
Empresa Municipal de Aguas de La Co-
ruña, SA (EMALCSA) e da Empresa 
Municipal Vivienda, Servicios y Activi-
dades, SAU (EMVSA), como empresas 
municipais con personalidade xurídica 
independente, a teor do disposto no arti-
go 112.1 da Lei 7/1985, do 2 de abril, 
reguladora das bases do réxime local e 

efectos del cálculo de la estabilidad pre-
supuestaria, que para el ejercicio 2020 
asciende la cifra de: 226.317.561,11 €, de 
acuerdo con el establecido en el art. 30 
de la Ley Orgánica de Estabilidad Presu-
puestaria y Sostenibilidad Financiera 
2/2012, de 27 de abril , calculada de 
acuerdo con la guía aprobada por la In-
tervención General del Estado para la 
determinación de la regla de gasto pre-
vista en el art. 12 de la misma ley. El 
Pleno, en sesión extraordinaria realizada 
el 31 de julio de 2019, aprobó el Plan 
Económico Financiero sin medidas para 
los años 2019 y 2020 que contiene dicho 
límite de gasto. 
 
2º.- Aprobar inicialmente el cuadro que 
comprende las plazas reservadas a fun-
cionarios, personal laboral, personal 
eventual, directivo y del  TEAM de este 
Excmo. Ayuntamiento y del Organismo 
Autónomo Municipal "Instituto Municipal 
Coruña Espectáculos" (IMCE) para el 
ejercicio de 2020, tal como aparecen 
concretadas en el expediente de su razón 
y en las relaciones que se unen a la Pro-
puesta. 
 
3º.- Aprobar inicialmente el Presupuesto 
General de la Corporación para regir en 
el ejercicio de 2020, comprensivo del 
Presupuesto del Ayuntamiento, el del 
Organismo Autónomo Municipal "Institu-
to Municipal Coruña Espectáculos” 
(IMCE) y los Estados de previsión de 
ingresos y gastos de la Empresa Munici-
pal de  Aguas de  La Coruña, SA 
(EMALCSA) y de la Empresa Municipal  
Vivienda,  Servicios  y Actividades,  SAU 
(EMVSA), como empresas municipales 
con personalidad jurídica independiente, 
a tenor del dispuesto en el artículo 112.1 
de la Ley 7/1985, de 2 de abril , Regula-



 

 

 

 

 

  

 

164 e seguintes do Real decreto lexislati-
vo 2/2004, polo que se aproba o texto 
refundido da Lei reguladora das facendas 
locais e cuxo desenvolvemento é o se-
guinte: 
 
 
 

dora de las Bases del Régimen Local y 
164 y siguientes del Real Decreto Legis-
lativo 2/2004, por lo que se aprueba el 
Texto Refundido de la Ley Reguladora de 
las Haciendas Locales y cuyo desarrollo 
es el siguiente: 
 

3.1.- ORZAMENTO DO EXCMO. CONCELLO 

 
A) ESTADO DE INGRESOS 

CAPITULO DENOMINACIÓN                    IMPORTE 

A) OPERACIÓNS CORRENTES 250.425.186,92 

I Impostos directos 104.908.641,14 

II Impostos indirectos 9.715.748,46 

III Taxas, prezos públicos e outros ingresos 51.927.983,11 

IV Transferencias correntes 73.106.855,14 

V Ingresos patrimoniais 10.765.959,07 

B) OPERACIÓNS DE CAPITAL 9.574.813,08 

VI Alleamento investimentos reais 4,00  

VII Transferencias de capital 2.624.806,08 

VIII Activos financeiros 2,00 

IX Pasivos financeiros 6.950.001,00 

TOTAL  260.000.000,00 

 

B) ESTADO DE GASTOS. 

a) Clasificación por programas: 

 

 

ÁREA DE GASTO DENOMINACIÓN                     IMPORTE 

0 Débeda Pública 7.252.335,21 

1 Servizos públicos básicos 117.276.092,90 

2 Actuacións de protección e promoción social 35.221.992,82 

3 Produción de bens públicos de carácter prefe-
rente 46.515.518,41 

4 Actuacións de carácter económico 20.080.893,64 

9 Actuacións de carácter xeral 33.653.167,02 

TOTAL  260.000.000,00 

 

b) Clasificación económica 

  



 

 

 

 

 

  

 

CAPÍTULO DENOMINACIÓN             IMPORTE 

A) OPERACIÓNS CORRENTES 225.110.955,95 

1 Gastos de persoal 68.676.168,67 

2 Gastos correntes en bens e servizos 125.333.244,01 

3 Gastos financeiros 292.843,76 

4 Transferencias correntes 30.788.699,51 

5 Fondo de continxencia e outros imprevistos 20.000,00 

B)  OPERACIÓNS DE CAPITAL 34.889.044,05 

6 Investimentos Reais 24.369.823,01 

7 Transferencias de Capital 3.529.728,59 

8 Activos Financeiros 30.001,00 

9 Pasivos Financeiros 6.959.491,45 

TOTAL  260.000.000,00 

 

IMPORTE NIVELADO DE INGRESOS E GASTOS....... 260.000.000,00€ 

 

3.2.- ORZAMENTO DO ORGANISMO AUTONOMO INSTITUTO MUNICIPAL CORUÑA ESPECTACU-
LOS. 

 

A. ESTADO DE INGRESOS 

CAPÍTULO DENOMINACIÓN IMPORTE 

III Taxas, prezos públicos e outros ingresos 505.000,00 

IV Transferencias correntes 5.650.000,00 

V Ingresos patrimoniais 75.000,00 

TOTAL  6.230.000,00 

 

B. ESTADO DE GASTOS 

a) Clasificación por programas 

 

ÁREA DE GASTO DENOMINACIÓN      IMPORTE 

3 Produción de bens públicos de carácter preferen-
te 

6.230.000,00 

TOTAL  6.230.000,00 

 

 

      b) Clasificación económica 

CAPÍTULO DENOMINACIÓN        IMPORTE 



 

 

 

 

 

  

 

1 Gastos de persoal 740.543,74 

2 Gastos correntes en bens e servizos 5.389.506,26 

4 Transferencias correntes 21.950,00 

6 Investimentos reais 69.000,00 

8 Activos financeiros 9.000,00 

TOTAL  6.230.000,00 

 

IMPORTE NIVELADO DE INGRESOS E GASTOS...... 6.230.000,00€ 

 

 

 

3.3.- ORZAMENTO DA EMPRESA MUNICIPAL DE AGUAS DE LA CORUÑA, SA (EMALCSA)  

ORZAMENTO DE INGRESOS E GASTOS 

 GASTOS.  

1. Compras de materiais e servizos 6.696.924,17 

2. Servizos exteriores 3.687.419,17 

3. Tributos 281.515,77 

4. Gastos de persoal 8.076.334,33 

5. Amortización do inmobilizado 5.933.040,10 

6. Outros gastos de xestión corrente 1.310.404,75 

7. Gastos financeiros 310.006,52 

8. Gastos de exercicios anteriores 0,00 

TOTAL GASTOS 26.295.644,81 

 

 INGRESOS. 

1. Importe neto da cifra de negocios 22.567.852,64 

2. Traballos realizados para o inmobilizado  1.942.489,30 

3. Outros ingresos de explotación 1.523.172,26 

4. Ingresos financeiros 7.500,00 

5. Subvencións de capital transferidas ao resultado 2.437.151,88 

TOTAL INGRESOS 28.478.166,08 

RESULTADO EXERCICIO 2.182.521,27 

 

ORZAMENTO DE CAPITAL (EMALCSA) 

 ESTADO DE RECURSOS  

AUTOFINANCIACIÓN  5.907.498,52 

 Superávit de explotación 2.182.521,27 



 

 

 

 

 

  

 

 Amortización do inmobilizado 5.933.040,10 

 Provisións 229.089,03 

 Subv. Capital traspasadas ao resultado -2.437.151,88 

 Deveño rendas anticipadas e diferidas 0,00 

FIANZAS E DEPÓSITOS RECIBIDOS 0,00 

SUBVENCIÓNS PERCIBIDAS (Smart Coruña) 0,00 

COBERTURA DE EXERCICIOS ANTERIORES 1.500.758,05 

TOTAL RECURSOS  7.408.256,57 

 

ESTADO DE DOTACIÓNS     

INVESTIMENTO EN INMOBILIZADO  6.975.000,00 

FIANZAS E DEPÓSITOS CONSTITUÍDOS  0,00 

REEMBOLSO DE PRÉSTAMOS A LONGO PRAZO 433.256,57 

DISTRIBUCIÓN DE DIVIDENDOS  0,00 

REMANENTE A APLICAR NO EXERCICIO 0,00 

TOTAL DOTACIÓNS  7.408.256,57 

 

 

3.4.- ORZAMENTO DA EMPRESA MUNICIPAL VIVIENDA, SERVICIOS Y ACTIVIDADES, SAU 
(EMVSA). 

ORZAMENTO DE INGRESOS E GASTOS 

 GASTOS 

1. Compras de materiais e servizos 36.497,00 

2. Servizos exteriores 1.031.175,00 

3. Tributos 143.619,00 

4. Gastos de persoal 466.588,00 

5. Amortización do inmobilizado 411.308,00 

6. Outros gastos de xestión corrente 0,00 

7. Gastos financeiros 53.707,00 

TOTAL GASTOS 2.142.894,00 

  

INGRESOS 

1. Importe neto da cifra de negocios 1.863.969,00 

2. Traballos realizados para o inmobilizado  0,00 

3. Outros ingresos de explotación 225.890,00 

4. Ingresos financeiros 35.276,00 

5. Subvencións de capital transferidas ao resultado 112.890,00 



 

 

 

 

 

  

 

TOTAL INGRESOS 2.238.025,00 

RESULTADO EXERCICIO 95.131,00 

 

 ORZAMENTO DE CAPITAL (EMVSA) 

 ESTADO DE RECURSOS2 

RECURSOS ORIXINADOS / APLICADOS NAS OPERA-
CIÓNS 

2.481.019,00 

 Resultado do exercicio 95.131,00 

 Amortización e provisións do 
inmobilizado 

411.308,00 

 Beneficios no alleamento do in-
mobilizado 

0,00 

 Subv. Capital traspasadas ao resul-
tado 

-112.889,00 

 Imposto sociedades, crédito impo-
sitivo 

31.711,00 

 Subvencións de capital 2.055.758,00 

DIMINUCIÓN DE CAPITAL CIRCULANTE 635.327,00 

TOTAL RECURSOS 3.116.346,00 

 

 

 ESTADO DE DOTACIÓNS      

ADQUISICIÓN DE INMOBILIZADO 2.582.257,75 

CANCELACIÓN OU TRASPASO A C/P DE DÉBEDA A L/P  386.990,81 

PERIODIFICACIONES A L/P  147.098,06 

PROVISIÓNS PARA RISCOS E GASTOS 0,00 

AUMENTO DE CAPITAL CIRCULANTE 0,00 

TOTAL DOTACIÓNS  3.116.346,62 
 

 
4º.- Para 2020 tómanse ademais os se-
guintes acordos, en materia de retribu-
cións:  
 
4.1.- A Resolución do 22 de marzo de 
2018, da Secretaría de Estado de Función 
Pública, pola que se publica o II Acordo 
Goberno-Sindicatos para a mellora do 

  
4º.- Para 2020 se toman además los si-
guientes acuerdos, en materia de retribu-
ciones:  
 
4.1.- La Resolución de 22 de marzo de 
2018, de la Secretaría de Estado de Fun-
ción Pública, por la que se publica el II 
Acuerdo Gobierno-Sindicatos para la 

                                                 
2
 Importes sen decimais para coincidir coa previsión de gastos e ingresos de EMVSA 



 

 

 

 

 

  

 

emprego público e as condicións de tra-
ballo, en relación ao incremento retribu-
tivo para o persoal ao servizo do sector 
público no ano 2020 sinala o seguinte: 
 
 
O incremento fixo será dun 2%. 
O incremento variable será: 
Para un crecemento, igual ou superior ao 
2,5% será un 1% adicional, o que supón 
un 3% de incremento total. 
 
Para un crecemento inferior ao crece-
mento do PIB do 2,5%, o incremento 
diminuirá proporcionalmente en función 
da redución do crecemento que se produ-
ciu sobre devandito 2,5%. 
 
De acordo co previsto no apartado relati-
vo a Fondos adicionais, prevese así 
mesmo que cada Administración poida 
destinar un 0,30% da súa masa salarial 
para fondos adicionais. 
 
4.2.- Así mesmo, as dietas que corres-
pondan aos membros da Corporación 
rexeranse, no exercicio 2020, polo esta-
blecido no Acordo Plenario do 8 de xullo 
de 2019. 
 
5º.- Aprobar inicialmente las Bases de 
Execución do Orzamento do Concello  e 
do IMCE, para  o exercicio 2020, nos 
propios termos en que se atopan redacta-
das. 
 
6º.- Expoñer ao público o Orzamento 
Xeral da Corporación, as Bases de Exe-
cución dos Orzamentos e os Cadros de 
persoal do Concello e do IMCE, nos ter-
mos establecidos pola normativa en vi-
gor; entendéndose definitivamente apro-
bados se, ao termo do período de exposi-
ción, non se presentaron reclamacións. 

mejora del empleo público y las condi-
ciones de trabajo, en relación al incre-
mento retributivo para el personal al ser-
vicio del sector público en el año 2020 
señala lo siguiente: 
 
El incremento fijo será de un 2%. 
El incremento variable será: 
Para un crecimiento, igual o superior al 
2,5% será un 1% adicional, lo que supo-
ne un 3% de incremento total. 
 
Para un crecimiento inferior al creci-
miento del PIB del 2,5%, el incremento 
disminuirá proporcionalmente en función 
de la reducción del crecimiento que se 
haya producido sobre dicho 2,5%. 
 
De acuerdo con lo previsto en el aparta-
do relativo a Fondos adicionales, se pre-
vé asimismo que cada Administración 
pueda destinar un 0,30% de su masa sa-
larial para fondos adicionales. 
 
4.2.- Asimismo, las dietas que correspon-
dan a los miembros de la Corporación se 
regirán, en el ejercicio 2020, por lo esta-
blecido en el Acuerdo Plenario de 8 de 
julio de 2019. 
 
5º.- Aprobar inicialmente las Bases de 
Ejecución del Presupuesto del Ayunta-
miento  y del IMCE, para  el ejercicio 
2020, en los propios términos en que se 
encuentran redactadas. 
 
6º.- Exponer al público el Presupuesto 
General de la Corporación, las Bases de 
Ejecución de los Presupuestos y las Plan-
tillas de personal del Ayuntamiento y del 
IMCE, en los términos establecidos por 
la normativa en vigor; entendiéndose 
definitivamente aprobados si, al término 
del período de exposición, non se hubie-



 

 

 

 

 

  

 

 
 
Aprobados definitivamente os acordos a 
que se refiren os apartados anteriores, 
publicaranse no BOP, nos termos previs-
tos na lexislación vixente, cumprindo os 
trámites subseguintes previstos na mes-
ma. 
 
7º.- Facultar amplamente á Excma. Sra. 
Alcaldesa para a realización dos actos e a 
sinatura de documentos que sexan nece-
sarios para o cumprimento do acordado. 
 
 
Presidencia 
 
Ben, queda polo tanto aprobado. Rema-
tamos este Pleno. Moitas grazas a todos e 
a todas. 

ran presentado reclamaciones. 
 
Aprobados definitivamente los acuerdos a 
que se refieren los apartados anteriores, 
se publicarán en el BOP, en los términos 
previstos en la legislación vigente, cum-
pliendo los trámites subsiguientes previs-
tos en la misma. 
 
7º.- Facultar ampliamente a la Excma. 
Sra. Alcaldesa para la realización de los 
actos y la firma de documentos que sean 
necesarios para el cumplimiento de lo 
acordado. 
 
Presidencia 
 
Bien, queda por lo tanto aprobado. Fina-
lizamos este Pleno. Muchas gracias a 
todos y a todas. 
 

   
Ó non haber máis asuntos que tratar, e ás 
trece horas e corenta e cinco minutos, a 
Presidencia remata a sesión, e redáctase a 
presente acta que asinan e autorizan a 
Alcaldía Presidencia e o secretario xeral; 
todo elo consonte co disposto no artigo 
110.2 do Real Decreto 2568/1986, de 28 
de novembro, polo que se aproba o Regu-
lamento de organización, funcionamento 
e réxime xurídico das entidades locais. 

 No habiendo más asuntos que tratar, a 
las trece horas y cuarenta y cinco minu-
tos, la Presidencia levanta la sesión, y se 
redacta la presente acta que firman y 
autorizan la Alcaldía Presidencia y el 
secretario general; todo ello de confor-
midad con lo dispuesto en el artículo 
110.2 del Real Decreto 2568/1986, de 28 
de noviembre, por el que se aprueba el 
Reglamento de organización, funciona-
miento y régimen jurídico de las entida-
des locales. 

 


